


Spoštovane  
občanke,  

spoštovani  
občani!

Iztekajoče se leto je bilo izredno zahtevno za nas vse, polno preizkušenj, polno 
afer, ki so iz meseca v mesec zamajale naša življenja. Krizi ni videti konca, 
predolgo že traja in nam izpodkopava tla pod nogami. Kot da imamo teža-
ve s cilji; gospodarska rast in materialna blaginja sta res osnovna pogoja za 
preživetje naroda, a cilj je mnogo širši – v socialnem in kulturnem smislu. 
Narodna skupnost ne prenese tega, da bi nekateri bogateli na račun drugih, 
ne prenese egoizma, pohlepa, nestrpnosti, nepoštenosti. Za doseganje ciljev so 
potrebni spoštovanje, pravičnost, sodelovanje, povezovanje. Kje je naša poli-
tična kultura, ali obvladamo demokracijo ali znamo komunicirati z drugače 
mislečimi tudi na medsebojni ravni? Gre za resnico tako posameznikov kot 
družbe in različnih skupin ali inštitucij. Le na pošteno ovrednotenem in pošte-
no plačanem delu in socialni pravičnosti lahko zgradimo narod solidarnosti. 
Narod, v katerem bodo imeli vsi dela zmožni, predvsem tudi mladi, invalidi, 
kot tisti, ki so brez službe, zagotovljen svoj eksistenčni obstanek. 

Nesposobnost, ravnanje posameznikov škoduje vsem. In prav slednje nas 
načenja, pripeljalo nas je v brezposelnost, brezperspektivnost mlade generacije, 
prezadolženost naše domovine, a verjemimo, da prihajajo spremembe na bolje. 

Občinam država nalaga čedalje več zakonskih obremenitev, težko se bomo 
lotevali novih projektov, doslej smo bili uspešni pri pridobivanju sredstev EU. 
Poteka čezmejni kulturni projekt REG-KULT dveh regij, kjer se že stoletja 
pletejo in prepletajo vezi skupnega koroškega prostora in katerega nekateri 
rezultati so že vidni. Pripravljamo razvojni plan, projekte do 2020, smo na 
prelomnici - ideje, želje in finančne možnosti. Upoštevali bomo realne mo-
žnosti, a brez vizije in ambicioznih želja ni razvoja. Premalokrat vidimo 
okrog sebe dobre rezultate, inovativnost, dobro gospodarjenje, pošteno delo, 
skupna vlaganja, načrtovanja, rast …, tudi v naši občini. Svojo ustvarjalnost 
so pokazale številne turistične in ekološke kmetije, kulturna in turistična dru-
štva s posamezniki. V Prevaljskih novicah vsako leto predstavljamo uspešna 
podjetja v občini, predstavljamo nagrajence, objavljamo izjemne uspehe zbo-
rov in posameznikov na vseh področjih, predstavljamo ustvarjalno dejavnost 
društvenega življenja, vloženegaje veliko dela in truda, uspehi ne izostajajo. 
Trdo in odgovorno delo je poplačano. 

Življenje se kaže z vso svojo ostrino, zato je še kako pomembno, da si med 
seboj pomagamo. Odločili smo se, da bomo sredstva namenjena novoletnemu 
sprejemu župana, nakupu novoletnih voščilnic in oglasov, namenili za pomoč 
nekaterim našim družinam. 

Naj bo vstop v novo leto prelomnica za vse. Odkrijmo moč in vero v boljše 
možnosti za rast, razvoj in napredek. Vsem Vam želim veliko dobrega v letu 
2015. Čestitam ob prazničnem dnevu naše države, ob dnevu samostojnosti in 
enotnosti. Naj se ob prazniku domovine zahvalim vsem, ki pomagate ustvar-
jati boljšo podobo življenja v naši občini na katerem koli področju, hvala hu-
manitarnim organizacijam, ki blažite krizo posameznikov. 

Vso srečo, zdravja in veliko lepih trenutkov v novem letu Vam želim. 
Blagoslovljen božič in srečno 2015.

Župan dr. Matic Tasič

Cenjene občanke in  
občani, na vse današnje 
težave poglejmo s širše 

perspektive, z mislijo, ki jo 
je izrekel Galileo Galilei: »In 

vendar se vrti!« 

Župan dr. Matic Tasič, pisatelj Tone Partljič, avtor pomnika  
Jiri Kočica, Borut Pahor, predsednik RS, Mira Hancman, ravnateljica. 
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ŽUPAN:  DR. MATIJA TASIČ
PODŽUPANA: MARGARETA JUKIČ – LISTA ZA OBČINO PREVALJE
 ANDREJ STERMEC – LISTA ZA LJUDI

OBČINSKI SVET OBČINE PREVALJE 

1. BERNARD PAČNIK – LISTA ZA LJUDI
2. RAFAEL ŠKUFCA – LISTA ZA LJUDI
3. ANDREJ STERMEC – LISTA ZA LJUDI
4. ANA SIRK PRISLAN – LISTA ZA LJUDI
5. MARIJA ŠUŠEL – LISTA ZA LJUDI
6. MAKS PUČELJ – DEMOKRATIČNA STRANKA  UPOKOJENCEV SLOVENIJE – DeSUS
7. ZDRAVKO FAJMUT – DEMOKRATIČNA STRANKA UPOKOJENCEV SLOVENIJE – DeSUS
8. MATEJ PEČNIK – SLOVENSKA DEMOKRATSKA STRANKA – SDS
9. STAŠO LODRANT – SLOVENSKA DEMOKRATSKA STRANKA – SDS
10. BOGDAN PUPAVAC – LISTA ZA OBČINO PREVALJE
11. ŠTEFAN PERŠAK – DELAMO ZA OBČINO PREVALJE
12. MARGARETA JUKIČ – LISTA ZA OBČINO PREVALJE 
13. HEDVIKA GORENŠEK – DELAMO ZA OBČINO PREVALJE
14. IVAN BACKOVIĆ – SMC – STRANKA MIRA CERARJA
15. DR. KARLA ODER – SMC – STRANKA MIRA CERARJA
16. VLADIMIR PORI – NOVA SLOVENIJA – KRŠČANSKI DEMOKRATI
17. ALEKSANDER RISTIČ – SD – SOCIALNI DEMOKRATI

MANDAT 2014–2018
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STALNA DELOVNA TELESA 
OBČINSKEGA SVETA
KOMISIJA ZA MANDATNA VPRAŠANJA,  
VOLITVE IN IMENOVANJA
1.  Rafael ŠKUFCA, predsednik Lista za ljudi
2.  Maks PUČELJ, član DeSUS – Demokratična stranka upokojen-

cev Slovenije
3.  Bogdan PUPAVAC, član Lista za Občino Prevalje
4.  Hedvika GORENŠEK, članica Delamo za občino Prevalje
5.  Matej PEČNIK, član SDS – Slovenska demokratska stranka

KOMISIJA ZA STATUT IN PRAVNA VPRAŠANJA 
1.  Zdravko FAJMUT, predsednik DeSUS –  

Demokratična stranka upokojencev Slovenije
2.  Ana SIRK PRISLAN, članica Lista za ljudi
3. Stašo LODRANT, član 

SDS – Slovenska demokratska stranka
4. Ivan BACKOVIĆ, član SMC – Stranka Mira Cerarja
5. Aleksander RISTIČ, član SD – Socialni demokrati

ODBOR ZA KOMUNALNE  
ZADEVE IN VARSTVO OKOLJA
1.  Matej PEČNIK, predsednik SDS –  

Slovenska demokratska stranka
2. Štefan PERŠAK, član Delamo za občino Prevalje 
3. Aleksander RISTIČ, član SD – Socialni demokrati
4. Bogdan PUPAVAC, član Lista za Občino Prevalje
5. Bernard PAČNIK, član Lista za ljudi
6. Damijan NAVERŠNIK, član Lista za ljudi
7. Samo LIPOVNIK, član SMC – Stranka Mira Cerarja

ODBOR ZA PRORAČUN IN FINANCE
1. Stašo LODRANT, predsednik  

SDS – Slovenska demokratska stranka
2. Karla ODER, članica SMC – Stranka Mira Cerarja
3. Vladimir PORI, član Nova Slovenija – Krščanski demokrati
4. Zdravko FAJMUT, član DeSUS –  

Demokratična stranka upokojencev Slovenije
5. Ana SIRK PRISLAN, članica Lista za ljudi
6. Vesna GERKŠIČ, članica Delamo za občino Prevalje
7. Mirjana LIHTENEGER VIDMAJER, članica Lista za ljudi

ODBOR ZA DRUŽBENE DEJAVNOSTI
1. Hedvika GORENŠEK, predsednica Delamo za občino 

Prevalje
2. Rafael ŠKUFCA, član Lista za ljudi 
3. Bernard PAČNIK, član Lista za ljudi
4. Aleksandra Saša HORVAT, članica Lista za Občino Prevalje
5. Karla ODER, članica SMC – Stranka Mira Cerarja
6. Ožbalt ZMAGAJ, član Nova Slovenija – Krščanski demokrati
7. Herman ČEPELNIK, član DeSUS – Demokratična stranka  

upokojencev Slovenije

ODBOR ZA GOSPODARSKE DEJAVNOSTI
1. Ivan BACKOVIĆ, predsednik 

SMC – Stranka Mira Cerarja
2. Marija ŠUŠEL, članica Lista za ljudi
3. Štefan PERŠAK, član Delamo za občino Prevalje
4. Maks PUČELJ, član DeSUS – Demokratična stranka  

upokojencev Slovenije
5. Vladimir PORI, član Nova Slovenija – Krščanski demokrati
6. Igor MAKIČ, član SD – Socialni demokrati
7. Aleksandra VESNICER, članica Lista za ljudi

NADZORNI ODBOR
1. Jure PENEC, Lista za ljudi
2. Tanja SEKUTI KLEMENC, DeSUS – Demokratična stranka upo-

kojencev Slovenije
3. Andreja NOVAK, Lista za občino Prevalje
4. Samo SIMETINGER, Delamo za občino Prevalje
5. Kristijan MEŠKO, SDS – Slovenska demokratska stranka

KRAJEVNE SKUPNOSTI
KS HOLMEC
1. Maks PUČELJ, predsednik
2. Stanko ROBIN, član
3. Izidor MOČILNIK, član
4. Jožefa SEIDL, članica
5. Avgust SKUK, član
6. Venčeslav KEREC, član 

KS LEŠE
1. Uroš KRESNIK, predsednik
2. Klavdija KODRUN, članica
3. Silvo GORENŠEK, član
4. Anton MOTNIK, član
5. Mateja PRAZNIK, članica
6. Andrej MANDL, član

KS ŠENTANEL
1. Štefan PERŠAK, predsednik
2. Danica MILER, članica
3. Vesna ŠART, članica
4. Matko VAVH, član
5. Damjan MERKAČ, član
6. Valentin KERT, član
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Občina Prevalje imenuje častnega občana, podeljuje domicil in nagrado, priznanja Občine, Sušnikova priznanja za kulturo in priznanja 
za šport za dosežke in dejanja posebnega pomena za našo skupnost. So znak družbenega priznanja in zahvale občanom in spodbuda 
za uresničevanje napredka, večanje ugleda in uveljavljanja naše lokalne skupnosti v širšem prostoru na osnovi Zakona o lokalni samou-
pravi, Statuta Občine Prevalje in Odloka o priznanjih in nagradi Občine Prevalje.

ČASTNI OBČAN OBČINE PREVALJE 
MAKS PARADIŽ 

Maks Paradiž je imenovan za častnega občana Občine Prevalje zaradi 
svojega trajnega poslanstva in zavzemanja za razvoj, rast in ugled okolja, 
za izboljšanje kakovosti življenja v občini Prevalje. Odlikujejo ga njegove 
mnoge skrite – javnosti nikoli dovolj poznane oblike pomoči in delovanja, 
za zvestobo domačemu kraju in ljudem. 

Maks PARADIŽ je s svojim ustvarjalnim delom, povezanostjo z ljudmi, odgo-
vornostjo do razvoja in rasti okolja že ničkolikokrat opozoril nase, s svojimi 
idejami in dejanji je pripomogel k izboljšanju kakovosti življenja posame-
znikov in občine. Že desetletja je ustvarjalno vključen v družbeno življenje 
na Prevaljah. Deloval je in deluje na več področjih; pri Prostovoljnem gasil-
skem društvu (1948), 

Planinskem društvu Prevalje (1955), bil je soustanovitelj moškega pevske-
ga zbora Vres in prvi predsednik zbora (1971–1978); poskrbel je za osvetlitev 
cerkve sv. Barbare, cerkve sv. Janeza Krstnika na Poljani, poskrbel za obnovo 
in osvetlitev "groba" sv. Rozalije in izgradnjo pešpoti na Barbaro, njegovi so 
bili organizacija in prevzem prostovoljnega dela ter odgovornost za izgra-
dnjo cerkve sv. Kozma in Damijana na Brinjevi gori (1989). S prostovoljnim 
delom in organizacijo dela je preprečil rušenje starega pokopališča ob farni 
cerkvi na Prevaljah (1987) in s tem ohranil pomembne podatke o osebno-
stih za zgodovino kraja. Leta 1988 je prevzel predsedovanje Prostovoljnemu 
gasilskemu društvu Prevalje, katerega član je od leta 1948; petnajst let je bil 
predsednik ter pobudnik in mentor sodelovanja med gasilci Avstrije, Hrva-
ške in Slovenije. Dvakrat sta bila gasilski dom in njegova okolica obnovlje-
na tudi z njegovo pomočjo. Skrbel je za pridobivanje finančnih sredstev za 
modernizacijo in nabavo štirih novih vozil s tehnično opremo (1988–2003). 
Neprecenljivo je njegovo raziskovanje zgodovine gasilstva na Prevaljah, 
prav tako pridobivanje pomembnih dokumentov o začetkih delovanja po-
žarne brambe. Zbrano gradivo je objavil v zborniku, ki ga je uredil: "130 let 
Prostovoljnega gasilskega društva na Prevaljah in 170 let požarne varnosti" 
(2003). Dvajset let je bil soorganizator pevske revije "Od Pliberka do Traber-
ka", petnajst let član Zveze kulturnih organizacij Občine Ravne na Koroškem 
in triindvajset let gospodar Moškega pevskega zbora Vres Prevalje. V prvem 
desetletju je sodeloval v organizacijskem odboru Jesenskih srečanj in bil ob-
činski svetnik Občine Prevalje (1998–2002). S svojim odprtim in neposrednim 
odnosom do sokrajanov je vedno znal spodbuditi v ljudeh soodgovornost 
za napredek kraja; sodeloval je v humanitarnih akcijah –pomagal ljudem v 
stiski, posebno kmetijam, prizadetih v požarih. Zavzemal se je za dobrobit 
kraja – ne samo v besedi, ampak tudi v dejanjih. Za svoje dolgoletno delo 
je prejel številna družbena priznanja. 

Več o častnih občanih Občine Prevalje: http://www.prevalje.si/ 

ČASTNI OBČAN IN PRIZNANJA  
OBČINE PREVALJE ZA LETO 2013
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PRIZNANJA OBČINE PREVALJE ZA LETO 2013

NAGRADA OBČINE
ŽPZ KARANTANIJA

Nagrado Občine Prevalje je prejel ŽPZ 
Karantanija za več kot dve desetletji 
delovanja, za izvirnost in kakovostno 
rast glasbene kulture v občini Prevalje 
in promoviranje ženskega zborovskega 
petja preko meja. V zborovstvo na 
Koroškem so pevke vnesle drugačnost, 
predvsem pa izjemno harmonijo in 
zlitost petja. Na krstnem koncertu 
so kot Dekliški nonet prvič zapele 
poslušalcem 22. novembra 1992 
v Družbenem domu na Prevaljah. 
Pobudnice ustanovitve noneta so bile: 
Anita Juraja, Jožica Kastelec, Suzana 
Makič in Damijana Poberžnik. S svojim 
barvitim nastopom in ljudem všečnim 
izborom repertoarja so osvežitev 
na področju zborovskega petja, 
predvsem pa izžarevajo ljubezen do 
glasbe, ki jih povezuje. 

PRIZNANJE OBČINE
MARJAN SONJAK 

Marjan Sonjak je prejel priznanje Občine Prevalje posthumno 
za dolgoletno ustvarjalno delo, za pomoč pri izvedbi številnih 
projektov in prireditev v Šentanelu, za varovanje kulturne 
dediščine, za odgovorno delo pri obnovi cerkve sv. Danijela in 
pokopališča, za izjemno vsestransko delovanje v dobro razvoja 
rojstnega kraja Šentanel in občine Prevalje. Bil je izjemno predan 
ljudem in svojemu Šentanelu, pomagati in odgovorno poprijeti za 
delo sta bili njegovi odliki. Kot občinski svetnik se je zavzemal za 
rast in razvoj Šentanela in občine, veselil se je rezultatov svojega 
dela in dela svojih sodelavcev. Veliko idej je uresničil, druge pa se 
bodo uresničevale v ohranjanju spomina na njegovo delo. 

PRIZNANJA OBČINE PREVALJE ZA LETO 2013
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PRIZNANJA OBČINE PREVALJE ZA LETO 2013
PRIZNANJE OBČINE 
PREVALJE 
ČEBELARSKO DRUŠTVO 
PREVALJE
Čebelarsko društvo Prevalje je prejelo 
priznanje za 100-letno tradicijo in šir-
jenje znanja čebelarstva med mlade in 
opozarjanje okolja na ogroženost čebel 
in ohranjanje narave. K uspešnemu ra-
zvoju čebelarstva so prevaljski čebelar-
ji veliko prispevali s čebelarskim učnim 
centrom Na Fari in povezovanjem s če-
belarji na avstrijskem Koroškem, s čebe-
larskim centrom "Brundl" v Pliberku in 
vse do Železne Kaple. S predanim pro-
stovoljnim delom številnih članov skozi 
desetletja so postavili temelj uspešne-
mu čebelarstvu v občini Prevalje. 

PRIZNANJE OBČINE PREVALJE
MARJETA KEREC
Marjeta Kerec je prejela priznanje za pomemben prispevek in dosežke pri razvijanju družbenih 
dejavnosti v krajevni skupnosti Holmec oziroma občini Prevalje. Prisotna je pri vseh akcijah, ki 
jih organizira KD Holmec, s svojo ustvarjalnostjo, inovativnim pristopom in vztrajnostjo ure-
sničuje mnoge ideje ter povezuje člane v krajevni skupnosti Holmec. Odlikuje jo izjemna roč-
na spretnost, njena ročna dela, poslikave, vezenje, brušenje in graviranje stekla so primer dela 
ljudske oblikovalke s čutom za lepo. 

ZLATO SUŠNIKOVO PRIZNANJE
VILIJU STRELU

Vili Strel je prejel zlato Sušnikovo priznanje za petdesetle-
tno življenjsko delo na področju ljubiteljske gledališke 
umetnosti Mežiške doline, za izjemne režije in prejeta 
visoka odličja na državni ravni nekdanje skupne države 
in RS. Združena Gledališka skupina Prevalje-Mežica je 
desetletja veljala za najustvarjalnejšo in najkakovostnej-
šo ljubiteljsko skupino Slovenije, dobivala je priznanja, 
nagrade, se uvrščala na revije in Linhartova in mednaro-
dna srečanja v drugih republikah. Pustila je 50-letne sle-
di izjemnega ljubiteljskega gledališkega vrenja Mežiške 
doline po zaslugi dela režiserja Vilija Strela in dolgoletnih 
odličnih igralcev in sodelavcev. 

SUŠNIKOVA PRIZNANJA

Podelitev priznanja Viliju Strelu, sprejel ga je vnuk Jaka Strel.



8

PRIZNANJA OBČINE PREVALJE ZA LETO 2013
SREBRNO SUŠNIKOVO PRIZNANJE
BLAŽU PAVLINCU

Za dolgoletno neumorno ustvarjalno in inovativno delo na 
glasbenem področju je Blaž Pavlinec prejel srebrno Sušni-
kovo priznanje. Ustvaril je številne vesele večere, povezal 
besedo in glasbo v kulturne mozaike in z igranjem poskrbel 
za zvočno kuliso, ustvaril je vrsto besedil in glasbenih pri-
redb. Znal je navdušiti mlade in povezati malo manj mlade 
v etno skupino Zimski kosci, ki navdušujejo, kot zborovod-
ja je prinesel svežino glasbenega mojstrstva v širši koroški 
glasbeni prostor. 

BRONASTO  
PRIZNANJE ZA ŠPORT
ŠTEFAN SKITEK
Štefan Skitek je predan športnik, gorski tekač in marato-
nec. Do upokojitve je delal kot metalurški inženir v žele-
zarni, po upokojitvi pa je v tretjem življenjskem obdobju 
našel v športu novo vsebino v življenju. Začel se je ukvar-
jati z gorskimi teki in maratoni. S predanostjo, vztrajnostjo 
in podporo družine že dvanajst let niza uspehe za uspehi, 
tekmuje po vsej Sloveniji, v Avstriji; osvojil je že več kot 180 
pokalov, diplom in nagrad. V enem letu se udeleži vsaj 30 
tekem, pretekel je 15 maratonov – kar pomeni 24.420 km. 
Odlikuje ga izjemna disciplina, predvsem pa vztrajnost. 

BRONASTO SUŠNIKOVO PRIZNANJE
VINKO POTOČNIK

Vinko Potočnik je prejel bronasto Sušnikovo priznanje za štiridesetletno 
glasbeno pot vokalnega solista in sodelovanje v različnih pevskih skupi-
nah. Ljubezen in nadarjenost do petja sta mu bili položeni v zibel, saj iz-
haja iz Potočnikove, p. d., Zdovčeve pevske družine, ki je bila in bo pojem 
ljudskega petja Koroške. Prepeval je v Koroškem kvintetu, prepeva v raz-
ličnih vokalnih sestavih, pri MoPZ Vres, pri Ajdi, pri KD Mohorjan. S svojo 
predanostjo petju je zaznamoval življenjsko pot svojih treh hčera in jim 
pesem položil v zibel, kot so jo njemu. Odlikujejo ga izjemna delavnost 
in pošteno delo ter tovarištvo. 
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ŠPORTNIKI LETA 2013

Na predlog Komisije za šport in po potrditvi župana Občine Prevalje se za vrhunske rezultate in  
presežke najboljšim športnikom v občini Prevalje podelijo plakete za leto 2013. 

Najbolj perspektivni mladi  
športnik do 15. leta 

TEO PEČNIK
Teo Pečnik je član Kolesarskega kluba Ravne na Koroškem, v 
letu 2013 je postal državni in pokalni prvak Slovenije v gor-
skem kolesarjenju v kategoriji U 13 ter šolski prvak v gor-
skem kolesarjenju. Teo je zmagal na vseh tekmah za držav-
no prvenstvo in ostal vso sezono državni prvak, nihče ga 
ni premagal. Svoj izjemni športni talent in zanos je poka-
zal tudi z zmagami v Avstriji in na Hrvaškem. Teo je bil izbran 
med prvih deset športnikov Koroške v absolutni kategoriji. 

Najbolj perspektivna mlada  
športnica leta do 15. leta 
TINA ČESNIK 
Tina je najperspektivnejša atletinja na srednje in dolge proge v 
Sloveniji. Uspešno nastopa na tekmah na državnem nivoju, vidne 
uspehe dosega tudi v mednarodni konkurenci. Redno nasto-
pa za slovensko izbrano vrsto v pionirski in mladinski katego-
riji. Bila je izbrana med najperspektivnejše športnice Koroške. 

Najboljša ekipa šolskih športnih 
tekmovanj v letu 2013
OSNOVNOŠOLSKA ODBOJKARSKA EKIPA STAREJŠIH 
DEKLIC – ODBOJKA NA MIVKI 
Odbojkarska ekipa je na finalnem odbojkarskem šolskem tek-
movanju v odbojki na mivki v Šempetru pri Novi Gorici osvo-
jila 2. mesto. Za Osnovno šolo Prevalje so tekmovale:
Neža Pratneker, Žana Račnik, Astrid Žunko, Izza Tin-
ta, Alja Herga, Špela Močnik, Nuša Grzina in An-
gela Teja Zalar. Vodja ekipe je Štefan Peršak. 

 

Najboljša športna ekipa v vseh 
kategorijah v letu 2013
EKIPA MLAJŠIH MLADINK (KADETINJ) 
ODBOJKARSKEGA KLUBA PREVALJE 
Kadetinje OK Prevalje so na državnem prvenstvu v sezo-
ni 2012/2013 osvojile 2. mesto, sodelovalo je 45 ekip. Za naj-
boljšo igralko ekipe je bila proglašena Špela Bukovec.Za OK 
Prevalje so pod vodstvom Radovana Krenkerja tekmovale: 
Špela Bukovec, Neja Grzina, Tanja Bobek, Barbara Jevšni-
kar, Ana Kerbler, Urška Petrič, Žana Vertačnik, Lina Zajc, 
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Saša Zdovc, Kristina Kerbler, Eva Šumnik, Neža Pum-
pas, Urška Nabernik, Bojana Manojovič in Nina Popovič.
Udeležile so se tudi tradicionalnega mednarodnega turnirja me-
stnih reprezentanc nekdanjih republik Jugoslavije in osvojile 7. 
mesto; na podlagi doseženih rezultatov jim je Olimpijski komi-
te podelil »status športnika«. V državni kadetski reprezentan-
ci, ki je dosegla največji uspeh doslej, je nastopala Saša Zdovc. 

Športnica leta 2013
DOROTEJA VAVH 
Doroteja Vavh se ukvarja s sankanjem in dosega odlične rezulta-

te. Z domačih bregov Šentanela, Leš in Strojne je leta 2006 pri-
čela tekmovati za slovenski klub Železniki in nekajkrat osvojila 
naslov državne prvakinje in naslov skupne prvakinje v svojih ka-
tegorijah. Treningi so potekali na Soriški planini, zadnja leta tek-
muje za slovenski zamejski klub Železna Kapla. V sezoni 2013/14 
je dosegla izjemne rezultate: 8. mesto na evropskem prvenstvu 
v Obdachu, 2. mesto na finalu Murtaler Cup v Winterleitenu, 2. 
mesto na državnem prvenstvu Soriška planina. Športno sanka-
nje se vzpenja, Dorotejini uspehi bodo vzgled številnim mladim. 

Športnik leta 2013
VID PERŠAK 

Vid Peršak se aktivno ukvarja s športom že več kot deset let. 
Ukvarjal se je s plavanjem, nogometom pri Korotanu Prevalje, 
igral je odbojko pri Odbojkarskem klubu Mežica, zadnja leta se 
ukvarja s kolesarjenjem – disciplina ENDURO. Je član kolesarske-
ga kluba Črni trn iz Idrije in ekipe Orbea Geax iz Ljubljane. Trenira 
pod vodstvom trenerja in kolesarja s Prevalj Roberta Kordeža. 
V letu 2013 je osvojil med mladinci na zaključni tekmi svetov-
nega pokala v Italiji 3. mesto, na državnem prvenstvu En-
duro 1. mesto, na tekmi za pokal Slovenije Enduro je osvojil 
3. mesto. Za dosežene rezultate je bil izbran med šest naj-
boljših kolesarjev španske tovarniške ekipe Orbea enduro 
Crew, ki bo letos nastopala na tekmah svetovnega pokala. 

Pripravila Greta Jukič
FOTO OSEBNE FOTOGRAFIJE, FRANC ŠTREKELJ IN  
BARBARA BRODNIK
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V četrtek, 12. junija 2014, je župan dr. Matic Tasič sprejel najboljše 
učence devetega razreda Osnovne šole Franja Goloba Prevalje in 
jim podelil zlate petke. Svečani sprejem je potekal v mali dvorani 
Družbenega doma v prisotnosti staršev, razrednikov, šolske sve-
tovalne službe, pomočnice ravnateljice in ravnateljice. Najboljših 
devetošolcev je bilo 22. 

9. A, RAZREDNIČARKA MARIJA SIRK POLANŠEK
Sara Glušič, Alja Herga, Blaž Novak, Jan Pečovnik, Urška Praper, 
Neža Pratneker, Urh Sedelšak, Rene Turjak, Janja Žlebnik, Matic Fale 
Mlačnik, Marko Marinković

9. B, RAZREDNIČARKA TATJANA STROJNIK
Stella Belaj, Tina Česnik, Tadej Mirkac, Alen Skitek, Iza Tinta, Astrid 
Žunko

9. C, RAZREDNIČARKA HELENA POTOČNIK 
GOSTENČNIK
Nejc Ferk, Urška Libnik, Tjaša Mravljak, Petra Polak, Mitja Tomaš

Mira Hancman, ravnateljica 

FOTO FRANCI ŠTREKELJ 

Vresova 43. sezona je bila kar pestra. Začeli smo jo takoj s 1. septembrom, 
saj nas je že v novembru čakalo regijsko tekmovanje, za katerega smo 
pripravili skoraj čisto nov program, kar je za zbor kar velik zalogaj. Uspe-
lo nam je in na regijskem tekmovanju v Dravogradu smo prejeli srebrno 
nagrado. A to je bil šele začetek poti. Poleg vseh ostalih krajših nastopov 
smo z zborom Dar v Slovenj Gradcu skupaj odpeli lep božični koncert. 
Sodelovanje z drugimi zbori nam je v resnično veselje. Tako smo letos 
imeli v gosteh tudi zbor slovenskih izseljencev iz Merlebacha v Franciji, 
k nam pa junija prihaja tudi MePZ Oblaca iz Kopra. Nova poznanstva in 
nove priložnosti nam zapolnijo in popestrijo naše delo.

V mesecu decembru pa je padla pomembna odločitev. Opogumili 
smo se ter se prijavili na mednarodno tekmovanje Slovakia Cantat, ki se 
vsako leto odvija v Bratislavi na Slovaškem. Mislim, da smo vsi vedeli, kaj 
nas čaka za to odločitvijo. Veliko dela, ogromno vaj, zagotovo tudi veli-
ko novega znanja, nekaj negotovosti, a vsi smo upali, da nas na koncu 
čaka tudi lep razplet. Še posebno me veseli, da smo v okviru priprav na 
tekmovanje malo popestrili klasično vadenje – od tega, da smo tri dni 
preživeli na intenzivnih vajah v Fiesi, dvakrat smo v goste povabili profe-
sorico petja Alenko Slokar Bajc, ki nas je poučevala o pravilnem dihanju 

in pevski tehniki, kot gostujočega dirigenta pa smo povabili priznanega 
Sebastjana Vrhovnika, trenutno dirigenta APZ Tone Tomšič, ki nam je dal 
še zadnje nasvete za delo pred tekmovanjem. Vsaka taka nova stvar da 
pevcem in zborovodji nov zagon, novo perspektivo in tako je lažje iti na-
prej tudi takrat, ko si že malo obupan in misliš, da se stvar ne bo nikamor 
več premaknila.

In tako je napočil 25. april in naš odhod v Bratislavo. Tekmo-
vali smo v soboto, 26. aprila, ob 9h, zato smo pridno vadili že ob 
6h zjutraj. Ves naš trud je bil poplačan takoj po našem nastopu, 
saj smo imeli zares dober občutek na odru, in verjamem, da smo 
vsi po vrsti dali vse od sebe. Pravzaprav nam je bilo skoraj vseeno, 
kakšen bo rezultat, saj smo si najbolj želeli le to, da pridemo z odra 
zadovoljni. Zvečer pa se je naše veselje le še stopnjevalo. Med več 
kot dvajsetimi evropskimi zbori smo najprej v svoji kategoriji prejeli 
zlato nagrado (28 od 30-ih možnih točk), nato pa za »piko na i« kot 
zbor z največ doseženimi točkami še Grand Prix (veliko nagrado) 

USPEŠNA VRESOVA 43. SEZONA 

Županov sprejem najboljših učencev devetega razreda Osnovne šole Franja Goloba Prevalje v šol. letu 2013/2014 



12

USPEHI DRUŠTEV IN OBČANOV V LETU 2014

tekmovanja. Veselje je bilo nepopisno in ko 
sem v naslednjih dneh razmišljala o insti-
tuciji »VRES«, sem ugotovila, kaj je tisto, kar 
jo že 43 let drži pokonci. To so srčni ljudje. 
Toliko ljubezni do petja, toliko ljubezni do 
samega zbora, tak občutek pripadnosti je 
vsaj po mojem mnenju v današnjem sve-

tu resnična redkost. Vresu se pridružujejo 
tudi mladi pevci in če bo starejšim to svojo 
ljubezen uspelo prenesti nanje, se za Vres 
v prihodnosti ni bati.

Dobro je tudi, da zbor z veseljem navezuje 
stike z drugimi zbori, in tako smo letos imeli v 

gosteh zbor slovenskih izseljencev iz Merleba-
cha v Franciji, k nam pa junija prihaja tudi MePZ 
Obalca iz Kopra. Nova poznanstva in nove pri-
ložnosti nam zapolnijo in popestrijo naše delo.

zborovodkinja
Helena Buhvald Gorenšek
FOTO ARHIV VRES 

ZLATO LETO PREVALJSKEGA PIHALNEGA ORKESTRA

Zveza slovenskih godb je 34. tekmovanje slovenskih godb na 3. in 
1. težavnostni stopnji izvedla na Prevaljah v maju v soorganizaciji 
z Občino Prevalje in našim orkestrom, ki se je udeležil tekmovanja. 
Tekmovanje na domačih tleh nas je še bolj motiviralo, saj smo se 
pred domačo publiko želeli pokazati v najboljši možni luči. Tekmo-
valni program je obsegal dve obvezni skladbi in skladbo po lastni 
izbiri. Zaradi zahtevnosti programa smo pripravam na tekmovanje 
posvetili večji del prve polovice leta. Prvi tekmovalni dan so nasto-
pile godbe v 3. težavnostni kategoriji, v nedeljo pa smo nastopili 
godbeniki v 1. težavnostni kategoriji. Sodelovale so naslednje god-
be: KD Godba Liboje, Društvo Goriški pihalni orkester, KD Godba 
Zgornje Savinjske doline, KUD Godna na pihala Črnomelj, KD Pihalni 

orkester Kapele ter KD Pihalni orkester Prevalje. Petčlanska medna-
rodna strokovna žirija je ocenjevala naslednje elemente: intonaci-
jo, zvok, ritem in doslednost v tempu ter tehniko igre/dinamiko in 
fraziranje /umetniški vtis koncertnega nastopa. 

Prav vse godbe so svoj nastop odlično opravile, saj je bilo po-
deljenih pet zlatih in ena srebra plaketa. Z zlato smo zasijali tudi 
prevaljski godbeniki, s čimer je bila poplačana prav vsaka prosto-
voljna ura, ki smo jo pred tem namenili orkestru. Izkazali smo se 
tudi kot odlični organizatorji. 

Vzdušja, ki so ga v dvorani ob razglasitvi rezultatov ustvarili 
godbeniki vseh orkestrov, se skorajda ne da opisati, toliko pozitivne 
energije, kot je je bilo čutiti takrat, lahko ustvarijo samo muzikanti. 
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Koroški akademski pevski zbor Mohorjan s Prevalj se je udeležil 18. 
mednarodnega zborovskega tekmovanja Dnevi duhovne glasbe 
Cro Patria v Splitu ter z najvišjim seštevkom točk v kategorijah ob-
veznih in novih skladb osvojil Grand Prix tekmovanja. 

Mladi Korošci so se občinstvu predstavili z obvezno skladbo 
španskega skladatelja Javierja Busta Ubi caritas in deli sodobnega 
latvijskega skladatelja Pēterisa Vasksa Māte saule ter priredbo slo-
venske ljudske Knez Marko skladateljice Katarine Pustinek Rakar. V 
kategoriji novih skladb si je zbor izbral delo ameriške skladateljice 
Rachel DeVore Forgaty Leave My Heart Its Songs; ta je na medna-
rodnem natečaju novitet, ki je potekal v sklopu tekmovanja, prejela 
bronasto odličje. Zbor je v kategoriji obveznih skladb prejel zlato, v 
kategoriji novitet pa srebrno plaketo. Pevci so prejeli tudi posebno 
nagrado za najboljši tuji zbor tekmovanja.

Koroški APZ Mohorjan letos zaznamu-
je 15-letnico delovanja, od leta 2005 dalje 
vodi zbor dirigentka Helena Buhvald Go-
renšek. Zbor je v preteklih treh letih do-
segel kar nekaj vidnejših rezultatov tako 
doma (Naša pesem) kot tudi v tujini (Bra-
tislava, Rimini, Split). Pevci so doslej po-
slušalcem uspešno predstavili skladbe od 
renesanse do 21. stoletja ter tudi priredbe 
ljudskih pesmi, izvedli pa so tudi kar nekaj 
novitet, napisanih posebej za njih (Lojze 

Lebič: Kako kratek je ta čas, Hilarij Lavrenčič: Sem šev, sem šev čez 
gmajnico, Mojca Prus: Medved in lisica…).

Zbor se je ponovno predstavil domačemu občinstvu v nedeljo, 
7. decembra 2014, ko so skupaj z Društvom baletnih umetnikov Slo-
venije na glasbo Lojzeta Lebiča krstno izvedli predstavo Prevaljska 
legenda dr. Franca Sušnika, ki je doživela izjemen uspeh in navdu-
šenje pri številnih gledalcih. 26. decembra 2014 pa bodo skupaj s 
Koroškim otroškim pevskim zborom Mohorjan in zamejskim zbo-
rom Mlada Danica iz Št. Primoža v Podjuni pripravili tradicionalni 
božični koncert v Družbenem domu na Prevaljah.

Žiga Berložnik, KD Mohorjan
foto KAPZ v Splitu 

Prevaljčanki Anja Golob in Aleksandra Vrhovnik sta že kot osnov-
nošolki in srednješolki razkrivali razkošni talent. V Vresju, glasilu 
maturantov Gimnazije Ravne na Koroškem, sta leta 1994 objavili 
nekaj pesmi in proznih besedil. 
Aleksandra, poročena Kocmut, je danes uveljavljena pesnica in 
pisateljica. Anja Golob je bila dolga leta prepoznavna neizprosna 
gledališka kritičarka. Doslej je izdala dve pesniški zbirki, V roki (2010) 
in Vesa v zgibi (2013). Za slednjo je letos prejela prestižno Jenkovo 
nagrado, ki jo podeljujejo stanovski pesniški kolegi. 
Anjino »golobje pero« ustvarja samosvojo, neposredno, iskreno, 
igrivo, iskrivo, duhovito in nagajivo poezijo. 
Njeni verzi so kakor besedni slapi, in lahko bralca posrkajo v čar-
ni lebdeči ris.
V tridesetih pesmih spletična sloga Anja Golob odkriva ne(za)sli-
šane pomene besed, ubeseduje drobtinice minevanja, izpovedu-
je tančine notrine, razkriva prelesti pokrajine telesa, odstira haljo 
topline, išče ravnovesje, se posmehne brezdušnosti mest, zbližu-
je razdalje …
Pesniška knjiga Vesa v zgibi je ena A, BOGLONAJ zanjo, ANJA 
GOLOB. 

Miran Kodrin

 

KOROŠKI AKADEMSKI PEVSKI ZBOR  
MOHORJAN ABSOLUTNI ZMAGOVALEC V SPLITU

ANJA GOLOB – JENKOVA NAGRAJENKA

Najvišji seštevek doseženih točk  
vseh tekmovalnih zborov

http://www.siol.net/kultura/knjige/2014/10/jenkova_nagrajenka_anja_golob_
sprejema_nagrado_a_brez_denarnega_deleza.aspx
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ALEKSANDRA KOCMUT

KOROŠKA PREPOZNAVNOST  
IN ŽIVLJENJE Z GLASBO

Večkrat nagrajena pesnica in pisateljica je za svo-
ja dela samo v zadnjem času prejela: 1. nagrado 
za Mentorjev feferon 2013 za najboljšo protestno 
pesem Slovenska pogača, uglasbila pa sta jo Slon 
in Sadež; za leto 2014 nagrado za najboljšo kratko 
zgodbo Kako so trije šli po muzgalše na natečaju 
društva KunKuvo Mati, solzice. 

Leta 2012 se je s pesmijo Razseljen uvrstila med 
finaliste natečaja Spletna verzijada. Pravljici Čude-
žni kovček in Pasja dogodivščina sta bili med iz-
branimi in objavljenimi pravljicami na zadnjih dveh 
natečajih RTV Slovenija Lahko noč, otroci; osvojila 
je tretje mesto na dvojezičnem literarnem nate-
čaju Koroška v besedi leta 2010.

Dinozavri in bajbulčki je Aleksandrina 17. sa-
mostojna knjiga.

IZ POGOVORA JOŽKA KERTA, DOLGOLETNEGA 
PREDSEDNIKA KD MOHORJAN, Z NOVINARKO 
VEČERA MELITO FORSTNERIČ HAJNŠEK.

Melita Forstnerič Hajnšek je v Večeru s spoštljivo radove-
dnostjo povabila k besedi predsednika in ustanovitelja KD 
Mohorjan ob njegovem prenehanju predsedovanja enemu 
najdejavnejših društev na Koroškem. Z vsem spoštovanjem 
do njegovega ustvarjalnega dela v kulturi mu je zastavila kar 
nekaj vprašanj, iz katerih se zrcali njen poklon opravljenemu 
delu Kertovi zagretosti za povezovanje umetnikov in vrhun-
skih dogodkov zborovstva, pa tudi literature … v kraju, regiji 
in zavzemanju za najvišje kakovostne standarde vsega, brez 
lokalnih popustov. 
Z dovoljenjem avtorice prilagamo povzetke odgovorov.

Spoštovana gospa Melita!
Veliko vsega ste zapisali o meni, da sem se vprašal - sem 
mar vse to res jaz? Pa greva kar po vrsti. Pravijo, da štejejo deja-
nja. Medtem ko eni raje več govorijo, drugi raje kaj naredimo. In če 
delo rodi uspeh, je to najlepša spodbuda za delo vnaprej. Na vseh 
področjih je tako. Tudi v laboratoriju ali v kulturi, pošteno delo in 
ideje pač vedno največ štejejo.
Kakšen je moj današnji pogled na nekdanjo mogočno Že-
lezarno Ravne (ŽR), na našo mater fabriko danes, me spra-
šujete? Dala mi je kruh, meni in moji petčlanski družini. Vsa leta 
sem ji služil ... 
Kemik – kulturnik? Iskanje, vedoželjnost, tudi v tehniki kot v ume-
tnosti obstajata lepota in skrivnost – to je skupni imenovalec obe-
ma. In posredovanje osvojenega drugim – to je dodatno veselje. Pa 
naj gre za sodelovanje z mladimi raziskovalci ali za delo z zborom 
– povsod gre za učenje in užitek nad doseženim. 
Moja zborovska pota? Vse kaže, da sem se res rodil s pesmijo na 

ustih, saj je ta povsod z menoj. Od mladih nog do danes. Pel sem 
v osnovni šoli, v gimnaziji, v času študija pri APZ Tone Tomšič, ki ga 
je takrat vodil dirigent Lojze Lebič. Gledal sem mu pod roke, sledil 
njegovemu delu z zborom, programom, se pozneje udeleževal nje-
govih zborovodskih seminarjev – to je bila moja glasbena izobraz-
ba za vodenje zborov. Poleg teh pevskih let pa so tekla tudi leta na 
domačem koru, kjer sem že od svojega petnajstega leta dalje stal-
no prisoten, sprva kot pevec, kasneje zborovodja in občasno tudi 
za orglami. Na koru sem dobival tudi prve zborovodske izkušnje. 
Po vrnitvi iz Ljubljane ni šlo brez petja. Zbor Izpod Uršlje je 
potreboval zborovodjo in meni so zaupali vodenje zbora. Nasle-
dnje leto (1971) se je rodil VRES – kako vsestransko pomenljivo ga 
je poimenoval dr. Franc Sušnik. Sledilo je dvajsetletno obdobje 
Vresove pesmi, v nekaj letih je zbor štel celo do petdeset fantov 
in mož in Vresova pesem je preplavila ne le Koroško, tudi po dru-
gih deželah je bilo slišati Vresovo pesem, sad predanih pevcev in 
strokovne pomoči odličnih dirigentov, ki sem jih vabil pred zbor: 
Lebiča, Gregorca, Vrtačnika, Loparnika, predvsem pa Fürsta. Vaje, 
koncerti, nastopi, snemanja in tekmovanja … Pet srebrnih plaket 
z Naše pesmi mi je še danes v ponos. 
Vsa ta leta je bila z menoj tudi pesem našega kora in zvoki 
orgel, stotere pesmi cerkvenega leta in lepe nedelje in vsi prazniki 
– ta prelepi svet sakralne glasbe. Umetnost ne pozna meja, ni leve 
in desne glasbe – sta le Lepota in Resnica, nekateri tega še danes 
ne morejo doumeti. Velika škoda.
In dr. Franc Sušnik? Imeti dobre starše, učitelje in profesorje in 
biti gimnazijec Sušnikove gimnazije in rasti v okolju, ki je imelo vse-
skozi močan kulturni naboj – to je posebna sreča. 
Skladatelj Lojze Lebič, Sušnikov dijak, je o svojem profesorju in 
ravnatelju zapisal: »Učil nas je o duhovni, etični in estetski hierar-
hiji, razlikovanju, o merah, ki niso od danes in samo od nas. Bile so 
že takrat, ko smo pred več kot pol stoletja skupaj vsako jutro hiteli 
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proti Guštanju v gimnazijo. Bile so mere in ostajajo. Tako nas je učil. 
Tak mi je ostal v spominu.«
Prevalje so kraj sedmerih skladateljev: duhovnik Ludvik Viter-
nik, Luka Kramolc, France Lampret, Lovro Horvat, dr. Metod Milač, 
Albin Krajnc in seveda največji med njimi akademik Lojze Lebič. 
Prevalje pa so tudi kraj nekdanjih številnih uglednih učiteljskih dru-
žin: Sušnikovi, Lebičevi, Lodrantovi, Stresovi, Lampretovi – organi-
stovi …, vsi so bili poleg svojih osnovnih poslanstev tudi kulturni 
delavci v kraju in nam zapustili močne sledove svojega dela. Zato 
kulturnikom na Prevaljah ni težko - tradicija je še kako pomembna. 
KD Mohorjan – čemu in kako? Sedemnajst let smo stari, izhaja-
mo iz delujočih skupin na Fari, v naši župniji (otroški zbor, takratni 
mladinski zbor in odrasel cerkveni zbor in že nekaj let redne kon-
certne dejavnosti je bilo za nami od leta 1991, ko smo dobili nove 
orgle v farni cerkvi – to je bil začetek društva leta 1997. 
Zakaj mohorjani? Mohorjeva – begunka iz Celovca je pribežala 
na Prevalje, bila tukaj osem let in natisnila blizu dva milijona knjig. 
Poslanstvo Mohorjeve nam je bilo vzor, spomin nanjo v kraju naj 
ostane – smo rekli, tudi knjige bomo izdajali – v teh letih do danes 
že 52 naslovov, njihovi avtorji so predvsem domačini.
Ustanovili smo Sušnikove dneve, zborovski festival ljudske 
pesmi, prirejamo likovne razstave, strokovne posvete, na-
ročamo glasbena dela, 55 sklad do sedaj, izdajamo notne 
edicije … Na Prevalje prihajajo orkestri, zbori, koncertni pevci, 
solisti-instrumentalisti …, velik je krog glasbenikov, skladateljev, 
dirigentov, še večji je krog pevskih zborov … in sredi njih je krog 
domačih mladih glasbenikov, ki smo jim pomagali stopati na kon-
certni oder. 
Naš Koroški APZ Mohorjan pa je najsvetlejša zvezda na Mohor-
janovem nebu: v nekaj letih se je uvrstil med naše najboljše zbore. 
Osvojili so zlato z Naše pesmi, s tekmovanj v Riminiju, Bratislavi in 
nazadnje še Grand Prix na nedavnem tekmovanju v Splitu. Njiho-

va dirigentka Helena je v teh letih ustvarila pravi zborovski čudež. 
Poleg mohorjanov vodi tudi Vres in tudi z njim dosega lepe rezul-
tate, tudi zlato v Bratislavi.

Kar drugje profesionalno delajo zavodi za kulturo, dela-
mo pri nas vse volontersko. Letos smo ponudili ljudem 36 kul-
turnih dogodkov, bili smo priča krstni izvedbi Sušnikove Prevaljške 
legende, baletne predstave DBUS z Lebičevo glasbo, koreografija 
je bilo delo Claudie Sovre, v predstavi je sodeloval tudi KAPZ Mo-
horjan z dirigentko Heleno. 
Mohorjan in zamejska Koroška – veliko bi lahko povedal o tem 
lepem sodelovanju. To je stalnica v našem delu, kulturniki in nji-
hove skupine so naši vsakoletni gostje, Mohorjeva v Celovcu, Kr-
ščanska kulturna zveza, Sodalitas v Tinjah, inštitut Urban Jarnik, 
pa slovenska gimnazija v Celovcu – to so naši partnerji. Janežiče-
va nagrada, ki sem jo pred leti prejel za to sodelovanje s Koroško, 
mi veliko pomeni. 

Kriza se je zarila v nas, hujša od gospodarske je kriza 
duha, vrednote smo zakopali devet klafter globoko, radi pa 
bi izšli iz tega stanja, toda brez prevzgoje to ne bo mogoče. 
In smo pri kulturi. Po sedemnajstih letih predsedovanja v 
Mohorjanu smo letos avgusta izvolili nov odbor, predsedni-
ka in vse potrebne organe društva. Vesel sem, da so vode-
nja društva prevzeli mladi, zagnani in sposobni, da je novi 
predsednik društva Boštjan Gorenšek s svojo ekipo smelo 
zajadral po kulturniških poteh. Sam pa mu bom pomagal in 
ostal še naprej aktiven mohorjan. Vas, gospa Melita, pa pro-
sim: veliko pišite o kulturnih dogodkih, rad prebiram Vaše 
članke, zelo pa bi bil vesel, da bi ti članki bili natisnjeni na 
prvih straneh Večera. 

Lepo Vas pozdravljam. Jožko

USPEHI DRUŠTEV IN OBČANOV 2014
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TRO Prevalje

RCM Prevalje

TRO Prevalje je sodobno podjetje, ki je bilo ustanovljeno 
leta 1926, ko se je na Prevaljah začela proizvodnja pil. V 
naslednjih letih se je podjetje širilo in napredovalo, leta 
1960 pa se je iz proizvajalca pil specializiralo za izdelo-
vanje lesnoobdelovalnega orodja. Nove ideje in znanja 
pa so skozi leta močno vplivala na proizvodni program 
podjetja. Danes podjetje zaposluje 140 delavcev, s tem 
pa je drugi največji zaposlovalec na Prevaljah. 

Če smo bili v preteklosti poznani kot zelo kakovosten proizvajalec le-
snopredelovalnega orodja (žag, rezkarjev, svedrov), smo danes strateški 
dobavitelj industrijskih nožev najzahtevnejšim evropskim proizvajalcem 
strojev, ki od svojih dobaviteljev zahtevajo najboljšo kakovost v dogo-
vorjenem roku in konkurenčno ceno. Največji del proizvodnje in prodaje 
(približno 80 odstotkov) so industrijski noži za plastiko in reciklažo, noži 
in rezila za les in lesno industrijo, noži za kovinsko industrijo in noži za 
papirno industrijo. 
Podjetje je preživelo veliko število padcev ter vzponov in se je tudi uspe-
šno spopadlo z gospodarsko krizo, saj mu je v času krize, ko je proizvo-
dnja padla za 40 odstotkov, uspelo preživeti in se vrniti na pota, ki vodijo 
k uspehu. Septembra leta 2013 je podjetje dobilo novega lastnika, ki je 
usmerjen predvsem v razvoj in dolgoročen obstoj proizvodnje industrij-
skih izdelkov na Prevaljah. Z mlado in motivirano ekipo smo se uspešno 
spopadli s konkurenčnimi razmerami na globalnem trgu. Za slovenska 
podjetja je najpomembnejše spoznanje, da so z globalne perspektive v 
bistvu tako majhna, kar pa je dandanes samo prednost, saj lahko odrea-
girajo zelo fleksibilno in lahko konkurirajo komurkoli in kjerkoli. 

Za TRO je bilo prelomno leto 2012. Po treh letih izgub so se tedanji lastniki 
odločili na položaj direktorja postaviti Aleša Prikeržnika, ki mu je uspelo s 
ključnimi kadri spremeniti miselnost zaposlenih in spremeniti tok razvoja 
družbe. Sedanji lastnik pa je vodstvo podjetja okrepil še z enim direktor-
jem, Sebastijanom Suhovršnikom, saj želi v TRO-ju zgraditi močno ekipo 
vrhunskih posameznikov. 
V letu 2014 smo po dolgih letih neinvestiranja začeli nov naložbeni cikel 
in v obdobju 2014–2016 načrtujemo vlaganja v višini od osemsto tisoč 
do milijon evrov na leto. 
Z vlaganjem v novo opremo in boljše delovne razmere izboljšujemo ka-
kovost naših izdelkov, povečujemo proizvodne zmogljivosti in zadovolj-
stvo naših zaposlenih. V letu 2014 smo v primerjavi z letom 2013 prodajo 
povečali za 15 odstotkov in leto bomo zaključili pri načrtovanih 8,5 mili-
jona evrov prometa. Povečali smo tudi število zaposlenih, in sicer s 130 
na 140. Računamo, da bomo v prihodnjih treh letih rasli z enako hitrostjo, 
vse pa je tudi odvisno od svetovnega gospodarskega dogajanja in naših 
tržnih aktivnostih. Naše izdelke prodajamo v več kot 50-tih državah po 
celem svetu, glavno tržišče pa so države Evropske unije. Trenutno imamo 
odprtih več projektov, pri katerih računamo predvsem na širitev proda-
je na tržiščih, kjer dandanes nismo veliko prisotni: ZDA, Kanada, Afrika.
Z nenehnim vlaganjem v izobraževanje in usposabljanje dvigujemo stro-
kovno usposobljenost sodelavcev, kar bo pomembno vplivalo na pripra-
vljenost sprejemanja novih izzivov in obvladovanja sprememb. Za naše 
podjetje je pomemben posameznik, še posebno cenimo ljudi s podjetni-
ško miselnostjo, ki z zagnanostjo in inovativnostjo pripomorejo k boljšim 
izdelkom in k boljši organizaciji poslovanja.

Naši začetki segajo v davno leto 1992, ko sta zakonca 
Irena in Ivan Sušnik ustanovila podjetje RCM, d. o. o., 
za opravljanje špedicijskih storitev in urejanje vseh ca-
rinskih formalnosti pri uvozu, izvozu in tranzitu blaga. 
Danes se lahko pohvalimo, da so meje Koroške za nas 
postale premajhne in tako imamo svoje poslovne enote 
na mejnih prehodih Obrežje in Gruškovje ter v neposre-
dni bližini Luke Koper. Uprava podjetja je do danes še 
vedno ostala v domačih Prevaljah, kjer poleg vodenja 
poslovnih enot opravljamo tudi računovodske storitve 
za koroške poslovne partnerje. 

Z ekipo 32 strokovnjakov z dolgoletnimi praktičnimi izkušnja-
mi s področja logistike in carinskega poslovanja vam ponujamo 
naslednje storitve:

 • Vse vrste carinskega posredovanja (uvozno, izvozno carinjenje ter 
sami tranzitni postopki). Na področju carinskega posredovanja 
imamo pridobljena dovoljenja za poenostavljene postopke, s kate-
rimi nam je omogočeno carinjenje 24/7 vse dni v letu. 

 • Organizacija mednarodnega in notranjega transporta (v sodelo-
vanju z našimi dolgoletnimi partnerji vam zagotovimo celostno 
podporo pri organizaciji železniškega, cestnega, pomorskega in le-
talskega prometa).

USPEŠNI PODJETNIKI
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 • Skladiščenje (v sodelovanju z Luko vam 

pri uvozu, izvozu in tranzitu ponujamo 
skladiščenje na odprtih in zaprtih površi-
nah znotraj ekonomske cone).

 • Administrativne storitve (carinsko in 
davčno zastopanje, inšpekcijske kontrole, 
svetovanje uvrščanja blaga pri kombini-
rani nomenklaturi carinske tarife, sveto-
vanje o polaganju garancij pri carinskih 
postopkih, predložitev rekapitulacijskega 
poročila in poročanje o notranji trgovini v 
EU-sistemu INTRASTAT).

 • Računovodske storitve.

ZAKAJ RCM, D. O. O.?
 • Ker smo na 3. mestu TOP logistov po iz-

boru revije Manager.
 • RCM, d. o. o., spada med 4,2 odstotka 

najboljših pravnih subjektov v Sloveniji. 
V letu 2014 smo dosegli bonitetni razred 
AA. V Sloveniji dosega bonitetno odlič-
nost AA zgolj 3.725 podjetij.

 • Ker nam je mar za ljudi! Zmagovalci Zla-
te niti 2013 v kategoriji srednje velikih 
podjetij. 

 • Tudi v kriznih časih znamo in zmoremo! 
Nominiranci za dravsko-pomursko Gaze-
lo 2013.

 • Ker smo prišli z uvedbo internega men-
torstva v podjetju do učinkovitega ma-
nagementa. Direktorica podjetja med 
nominiranci za priznanje Mladi manager 
leta 2013. 

 • Fleksibilna organiziranost.
 • S strani Carinske uprave RS smo pridobili 

dovoljenja za poenostavljene postopke 
pri izvajanju carinskih formalnosti v carin-
skih postopkih, kar pomeni hitrejšo izved-
bo carinskih postopkov.

 • Dolgoletne praktične izkušnje pri zah-
tevnih logističnih procesih.

Vljudno vas vabimo, da si ogledate tudi 
našo spletno stran: www.rcm.si.

»Ni ga črez KAMOT!«
Pravijo, da so ti nekatere stvari položene v zibelko in 
jih tekom življenja preprosto doživiš. Že med študijem 
smo si »privoščili« prav avanturistične prevoze delavcev 
takratnega gradbenega podjetja Stavbenik s Prevalj na 
gradbišče v bližini ruskega mesta Soči. Od takrat, po 
prevoženih nekaj milijonih kilometrov, vedno skupaj s 
potniki, smo z našo ekipo »ta pravih« voznikov doživeli 
že marsikaj. Od tega, da smo nevede ustavili avtošto-
parju, ki je malo pred tem oropal banko, pa do brezšte-
vilnih nepozabnih izletov, ekskurzij in popotovanj, od 
katerih se ti vsako s posebnimi občutki vtisne v spomin.

Tako v podjetju KAMOT SISTEM, d. o. o., skrbimo za udobne in stro-
kovne prevoze potnikov že od leta 1992. Vse od takrat pa do danes smo 
varno, predvsem pa KAMOT pripeljali do cilja številne zadovoljne potnike. 

Uspešna pot podjetja se je začela s prevozom šolskih otrok. Naša po-
nudba pa med drugim zajema še turistične prevoze z avtobusi po Sloveniji 
in tujini. Občasne prevoze opravljamo za turistične agencije, društva, šole 
in druge naročnike. Popeljemo jih na izlete, potovanja ali ekskurzije. Prav 
tako izvajamo transferje in druge oblike prevozov, kot so posebni linijski 
prevozi potnikov v javnem prometu. Skupinam ponujamo možnost na-
jema od 8-sedežnih kombijev pa vse do 35-sedežnega avtobusa. Prejeli 
smo že številne tako ustne kot pisne pohvale naših potnikov, kar nam je 
velika motivacija za naprej, saj vemo, da smo na pravi poti.
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Ukvarjamo se tudi s prevozi naših najmlajših. Po Koroškem in okolici 
skrbimo za varno vožnjo otrok iz vrtcev, osnovnih in srednjih šol. Usmer-
jeni smo k sprotnemu spremljanju zakonov o prevozih otrok ter skupin 
v cestnem prometu. Velik del naših vsakdanjih prevozov pa so prevozi 
otrok s posebnimi potrebami, ki so deležni naše še posebne pozorno-
sti. Tekom let so nekateri izmed naših vsakodnevnih potnikov postali kar 
del naše ekipe in jih resnično dojemamo kot prijatelje, ki nas sprejemajo 
z iskreno hvaležnostjo.

V preteklih dveh desetletjih zavzetega dela smo vozni park, glede na 
želje in potrebe, povečali na trinajst sodobno opremljenih vozil za turistič-
ne prevoze, prevoze invalidnih oseb ali prevoze skupin kolesarjev skupaj s 
kolesi. Poleg avtobusnih prevozov ponujamo tudi storitev najema vozil, s 
katerimi lahko upravlja vsakdo z opravljenim vozniškim dovoljenjem ka-
tegorije B. Tako imamo verjetno edini v Sloveniji več vozil, homologira-
nih za prevoze oseb s posebnimi potrebami, ki so lahko med vožnjo na 
invalidskih vozičkih. Prav pred kratkim pa smo naš vozni park okrepili še 

z novim dvajsetsedežnim avtobusom Mercedes Sprinter, ki lahko popelje 
tudi do osem potnikov na vozičkih.

Ker je cilj našega podjetja zagotoviti strankam kakovostne, varne in 
zanesljive prevozne storitve, vas lahko odpeljemo na zabavo, praznova-
nja, prireditve ter poroke, kjer se boste lahko povsem sprostili in prepustili 
užitkom trenutka, ki ste ga izbrali zase in za svoje najbližje.

Vabimo vas, da se v naši družbi odpeljete na izlet, poslovno potovanje, 
dopust ali potepanje doma ali po Evropi. Z izkušenimi, prijaznimi vozniki 
in udobnimi avtobusi bomo poskrbeli, da bo vaše potovanje zanimivo, 
zabavno in varno, predvsem pa KAMOT.

Nekje na Gorenjskem so nas nekoč vljudno opozorili, da imamo avto-
bus polepljen s slovnično napako, ampak ker so naši avtobusi in kombiji 
KAMOT, ker se da z nami vse čisto KAMOT dogovoriti, predvsem pa smo 
KAMOT zlasti vozniki, bomo tudi v prihodnje skušali uresničiti slogan na-
šega družinskega podjetja: »Ni ga črez KAMOT«.

Mag. Matjaž Kamnik

Na Jamnici s čudovitim razgledom na okoliške gore in 
gozdove se nekdaj uspešna turistična kmetija Koroš 
razvija v svojevrsten manjši ekohotel, specializiran za 
kolesarje, z najvišjim standardom kolesarske ponudbe 
v Sloveniji (5 koles).

ZAKAJ HOTEL?
Sedem let je že, odkar smo se preselili na kmetijo. Z izkušnjami, ki smo si jih 
nabrali v hotelu Krnes v Črni, smo začeli razvijati novo zgodbo v turizmu. 
Vedeli smo, da smo popolnoma brez znanja, izkušenj in tradicije iz kme-
tijstva in zato ne moremo prodajati gostom zgodbe o življenju na kmetiji. 
V turizmu je ponudba velika in v odmaknjenih krajih je 
še težje konkurirati s klasično ponudbo, zato smo si za 
cilj postavili – iz turistične kmetije razviti butični hotel 
s poudarkom na domačnosti in preprostosti, ki ju nudi 
kmečka hiša, in sodobnimi aktivnostmi v naravi. 
Drugi vzrok za to odločitev je bil bolj formalen, saj je naša glavna dejav-
nost vseskozi turizem in poteka preko našega podjetja Kreatur, d. o. o. 
Čeprav nadaljujemo pridelavo hrane, bo kmetijstvo za nas vedno le do-
polnilna dejavnost.
Tretji razlog za hotel pa so naši gostje kolesarji, ki prihajajo večinoma iz 
tujih držav in iščejo predvsem ponudbo udobja, kot je v manjših hotelih.

ZAKAJ EKOHOTEL?
Več kot dvajset let so način življenja in aktivnosti naše družine neločljivo 
povezani z ljubeznijo do narave. Sam sem se z varovanjem narave začel 
ukvarjati že leta 1986, ko smo s sodelavci na Koroškem ustanovili prvi Eko-
loški center. V tistem času smo bili ekologi za večino predvsem nergači in 
sanjači, ki smo bolj ali manj neuspešno poskušali spreminjati svet. Danes 
pa, ko je ekologija pravzaprav postala ekonomsko vprašanje, lahko ideje 
in vizije iz tistega časa uresničujem v našem ekohotelu. 

1. Način življenja
Povezanost z naravo je postala del našega vsakdanjika. Ekologijo smo na 
neprisiljen način vtkali v samo bivanje in aktivnosti naših gostov.

2. Ekološko pridelana hrana
Posestvo kmetije je tipičen koroški celk, ki ima lasten gozd, travnike, pa-
šnike, sadovnjake in njive.
Kmetija je od leta 2000 usmerjena v ekološko pridelavo hrane in ima za to 
ustrezen certifikat. Veliko hrane, ki jo postrežemo našim gostom, pridela-
mo sami, večino hrane, ki jo dokupimo, pa ima prav tako eko- ali biocer-
tifikate ali pa je vsaj slovenskega porekla. Na našem jedilniku se odražajo 
letni časi. Na velikih zelenjavnih vrtovih in topli gredi imamo pestro izbiro 
zelenjave in gojimo lastna zelišča. V našem sadovnjaku rastejo predvsem 
stare vrste jabolk, slive, prpči in ribez itd., zato so sokovi, marmelade in 
kompoti za zajtrk vedno pripravljeni iz teh sadežev. Na naših njivah goji-
mo krompir ter sejemo rž in piro. Iz pridelanih žit tudi pečemo kruh. Živali 
na kmetiji so v prosti reji, imajo možnost prostega izhoda iz hleva in so na 

EKOHOTEL KMETIJA KOROŠ
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paši vse od aprila do oktobra, kar nam omogoča, 
da se v tem času posvetimo predvsem gostom. 

3. Energija
Imamo majhno hidroelektrarno, ki pokriva ve-
čino naših potreb po električni energiji. Toplo 
vodo ogrevamo s toplotnim črpalkami, ki nam 
istočasno ohlajajo kletne prostore. Pozimi pa 
hišo ogrevamo z biomaso iz našega gozda. Po-
leg prej naštetega seveda ločujemo odpadke, 
ne le na mokre in suhe. Za prenovo hotela ima-
mo izdelan načrt, po katerem postopno adap-
tiramo prostore in pri tem uporabljamo pred-
vsem lokalne (npr. les iz domačega gozda) in 
ekološko preverjene materiale. Zavestno zapo-
slujemo lokalno prebivalstvo, obrtnike in pod-
jetja ter aktivno sodelujemo pri lokalnih razvoj-
nih turističnih projektih. Seveda pri nas še ni vse 
popolnoma ekološko, a zastavljen imamo cilj, 
ki mu sledimo in ga uresničujemo po korakih.

ZAKAJ KOLESARSKI HOTEL?
Tudi mali, družinsko vodeni ekohotel z le dese-
timi dvoposteljnimi sobami danes v pestri in 
globalni turistični ponudbi težko preživi, zato 
sem prepričan, da je edina alternativa poiskati 
tržno nišo in se specializirati za določeno ciljno 
skupino gostov. 
Izkušnje in ime smo si »prikolesarili« z odprtjem 
prvega kolesarskega hotela v Sloveniji že leta 
1995, ko se je odločitev za kolesarski hotel v Črni 
mnogim zdela še naivna. Po več kot desetletju 
preizkušenj, ko smo se preselili v Jamnico in si 
popolnoma spremenili način življenja, je ta ideja 
šele postala »tisto pravo«. Gorsko kolesarjenje 
nam je spremenilo način življenja, ta življenjski 
stil pa se odraža v naših programih in ureditvi 
prostorov za goste. Za sprostitev, kreativno pre-

življanje prostega časa ali zabavo imamo poleg 
manjše jedilnice na voljo klubsko sobo in v to-
plejšem obdobju tudi vrtno hišico z verando. 
Najljubši prostor vseh gostov pa sta nedvomno 
velika veranda in terasa pod 300 let staro lipo, ki 
je obenem idilična razgledna točka. Vse našte-
te prostore zunaj poletne sezone uporabljamo 
tudi za srečanja, kreativne delavnice in različne 
seminarje. V objektu imamo tudi savno s poseb-
nim prostorom za sprostitev, v katerem je našim 
gostom po dogovoru na voljo tudi masaža. Naš 
ekohotel je klubskega tipa, zato imamo ponud-
bo hrane, zajtrka in večerje, predvsem za goste, 
ki bivajo pri nas. 
Danes je Koroš svojevrstna baza za gorsko ko-
lesarjenje ter druge avanture v naravi in je cen-
ter gorskega kolesarjenja na Koroškem, zato 
imamo:
 • Kolesarsko informacijsko točko, najve-

čji center s kolesarskimi informacijami v 
Sloveniji.

 • Veliko kolesarnico opremljeno s kolesar-
skim orodjem, izposojo koles, organizira-
ne prevoze kolesarjev.

 • Usposobljene kolesarske vodnike in šolo 
– učenje kolesarskih veščin.

 • Veliko ponudbo kolesarskih tur po Koroški 
in Sloveniji.

 • ogodke, kot je npr. kolesarski festival Črna 
luknja – Blackhole Bike Fest.

 • Z našo blagovno znamko Bikenomad or-
ganiziramo in tržimo individualne ter sku-
pinske gorskokolesarske ture po vsej Slo-
veniji, Istri in svetu.

V zadnjih letih smo Koroško postavili v sam vrh 
kolesarske turistične ponudbe Slovenije, veči-
na naših gostov je iz tujine, saj so pri nas bivali 
kolesarji iz več kot 30 držav z vseh kontinentov. 

Število nočitev nam kljub krizi počasi raste, a 
vseeno se še kako zavedamo, da konkurenca 
ne spi, zato sedaj večino svoje energije usmer-
jamo v naslednji projekt. 
Na Jamnici, na naši in sosednjih kmetijah, ureja-
mo omrežje »single trailov« – kolesarskih poti, 
na katerih lahko varno uživate z gorskim kole-
som. Izberete lahko nezahtevne steze ali teh-
nično zahtevnejše odseke ter si tako naberete 
kar nekaj izkušenj za poznejše podvige na dalj-
ših turah. Projekt je za zdaj zasnovan na pe-
tih kmetijah, kjer bomo s povezavo obstoječih 
stez in kolovozov uredili pravi gorski kolesarski 
park. V tem kolesarskem parku je na prvo me-
sto postavljeno varovanje narave. Vedno večje 
število ljubiteljev stez in tehnično zahtevnih 
odsekov bomo usmerili na za to urejene pro-
ge in jih s tem odvrnili od voženj »vsepovsod«. 
Zaradi sončne lege se lahko kolesarska sezona 
v parku začne aprila in se konča s prvim sne-
gom v novembru. 
V povezavi s ponudbo »Flow traila« na avstrij-
ski Peci – s snovalci le-te pri razvoju vedno bolj 
sodelujemo – nam bo Single Trail Park Jamni-
ca omogočil, da bomo lažje tržili obstoječe tu-
ristične zmogljivosti, dolgoročno pa zagotovili 
konkurenčno prednost in nove prihodke sose-
dnjim kmetijam, mlajšim pa nove priložnosti.
Za konec bi poleg zelo dobrega sodelovanja z 
vsemi sosedi na Jamnici rad izpostavil tudi do-
bro sodelovanje z drugimi turističnimi ponudni-
ki, saj naši programi prinašajo prihodke več kot 
15 gostinsko-turističnim ponudnikom v okolici, 
kar znova potrjuje vpetost našega ekohotela v 
trajnostni razvoj. 

Več informacij lahko najdete na: www.ekohotel.si.
Dušan Štrucl - Dixi
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Začetki segajo v leto 2001, ko smo odprli kolesarsko trgovino En-
duro v centru Prevalj. Naša želja je bila nadaljevati poslanstvo šir-
jenja kolesarstva na Koroškem, ki sta ga začela Toni in Tina Krejan 
s trgovino in servisom koles Šprikla. Z leti poslovanja smo si pri-
dobili najboljše kolesarske znamke, na kar smo še posebno pono-
sni. V naši ponudbi so kolesa in oprema, ki bodo navdušili še tako 
zahtevnega kolesarja. Ponujamo največjo izbiro koles in opreme 
na Koroškem, saj imamo vedno na voljo vsaj 150 koles. V naši trgo-
vini svetujemo, sestavljamo in prodajamo kolesa in opremo tako 
za otroke, začetnike kot tudi za tekmovalno usmerjene kolesarje. V 
naši servisni delavnici popravljamo kolesa vseh blagovnih znamk. 
Servise izvaja tehnično podkovano osebje. Naši serviserji se re-
dno udeležujejo tehničnih seminarjev in so tako vedno seznanje-
ni z najnovejšimi servisnimi metodami. Smo edini uradni serviser 
koncerna SRAM (Sram, Rock Shox, Avid in ZIPP) na Koroškem in 
servisni center opreme (Shimano, Mavic ...) ter vseh znamk koles.

Naša filozofija obsega znanje, profesionalnost, strokovnost ser-
visa in prijazno okolje v trgovini. Vožnja in servisiranje koles nista 
naša zaposlitev, sta naša strast. Obiščite nas in se prepričajte, zakaj 
smo najkakovostnejši, najhitrejši ter najzanesljivejši servis v tem 
delu Slovenije. Za vsakogar izmed vas si bomo vzeli čas in vam z 
veseljem pomagali pri nakupih.

Ekipa Enduro

Frizerstvo IN HAIR ART je na Prevaljah že dalj časa prostor sprememb, 
pričakovanj in drznosti v frizerskem poklicu. Smo ekipa mladih, znanja 
željnih frizerk, coloristk. Zato se vsako leto znova udeležujemo različnih 
seminarjev, predavanj, festivalov in izzivov. Ti nas popeljejo največkrat v 
London, ki je prestolnica frizerskih mojstrov in mode. Ravnokar pa smo 
se vrnile iz Beograda in s seboj prinesle nova znanja. Ob vsem tem pa 
seveda nizamo vedno nove in nove ideje. Kasneje pa, ko delo obrodi sa-
dove – ne zgolj zadovoljnih strank, ki se vedno znova vračajo –, dodamo 
še nagrade in priznanja. Na to smo posebno ponosne.

Tako smo se že četrtič, kolikor je »mlad« natečaj za najboljšo trend ko-
lekcijo, pod okriljem Slovenskega frizerskega festivala udeležile tega izbo-
ra. Pod budnim očesom izjemne strokovne komisije smo znova osvojile 
naslov zmagovalne kolekcije. Ime tokratne kolekcije je NOURBAN, pod 
katero smo se podpisale Petra Blatnik Maček, Mojca Čas, Manca Plesec in 
Metka Božič. Vsekakor pa je ob nastajanju kolekcije bedela in nad njo bde-
la celotna ekipa IN HAIR ART. K celostni podobi kolekcije so svoje pridali 
še Boštjan Polanec – pomoč pri izdelavi kreative, Nina Jagodic – styling 
oblačil, Romina Regvat – make up, Ajda Horvat – digitalna obdelava in 
Mimi Antolovič, ki je stala za fotoaparatom. Produkti – Matrix.

Na 15. Slovenskem frizerskem festivalu, ki je bil v Cankarje-
vem domu 19. oktobra 2014, smo kolekcijo predstavile v živo 
in zanjo prejele priznanje in glavno nagrado. Naj povemo še, 
da je drugo mesto osvojila kolekcija Geometric Punk 2014, av-
tor je Studio Deluks iz Trbovelj, in tretje mesto ekipa Stipeta 
Filipovića iz BiH, s kolekcijo Avantgarde Desert.

Z veseljem in željo po novih znanjih ter inovacijah se bomo še pote-
pale po svetu in predstavljale ime IN HAIR ART s Prevalj.

Ekipa IN HAIR ART s Prevalj

KOLESARSKA TRGOVINA ENDURO

FRIZERSTVO IN
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Tehnično-prodajni center INPOS na Prevaljah
INPOS je ponudnik zelo široke palete kakovostnih tehničnih izdelkov, 
zbranih na enem mestu. 
Podjetje je nastalo leta 1990 in v svoji zgodovini zraslo v uspešno Skupino 
INPOS, ki danes zaposluje že več kot 200 ljudi.

Inpos ima poleg močne veleprodajne dejavnosti razvito tudi lastno maloprodajno 
mrežo, ki vključuje štiri sodobne tehnično-prodajne centre. 

Trgovski centri INPOS so v Celju, Sevnici, Slovenski Bistrici in na Prevaljah.
Na domačem trgu utrjujemo vodilni položaj pri prodaji kakovostnih izdelkov za opremo 

doma in vrta, izdelkov »naredi si sam«, elektrotehničnih, metalurških, gradbenih in profesi-
onalnih tehničnih izdelkov. Uspešni smo tudi pri oskrbi in prodaji lesnih izdelkov s profesi-
onalno obdelavo za mizarje in domače mojstre preko hčerinskega podjetja Lesoprodukt.

Zahvaljujoč širokemu prodajnemu programu pri nas želeno najdejo tako končni kupci 
kot tudi obrtniki in večja podjetja.

Trgovski center INPOS na Prevaljah je velik 4000 m2. Osrednji del objekta je namenjen 
naši osnovni dejavnosti – tehnični trgovini. Tu je tudi razrez lesnih materialov, nekaj pro-
stora pa je tudi za najemnike oziroma za trgovske lokale.

Trgovinska ponudba je zaokrožena z izdelki metalurgije, elektro materialom, orodjem, 
vodovodom, ogrevanjem, kemijo, vijaki, okovjem, gospodinjskimi aparati, izdelki široke 
potrošnje, gradbenim materialom, izdelki za zaščito pri delu, programom za dom in vrt 
ter lesnim programom, vključno z razrezom lesa.

Tehnično-prodajni center INPOS na Prevaljah se je v dobrih treh letih razvil v pomemb-
nega regionalnega partnerja – trgovca na tem območju, ki s strokovnim in prijaznim ose-
bjem nadaljuje poslanstvo Inposa tudi na Koroškem.

INPOS, d. o. o., Celje

Konoplja zavzema skozi zgodovino pomembno mesto, o njenih zdravil-
nih učinkih beremo v najstarejših zdravilskih zapisih. Hvala bogu, prišel 
je čas, ko se ljudje počasi začenjamo zavedati, kakšno moč ima narava, ki 
je pravzaprav edino bogastvo na tem planetu, stran od pokvarjenega in 
manipulativnega sveta. Vedno več ljudi išče zavetje in zdravje v objemu 
narave, kar kaže, da se spreminja mentaliteta človeka, kar pa je ključno 
za prihodnost planeta, ljudi. 

POMEN KONOPLJE NA KOROŠKEM
Tako kot so mediji v preteklosti konopljo očrnili, se zdaj trudijo, da bi jo 
zopet oživeli, saj se ljudje vedno bolj zavedamo, da je konoplja biser, ki so 
nam ga za nekaj časa skrili. Zdaj, ko ga imamo na dosegu roke, je čas, da 
se o njem poučimo, se z njim naučimo delati in ga uporabljati. Konoplja je 
nedvomno ena najuporabnejših rastlin na svetu, saj ni dela konoplje, ki ne 
bi bil uporaben. Konopljo sami pridelujemo doma na naši njivi v Šentane-
lu, zato jo dobro poznam. To je izjemno trpežna rastlina in nezahtevna za 
gojenje, potrebuje le sonce, nekaj dežja ter tako kot vsaka rastlina, veliko 
ljubezni. Te ima v naši družini veliko. A preden se lotimo gojenja konoplje, 
nas čaka še veliko dela z zbiranjem potrebnih dovoljenj in dokumentacije. 

DOVOLJENJE SI JE TREBA PRIDOBITI VSAKO LETO 
ZNOVA OZ. ZA VSAK POSEVEK. 
Pravilnik vsebuje veliko pogojev, ki jih mora pridelovalec upoštevati, naj 
jih naštejem samo nekaj: konopljo lahko gojimo na strnjeni površini, ki 
ni manjša od 0,1 ha, konoplja se lahko goji za namen pridelave semen za 
nadaljnje razmnoževanje, za pridobivanje olja, za pridobivanje substanc 
za kozmetične namene, za prehrano živali, za pridelavo vlaken in za in-
dustrijske namene. Za konopljo po tem pravilniku se štejejo sorte kono-
plje, ki so naštete v Skupnem katalogu sort poljščin (evropska sortna li-
sta), objavljenem vsako leto v Uradnem listu Evropske unije in na spletni 

ZA VSAKO BOLEZEN KONOPLJA RASTE! 
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strani Fitosanitarne uprave Republike Slovenije, tudi seme za vsako leto 
posebej potrebuje certifikat.
Rok za setev konoplje je od začetka aprila do sredine maja, žetev oz. spra-
vilo pa nekje od avgusta tja do oktobra, odvisno je, kaj bomo pridelovali 
iz nje. Največji izziv pri konoplji je prav spravilo, saj še niso razvili ustrezne 
mehanizacije za žetev. Večina posega po žitnih kombajnih (pšeničnih), ki 
naj bi se obnesli še najbolje, seveda pa se tudi pri teh velikokrat kaj zaplete, 
dobesedno, saj so stebla tako močna, da je treba stroj med žetvijo večkrat 
razstaviti in očistiti, kar terja veliko časa in seveda živcev. Tudi sami smo 
v večini poželi pridelek s kombajnom, ostalo pa ročno. Ročno smo trgali 
liste, rezali vršičke (za čaj, juho ...), ostalo pa smo s strojem poželi kasneje, 
ko je bilo seme ravno pravšnje in dovolj suho za žetev. Velike preglavice 
povzroča tudi neenakomerna rast, višino pri žetvi je treba sproti prilaga-
jati. Največji izkoristek je pri ročnem spravilu (s kosilnico, koso, škarjami), 
a potrebuješ veliko ljudi ter veliko časa, zato mnogi enako kot mi organi-
zirajo akcijo, kjer se zbere cela vas ter se druži in žanje, seveda ne manjka 
dobre pijače in jedače. 
Konoplja je rastlina, pri kateri ni odpada. Liste in cvet posušimo za čaj, 
seme lahko uživamo samostojno ali si z njim obogatimo smuti, jogurt, 
solato ali pa iz njega preprosto iztisnemo olje, katerega zdravilnih lastno-
sti se človek težko zave, preden ga ne začne uživati. Iz tropin, ki ostanejo 
od preše, se melje moka, stebla porabijo v gradbene namene in še in še. 
Menim, da smo se na Koroškem zelo dobro odzvali legalizacijo industrijske 
konoplje, saj je v teh nekaj letih, ko je gojenje konoplje dovoljeno, število 
kmetov, ki so se odločili za gojenje, zelo naraslo in še narašča. Pri nas se 
zelo trudimo za kvalitetno pridelovanje in kvalitetne proizvode; ljudem 
želimo ponuditi kar najboljše in najkvalitetnejše izdelke iz konoplje. Od-
ločitev vsakega posameznika je, da naredi prvi korak in da prednost do-
mačim in lokalnim proizvodom, s tem vlagaš v svoje zdravje in svoj kraj.

Lovro Miler
foto: arhiv družine Miler

PODJETNIŠTVO  
NA KMETIAH

Izdelki kmetije Hudobnik – Občutek narave

Kruh Katarine Sonjak

Izdelki kmetije Dvornik

Izdelki kmetije Libnik
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Mnoge občanke in številni občani ste že 
opazili, da se tudi na Prevaljah odvijajo ve-
dno bolj »zdrave« stvari v smislu ozavešča-
nja na področju zdravega prehranjevanja in 
telesne aktivnosti. Tudi člani Kluba dobrega 
počutja Koroška že dalj časa delujemo v tej 
smeri, posebno aktivni smo zadnji dve leti. 
Tokrat vam bom predstavil naše delovanje 
zadnjih mesecev, ko smo za vse vedoželjne 
pripravili »Delavnico uravnoteženega pre-
hranjevanja«, ki že prinaša vidne rezultate. 

Kaj pa sploh pomeni »Delavnica urav-
noteženega prehranjevanja«? To je 12-te-
denski program, v sklopu katerega se ude-
leženci učijo skupaj s svetovalci o prehrani, 
o spreminjanju prehranjevalnih navad in 
tako pridemo tudi do rešitev želja posame-
znikov. Nekateri si za cilj postavijo preobli-
kovanje telesa, nekateri želijo izgubiti nekaj 
kilogramov, veliko ljudi pa si želi preprosto 
priti boljšega počutja. Po vsaki delavnici pa 
sledi skupna vadba, ki se ji lahko pridružijo 
tudi drugi. Letošnjo jesen je termin za de-
lavnico in vadbo ob torkih ob 18. uri ozi-

roma ob 19.30 v veliki dvorani Družbene-
ga doma na Prevaljah. Udeležba je dobra, 
vedno boljša, večkrat se nas je zbralo tudi 
že po 40. Januarja bomo začeli novi krog 
delavnic, k udeležbi vabimo prav vse, ki jih 
zanimajo dobro počutje, znanje o prehrani 
in telesna aktivnost.

Naša želja je, da v leto 2015 zakoraka-
mo močni in zdravi ter da je takšnih lju-
di čim več. 

Marko Kavtičnik

Težak je nek splošni in vsem takoj domač opis Kunštn'ce, 
a naj vas pomirimo, da ni nič strašnega. Nič zajedljive-
ga in nič slabega – Kunštn'ca je prostor za neformalna 
in izobraževalna srečanja. Predvsem za mlade (po duši 
in EMŠO-ju), da bi si spet upali nazaj v domače kraje, ne 
čez mejo in v prestolnico. Predvsem za "požokat" vse ti-
ste, ki so že pozabili ali niti še ne izkusili, kako je biti ak-
tiven Korošec – tako v naravi, doma kot v družbi in sam 
s sabo. Prostor srečevanja in opazovanja, opozarjanja 
na vse dobro, kar se in se bo dogajalo v naših krajih.

Zato je v hiši v družinski lasti začasno (upamo, da za čim dlje ali za 
zmeraj) nastal majhen prostor povezovanja, srečevanja, delavnic, iz-
ložbe kreativcev, predstavitev mladih in izkušenih podjetnikov, špor-
tnikov, kulturnikov, ljudi z zgodbo. Nastavek za obujanje lokalnega, a 
z regijsko in svetovljansko noto. Predprostor ali predčas, za vse tisto, 
v kar verjamemo in razvijamo, si želimo spoznati in se naučiti. Pri nas 
se občasno srečujejo mladinske nevladne organizacije, kreativci ter 
mladi podjetniki. Mešamo štrene med različnim – se vam to ne zdi 
ravno tisto, kar potrebujemo? 

Kaj želite v naših krajih, kako se vidite v tem? 
Največje bogastvo Kunštn'ce bo nastajalo, ko boste izrazili svojo 

željo in idejo, kaj še ponuditi v naši spletarni. Z besedo na dan – na 
naši Facebook strani Kunštn'ca ali spletni strani bomo z veseljem pri-
sluhnili pobudi.

Pa kaj nam je bilo, da smo začeli ravno to? 
Žal vse več hiš v centrih mest podleže plesni in gnilobi. Temu 

podlega tudi marsikdo, od katerega bi si svet upravičeno želel ravno 

KLUB DOBREGA POČUTJA KOROŠKA

KUNŠTN'CA 

Kruh Katarine Sonjak
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nasprotno – žara, energije in učinkovitih dejanj. Predvsem, na žalost, 
podlega in klone podeželska mladina. Zato smo se na pobudo treh 
kreaktivcev s Prevalj in Raven tik pred koncem lanskega leta zbrali z 
namenom, da ugotovimo, če hiši in mladičem še od kje "jucka" reši-
tev. Od muzeja bralne značke, hiše spominov, mladinskega coworking 
hostla, vse to bi lahko bilo – če bi stopili skupaj. Čase poznamo, zato 
vemo, da je treba začeti po malem. Ni bilo mesec ali dva, že smo si 
prostovoljno, z lastnimi minimalnimi sredstvi in s pomočjo Graplasa, 
d. o. o., ter PrinkINK-a marca uredili prostor z delovnimi mizami ter hi-
tro začeli zbirati ciljno publiko – kreativce in podjetnike. Zvrstili so se 
dogodki: Cheerios Koroška #2 – neformalno srečanje Društva mladih 
podjetnikov Koroške z gosti, KOROCIV-ova delavnica prijave na razpise 
ter organizacije društev, Kunšt'ne škije – prikaz filmov lokalnih kole-
sarjev in smučarjev iz KUD Krsnik, delavnica priprave presnih sladic z 
Vitulo, srečanje koroških NVO, ki se ukvarjajo z aktivacijo mladih, Ta-
shkina čajanka, Karierni dan s podjetji GK Tesnila, d. o. o., energetika.
net in GEP Štaleker, d. o. o. 

KUD Kunkuvo, Marko Orel s kreativnega centra Poligon ter ProFi-
lovo predavanje o vzreji polžev pa so septembra Kunštn'co tudi ura-
dno odprli. Župani okoliških občin so se skupaj z nami poveselili ter z 
navdušenjem prikimavali ideji Kunštn'ce ter si takega prostora zaže-
leli tudi v svoji občini, kajpak. Mi pa: "Ne, ne, ni, ni, treba. Treba je priti 
k nam na obisk!" Tukaj ste lahko tudi vi, ker ravno to je TO!" In res so 
prišli iz vse dolin ... Zgodil se je namreč prvi kunšt. market unikatnih 
izdelkov naših ustvarjalcev ter "nakuril" idejo o še večjem, skupnem 
dogodku z ravenskimi mladinskimi organizacijami – 13. decembra 
2014 vam bogato božično doživetje z delavnicami, zaposlitvenim in 
umetniškim sejmom ter koncerti ponuja GRAJSKI PARK na Ravnah. 

Ja, želimo si le, da bi od vseh nas dobili čim več predlogov in na-
migov, kaj naši kraji potrebujejo, ter da bi o tem začeli aktivno razmi-
šljati in za to tudi delati – od Kunštn'ce pa vse do vrha Pece, če želite. 

Kaja Kos

Slabše odpadke ločujemo,  
dražje plačujemo
Projekt Kocerod je na Koroškem dobro zaživelo in čakamo le še na 
okoljevarstveno dovoljenje, da bo mogoče odlagati odpadke na 
odlagališču Zmes v občini Prevalje. Poleg tega sodobnega odlagali-
šča, kjer so težave zaradi birokratov na državni ravni, smo v Mislinjski 
Dobravi dobili sodobno infrastrukturo, to je sortirnico, kompostar-
no, objekt mehansko biološke predelave in objekt za demontažo 
kosovnih odpadkov. Še pred tremi leti smo na vseh koroških odla-
gališčih odpadkov odložili skoraj 90 odstotkov zbranih odpadkov, 
danes jih odlagamo že manj kot 20 odstotkov.

Uspehi so, vendar tudi težave. Mag. Ivan Plevnik, direktor druž-
be Kocerod, pravi, da iz Mežiške doline in njenih štirih občin priha-

ja v predelavo v Kocerod najmanj ločenih odpadkov. V Dravski in 
Mislinjski dolini so pri tem veliko doslednejši. Plevnik dodaja, da bi 
z malo truda lahko na letni ravni povečali količino ločeno zbranih 
odpadkov za tretjino, in če bomo hoteli slediti evropskim smerni-
cam, bomo to tudi morali narediti. Nedosledno je ločevanje od-
padkov v gospodinjstvih, in občani bi se morali zavedati, da je tre-
ba doma ločevati odpadke na najmanj tri kategorije: suhe, mokre 
in biološke odpadke. 

Štefan Šumah, direktor Javnega komunalnega podjetja Log, 
pravi, da v njihovem podjetju na področju zbiranja in odvoza od-
padkov dela 21 delavcev, za to področje imajo stalno v obratovanju 
šest smetarskih vozil ter eno vozilo za kontejnerski odvoz. Njihovi 
delavci delajo v vsakem vremenu in si res zaslužijo spoštovanje, res 
pa je, dodaja Šumah, da so v Mežiški dolini težave pri ločevanju 
odpadkov. »Večina prebivalcev Mežiške doline zgledno ločuje od-

KOCEROD

USPEŠNI PODJETNIKI



25

KOMUNALNO CESTNO GOSPODARSTVO

padke, problemi pa lahko nastanejo pri večstanovanjskih objektih, 
kjer že en sam stanovalec lahko uniči prizadevanja vseh drugih,« 
pravi Štefan Šumah. 

Največ problemov zaznajo komunalni delavci v blokovskih na-
seljih in na ekoloških otokih, in že pred časom so nabavili mobilne 
kamere. Kamere so že posnele nekatere občane, ki so v zabojnike 
metali odpadke, ki tja ne sodijo. Pri JKP Log odkrijejo veliko kršite-
ljev in jih tudi prijavijo pristojnemu medobčinskemu inšpektoratu, 
vendar Štefan Šumah dodaja: »Ni naš namen kaznovati. Z dosle-
dnim ločevanjem bomo varovali naravo, dosegali večji odstotek 
reciklaže, v Kocerodu bo manj okvar na strojih in posledično bo 
to pripeljalo k temu, da stroški zbiranja in predelave odpadkov ne 
bodo tako visoki in se bo to poznalo tudi pri položnicah. Opozo-
riti pa je treba, da bo prej ali slej prišlo tudi do diferenciacije cen 

med občinami in takrat bodo na boljšem občani tistih občin, kjer 
bo ločevanje odpadkov uspešnejše.«

V Ljubljani so nedavno inšpektorji napisali globo v višini 800 
evrov za meščana, ki ni ločeval odpadkov. Kuverto z njegovimi po-
datki so našli v zabojniku, ki ni bil namenjen za odlaganje papirja. 
Kaznovanje mora biti skrajni ukrep, bolj kot to je treba vplivati na 
zavest ljudi, da nemarno ravnanje pri odlaganju odpadkov pome-
ni višjo ceno in seveda večje obremenjevanje okolja, v katerem ži-
vimo. Tudi prijazno opozorilo tistim v naši soseščini, ki so nemarni 
in ne ločujejo odpadkov, bo velikokrat zaleglo. In kar je prav tako 
pomembno: več kot bomo zbrali odpadkov, namenjenih reciklaži 
in ponovni uporabi, več bo novih delovnih mest na področju go-
spodarjenja z odpadki tudi na Koroškem. 

Miro Petek 

 Štefan Šumah, 
direktor JKP Log:

 V sodobnih in lepo ureje-
nih obratih Koceroda se re-
ciklira že skoraj 80 odstot-
kov zbranih odpadkov. 

»Večina prebivalcev Mežiške 
doline zgledno ločuje odpadke, 

problemi pa lahko nastanejo pri 
večstanovanjskih objektih, kjer 

že en sam stanovalec lahko uniči 
prizadevanja vseh preostalih.«
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Na lokaciji bivšega vrtca »Pod gonjami« je Občina Prevalje v skla-
du z načrti pripravila parcelacijo prostora za individualno gradnjo. 
Na tej lokaciji je šest parcel različnih velikosti, najmanjša 594 m2 in 
največja 1152 m2 , skica je sestavni del te informacije. Gradbene par-
cele bodo prodane na javni dražbi, objava je na spletni strani obči-
ne. Izhodiščna cena brez komunalnega prispevka bo okoli 35€/m2. 

Ob nakupu bo potrebno plačati tudi delni komunalni prispevek, 
s katerimi bo občina po nakupu parcele komunalno popolnoma 
opremila. Zazidava bo možna spomladi leta 2015.

Vse informacije dobite na Občini Prevalje. 

PARCELE NA OBMOČJU NEKDANJEGA VRTCA 
POD GONJAMI NA PREVALJAH SO NAMENJENE 
INDIVIDUALNI GRADNJI.
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Občino Prevalje je januarja in februarja 2014 pri-
zadel žled, ki je povzročil škodo na cestah, posa-
mezna drevesa so ogrozila in poškodovala stano-
vanjske hiše in druge objekte, pojavili so se tudi 
plazovi, ki so ogrožali cestno infrastrukturo. Na 
nekaj cestah je še sedaj skladiščena hlodovina, kar 
ovira promet, onemogoča odvodnjavanje mete-
ornih vod in povzroča škodo na cestiščih. Občina 
je zbirala vloge oškodovancev in skupaj s komisijo 
za ocenjevanje škode po naravnih in drugih ne-
srečah opravila oceno škode. Na podlagi ocenjene 
škode in Delnega programa odprave posledic po-
plav, visokega snega in žleda med 30. januarjem 
in 27. februarjem 2014 je Občina Prevalje avgusta 
2014 pridobila s strani Ministrstva za kmetijstvo 
in okolje sofinancerska sredstva za sanacijo plazu 
na cesti Žagarjev mlin–Kot–Leše. 

Okrobra 2014 smo v sklopu Delnega in Dru-
gega delnega programa odprave posledic po-
plav, visokega snega in žleda med 30. januarjem 
in 27. februarjem 2014 od Ministrstva za okolje in 
prostor ter Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano pridobili sofinancerska sredstva za 
sanacijo plazov, ki ogrožajo cesto do novih bajt 
na Lešah in cesto na Zagrad. Navedene plazove 
smo sanirali z izvedbo kamnitih drenažnih reber, 
kamnitih zložb v kombinaciji kamen in beton ter 
uredili cestno odvodnjavanje.

Prav tako je občino Prevalje avgusta in sep-
tembra zajelo močno neurje. V neurju avgusta so 
poplavljali Flisov, Štefanov, železniški, Farski, Leški 
in Gutmanov potok, ki so poplavili stanovanjske 
hiše, dvorišča in druge objekte. Neurje je prizadelo 
tudi Leše, kjer se je pojavilo več zemeljskih plazov.

Občina Prevalje je zaradi posledic neurja avgu-
sta in septembra 2014 sanirala uničeno cestišče pri 
železniškem viaduktu na Prisojah, uredila grablje 
na Flisovem potoku, ki so namenjene zadrževanju 
večjih naplavin in preprečujejo zamašitev cevnih 
prepustov. Prav tako smo pri železniškem viaduk-
tu pri Zgornjem kraju uredili nov linijski prepust 
za odvodnjavanje meteornih voda. Sanirali smo 
zemeljski usad na cesti Prevalje–Leše, zavarova-
li cestišča ter očistili zamašene cestne prepuste. 
Očistili smo vse potoke.

Pri odpravi posledic žledu in neurij so 
sodelovali gasilci PGD Prevalje, čistili so 
jaške za meteorno kanalizacijo, prečrpa-
vali vodo iz zalitih prostorov in območij, 
čistili nanošen material in spirali cestišče, 
ogrožene hiše zaščiti s protipoplavnimi 
vrečami. Za njihovo delo in pomoč se jim 
Občina Prevalje zahvaljuje!

ODPRAVLJANJE POSLEDIC NARAVNIH 
NESREČ V OBČINI PREVALJE V LETU 2014

Sanacija plazu Zagrad

Odstranjevanje podrtega drevesa s strehe
ter prekrivanje le-te, sanacija po žledu (vir PGD Prevalje)

Sanacija plazu Kot

Žled v Šentanelu 

Sanacija plazu Leše

Žled, odstranjevanje podrtih
dreves (vir PGD Prevalje)
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GASILCI, LJUDJE S SRCEM 

Nemoč, nemoč in še enkrat nemoč; narava je letos pokazala svojo 
moč, ki ji preprosto nismo bili kos. Številne neprespane noči, preze-
blost, premočenost, utrujenost, tako fizična kot tudi psihična, nas 
kljub vsemu niso odvrnile od tega, da smo se podali na teren in po-
magali reševati, kar se je rešiti dalo. Da bo leto pestro, je narava dala 
vedeti že takoj na začetku leta. Če bi nam pred enim letom nekdo 
rekel, da bo pol Slovenije v januarju odeto v led, bi se verjetno na-
smehnili in rekli pa kaj še. In vendar, prišla je nekajdnevna ledena 
doba. Prišel je tako imenovani žled, za katerega marsikdo pred tem 
ni niti vedel. Težko je opisati te temačne dneve, ki so vladali. 
Na cestah, ulicah in v gozdovih se je slišalo le grozljivo po-
kanje ledu, v katerega so bila zavita drevesa in grmovje. 
Gasilci, ki so delali po terenu, se najbolj spominjajo tega, 
kako niso znali razločiti, ali poka zgolj led ali se bo vsak čas 
odlomil del zaledenele krošnje in se zrušil nanje. Pomislite, 
kako je stati v temi sredi zaledenelih dreves, ki preprosto 
ne zdržijo več pritiska in teže ledu in se pred tabo zrušijo 
na tla. Ene izmed redkih oseb, ki lahko ta občutek opišejo, 
so gasilci, ki so se nemočni borili proti naravi. 

V našem društvu je bilo opravljenih več kot 40 intervencij, sodelo-
valo je več kot 50 gasilcev, ki so spali v gasilskem domu, tako da so bili 
vselej v pripravljenosti. V teh zabeleženih 40 intervencij lahko zagoto-
vo vložimo še kakšno, kajti gasilci so si morali, preden so prišli na kraj, 
pred seboj delati pot, ki so jo ovirala podrta drevesa. Naredili smo veli-
ko dobrega dela, predvsem pa gre poudariti dejstvo, da smo prevaljski 
gasilci pravočasno zagotovili generator in s tem elektriko, potrebno 
za pogon aparata, ki omogoča dihanje in izkašljevanje. 30-letnemu 
fantu s Stražišča je namreč počasi pojenjala baterija, ki poganja respi-
rator, brez elektrike bi se ta aparat ustavil, a zaradi naše hitre pomoči 
ni prišlo do hujših zapletov. V teh dneh oziroma v dneh, ko je sledila 
sanacija cest in gozdov, je našim gasilcem na pomoč priskočila tudi 
slovenska vojska, ki je pomagala urediti predvsem prevoznost cest do 
višje ležečih stanovanjskih objektov. Prav tako smo hvaležni vsem, ki 
so nam kakorkoli priskočili na pomoč, kajti v teh dneh je vsak par rok 
prišel prav, pa tudi, če so le priskrbeli toplo pijačo in hrano, da smo se 
lahko malo ogreli in okrepčali. 

In ko že mislimo, da nas letos ne more več kaj presenetiti, hitro 
ugotovimo, da smo se motili. Narava ima res svojo moč in lahko samo 
gledaš, kako uničuje vse pred seboj. Če je bil pozimi žled, so bile v po-
letnih časih poplave. Prvič nas je »zalilo« 3. avgusta, res lahko rečemo, 
da nas je zalilo, kajti skoraj celotne Prevalje so bile »pod vodo«. »Flisov 
graben« si je utrl svojo pot, izpodrinil asfalt in drl skozi naselje vse do 
centra Prevalj, do Vandravskega trga. Zalilo je številne kletne prostore 
stanovanjskih in večstanovanjskih objektov. Gasilci so očistili jaške za 
meteorno vodo, ogrožene hiše zaščitili s protipoplavnimi vrečami ter 
s potopnimi črpalkami izčrpali vodo iz poplavljenih objektov. Dva dni 
kasneje, ko je bil končan večji del sanacij po grozovitem nalivu, se je 
zgodba ponovila. Tokrat so bile na udaru stanovanjske hiše na Lešah, 
skozi jedro Leš je nastala reka, ki se je izlivala, kamor se je lahko izlila. 
Zopet je bilo ogromno škode, kajti poplavljene so bile številne kleti. 
Voda je uničila okolico, pridelke. Najhuje je bilo ta dan v Nicini, tam 
je za hišo iz majhnega potočka, kjer je drugače komaj opaziti vodo, 
nastal hudournik, ki je dobesedno tekel skozi hišo. Če citiram besede 
lastnice: »Samo odprla sem vhodna vrata, da je lahko voda, ki je drla 
skozi počeno steklo, odtekla na vrt.« Gasilci so preusmerili hudournik 
na nižje ležeči travnik, kjer voda ni pomenila večje nevarnosti, ter re-
šili vse, kar se je v notranjosti hiše dalo rešiti. Kasneje pa so lastniku 
in lastnici pomagali pri sanaciji stanovanjskega objekta ter hišo do-

Gasilci so si morali počistiti pot, da so lahko nadaljevali vožnjo.
foto: Dejan Stijepič 

Mladi gasilci navdušeni po zmagi 
foto: Simon Pšeničnik

Neurje je prizadelo stanovanjsko hišo v Nicini.
foto: Dejan Stijepič
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datno zaščitili s protipoplavnimi vrečami, kajti čez noč so bile zopet 
napovedane padavine. 

Poleg žledoloma in poplav smo prevaljski gasilci nekajkrat posre-
dovali pri požarih. Največkrat smo posredovali zaradi človeške malo-
marnosti in neprevidnosti, kajti ljudje se premalo zavedamo dejstva, 
da kadar kurimo v naravi, s tem ogrožamo sebe in druge. Dvakrat 
smo posredovali tudi kot pomoč sosednjemu društvu, ko je šlo za 
večji obseg požara. 

Če povzamemo zapisano, lahko hitro pridemo do za-
ključka, da smo tudi gasilci nemočni, ko svoje zobe poka-
že narava. Smo pa prvi, ki ljudem kljub morebitni nemoči 
pomagamo, tvegamo svojo varnost za varnost občanov. S 
tem sporočamo vsem, da bomo tu, ko nas boste potrebo-

vali. In če za konec citiram neznanega avtorja: »Ko narava 
pokaže svojo moč, takrat vidiš, da si smet v podivjanem 
objemu. Ko te zgrabijo strah, nemoč in obup, takrat veš, da 
so gasilci tisti, ki ti dajo še upanje v rešitev. To so zlata vre-
dni ljudje, ki nesebično, z znanjem, umirjenostjo rešujejo 
življenja in imetje, ne glede na to, da se tudi sami spuščajo 
v nevarnost. Ko jih enkrat potrebuješ, takrat veš, kdo so ti 
ljudje. Ljudje s srcem …«. In verjemite, ko gasilec prebere 
kaj takšnega, še z večjo zagnanostjo pomaga drugim, kajti 
vidi, da ljudje opazijo njihov trud in voljo. 

Maja Sekavčnik, PGD Prevalje

PROJEKT REKONSTRUKCIJA CESTE, KANALIZACIJE, 
VODOVODA IN JAVNE RAZSVETLJAVE SPODNJI 
KRAJ – FAZA I.
Junija 2014 smo v občini Prevalje pričeli 
izvedbo projekta rekonstrukcije ceste, ob-
nove kanalizacije in vodovoda ter izvedbo 
javne razsvetljave v ulici Spodnji kraj, pro-
jekt je pripravilo podjetje BOM-MOČKA, d. 
o. o., s Prevalj. Investicija je zajemala ure-
ditev voziščne konstrukcije z asfaltiranjem 
približno 230 m, položilo se je okoli 280 m 
novih kanalizacijskih cevi, približno 330 m 
vodovodnih cevi, prav tako so se položi-
li elektro, telekomunikacijski in KTV-vodi. 
Skupna vrednost investicije je znašala pri-
bližno 178.000 EUR. Dela na terenu sta iz-
vajali podjetji VOC Celje, d. d., in Javno ko-
munalno podjetje Log, d. o. o., nadzor nad 
opravljenimi deli je opravilo podjetje NIG, d. 
o. o., iz Slovenj Gradca. Projekt je bil uspe-
šno zaključen v začetku septembra 2014.

Priprava na dvig zastave 
foto: Maja Sekavčnik

Cesta Spodnji kraj med gradnjo Prenovljena cesta Spodnji kraj

Požar v Dobji vasi
foto:PGD Prevalje
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PROJEKT REKONSTRUKCIJA CESTE,  
KANALIZACIJE IN VODOVODA PRI POSTAJI

PROJEKT 
REKONSTRUKCIJA 

CESTE, KANALIZACIJE 
IN VODOVODA NA 

PRODU

ENERGETSKA SANACIJA 
ŠPORTNEGA KOMPLEKSA OŠ 
PREVALJE NA UGASLIH PEČEH 

Za rekonstrukcijo ceste nad železniško postajo je podjetje 
VOC Celje, d. d., bilo po izvedbi javnega naročila izbrano 
kot najugodnejši ponudnik in je avgusta začelo izvedbo 
rekonstrukcije ceste v dolžini približno 300 m, novogra-
dnjo vodovodnega sistema v dolžini okoli 240 m in ka-
nalizacijskega sistema v dolžini 55 m, del brežin je bilo 
stabiliziranih z izvedbo armirane zemljine, namestila se 
je tudi prometna signalizacija. Projektno dokumentacijo 
je izdelalo podjetje BOM-MOČKA, d. o. o., gradbeni nad-
zor je opravilo podjetje NIG, d. o. o. Vrednost celotnega 
projekta je bila približno 140.000 EUR.

Prenovljena cesta Ortan

V ulici Na produ smo julija 2014 pri-
čeli rekonstrukcijo ceste ter obno-
vo vodovodnega in kanalizacijskega 
omrežja, položeni so bili tudi teleko-
munikacijski vodi. Dela, ki jih je izvaja-
lo Gradbeno podjetje Slovenj Gradec, 
d. o. o., so bila zaključena septembra 
2014. Gradbeni nadzor je izvedlo pod-
jetje Kording, d. o. o., s Prevalj. Celotna 
vrednost projekta je znašala približno 
57.000 EUR.

Na podlagi pridobljenih sofinancerskih sredstev za 
izvedbo energetske sanacije smo oktobra 2014 pri-
čeli izvedbo energetske sanacije športnega kom-
pleksa na Ugaslih pečeh. Skladno s projektom so 
predvidene: dodatna izolacija fasade objekta, izola-
cija stropa, sanacija tal v garderobah ter zamenjava 
stavbnega pohištva. Prenovljene bodo tudi strojne 
inštalacije in oprema, menjala se bo vsa sanitarno-
-kopalniška oprema, prenovila kotlovnica, hkrati z 
električno napeljavo. Projekt je ocenjen na pribli-
žno 150.000 EUR, od tega je sofinancerskih sred-
stev okoli 50.000 EUR. Naložba bo končana pred-
vidoma marca 2014. 
 

Pripravil: Oddelek za KCG
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600. OBLETNICA ZADNJEGA USTOLIČEVANJA 
KOROŠKIH VOJVOD V SLOVENSKEM JEZIKU

100 LET ČEBELARSKEGA DRUŠTVA PREVALJE

JUBILEJI

Na osemnajsti dan meseca marca letošnjega 
leta sem ob darežljivosti slikarja Rudija Skočirja, 
ob podpori pomoči Občine Prevalje (ga. Greta 
Jukič) ter tehnični podpori Koroškega filatelistič-
nega društva (Peter Močnik) oblikoval in izve-
del filatelistični komplet (št. KFD 98/2014 in KFD 
99/2014) v počastitev 600. obletnice zadnjega 
ustoličevanja koroških vojvod v slovenskem je-
ziku. Komplet so sestavljali priložnostni poštni 
žig (18. 3. 2014-2391 Prevalje), priložnostna ku-
verta (OPD), razglednica/maksimum karta (MK) 
ter osebna poštna znamke (OPZ) vrednosti »A«. 
Vse dele izdaje povezujejo simbolni elemen-
ti ustoličevanja: karantanski klobuk, knežji ka-
men, bik, konj in karantanski panter. Ilustracija 
na hrbtni strani razglednice/MK prikazuje usto-
ličenje/sedenje na knežjem kamnu, ilustracija 
napisne strani pa Krnski grad kot sedež karan-
tanskih vodij. Risna motiva na MK sta povze-

ta po slikah priznanega akademskega slikarja 
Rudija Skočirja »Ustoličenje« in »Zračni pogled 
na krnski grad« , ki sta sestavni del knjige »Tu 
bo naš dom« (Timotej Knific, založba Mladika, 
Ljubljana 1998). Rudi Skočir je nesebično do-
volil uporabo istovetnih podlag, kot jih je obli-
kovalec Edi Berk uporabil pri svojem oblikova-
nju uradne poštne znamke Pošte Slovenije na 
temo ustoličenja (Pošta 6/2014, 31.1. 2014-1101 
Ljubljana). Istočasno sem v prostorih avli Občine 
Prevalje postavil priložnostno filatelistično raz-
stavo. Ironija zgodovine pa nas je osmolila za 
zelo zaželeno povratno žigosanje poslane po-
štno ležeče MK v zgodovinski kraj ustoličenja, 
romarski kraj Gospa Sveta na Gosposvetskem 
polju, saj so prav v tem obhajanem času ukinili 
pošto A-9063 Maria Saal. 

Borut Bončina, arhitekt

Letos je praznovala Koroška, in sicer smo bili eno od petih društev Čebelar-
ske zveze Koroške, ki je praznovalo stoletnico obstoja. Čebelarstvo v naših 
krajih ima bogato tradicijo, saj segajo prvi uradni zapisi v leto 1914, vendar 
so na naših tleh čebelarili veliko prej. Čebelarstvo je imelo svoje vzpone in 
padce, v tem obdobju sta divjali kar dve vojni vihri, ki sta čebelarstvu pu-
stili posledice, kljub vsemu pa nadaljujemo svojo neustavljivo pot. Svečano 
proslavo s kulturnim programom smo pripravili 17. oktobra 2014 v gostišču 
Brančurnik na Prevaljah. S svojo prisotnostjo so nas počastili: predstavnik 
Čebelarske zveze Slovenije, predstavniki čebelarjev iz Avstrije, vsi predse-
dniki in predstavniki Čebelarske zveze Koroške, vsi praporščaki Čebelarske 
zveze Koroške, predstavnica Nacionalnega veterinarskega instituta, župan 
Občine Prevalje in predstavniki OŠ Prevalje. V kulturnem programu so so-
delovali učenci OŠ Prevalje – folklorna skupina najmlajših, čebelarji harmo-
nikarji, program pa je povezovala Hedvika Gorenšek. Ob tej priložnosti je 
ČD Prevalje najzaslužnejšim čebelarjem podelil priznanja Antona Janše II. in 
III. stopnje in jubilejna priznanja. Čebelarsko društvo Prevalje je prejelo od 
Čebelarske zveze Koroške priznanje za zasluge.
Veliko je bilo napisanega in dokumentiranega že ob praznovanju devetde-
setletnice društva, zato smo se osredotočili na zadnjih deset let in današnji 
čas čebelarstva na Prevaljah prikazali v publikaciji, v kateri smo povzeli če-
belarjenje v tem obdobju, pridobitve našega društva in pa pričevanja če-
belarjev. Ta knjižna izdaja bo vir zapisov, ki bodo pričali o tem obdobju tudi 
za poznejši čas. V biltenu predstavljamo naše društvo in člane. Čebelarstvo 
včeraj, danes, jutri bogatijo spomini prevaljskih čebelarjev z dolgoletnim 
stažem čebelarjenja pa tudi mlajših čebelarjev. Predstavljamo našo novo 
pridobitev zadnjih let, Čebelarsko-sadjarski učni center na Fari. S fotograf-
sko reportažo Od grmovja do čebelarskega centra smo prikazali potek del in 
aktivnosti pri nastajanju centra. Prispevek Medovite rastline našega cvetlič-
nega vrta nazorno opisuje in prikazuje slike le-teh, ki krasijo in bogatijo cve-
tlični vrt. Predstavljeno je tudi družabno življenje čebelarjev in sodelovanje 
z OŠ. Predstavljeni so še zdravje čebel, apiterapija, ki vsak dan bolj pridobiva 
veljavo, in anafilaksija ob čebeljem piku. Hkrati je bila izdana priložnostna 
poštna znamka s kuverto in poštnim žigom. 

Čebelarsko društvo Prevalje je imelo dolgoletno željo, da postavi če-
belnjak, v katerem bi lahko prikazali, kako se čebelari. Leta 2008 smo dobili 
lokacijo Na Fari pri farni cerkvi, del zemljišča je dala v najem občina, del pa 

župnija Prevalje. Zapuščeno zemljišče smo najprej očistili in uredili. V letu 
2009 smo postavili tipičen slovenski čebelnjak, za čebelnjakom smo skupaj 
s sadjarji posadili sadovnjak s starimi sadnimi sortami in leto kasneje smo 
naredili še vrt z medovitimi rastlinami.
Danes šteje društvo 63 članov, vsi smo ljubiteljski čebelarji. Na osnovni šoli 
Prevalje imamo čebelarski krožek. Društvo sodeluje tudi z društvi Čebelarske 
zveze Koroške, Čebelarsko zvezo Slovenije, čebelarskimi društvi iz Avstrije, 
sodelujemo na različnih prireditvah v okviru občine in širše. 

Anica Vogel

Bodoči čebelarji na obisku v Čebelarsko-sadjarskem učnem centru Na Fari

Prevaljski čebelarji v čebelarskih nošah
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OB 95-LETNICI PLANINSKEGA DRUŠTVA PREVALJE

LEBIČEVO GLASBENO LETO OB 80-LETNICI 
SKLADATELJA, ČASTNEGA OBČANA 
OBČINE PREVALJE

Septembra smo praznovali 95-letnico PD PREVALJE. Ker planinke in pla-
nince razen ljubezni do gora in narave druži tudi zavest o tem, da se mo-
ramo za razvoj društva in vsega, kar nam je zaupano v upravljanje, vsak 
po svojih močeh truditi, smo se lahko s ponosom ozrli na pretekla leta. 
Čeprav smo v času recesije pričakovali upad števila naših članov, se to na 
srečo ni zgodilo, pač pa so se naše vrste še okrepile. To nam je uspelo zaradi 

skrbno načrtovanih izletov, ki jih izvajajo naši vodniki, in zaradi zagnanih 
pobiralcev članarine. Pred nami je veliko izzivov, a se jih ne bojimo, saj je 
evidentiranje ur prostovoljnega dela že v letu 2013 preseglo številko 7000.

Naša koča na Uršlji gori je dobro vzdrževana, urejena, gostoljubna in 
daje varno zavetje domačim in tujim planincem, v njej in pred njo pa po-
tekajo tudi dogodki, kot so: vsakoletna jesenska in zimska kulturna sreča-

nja, pohodi Prevaljčanov na Goro, cerkveni obredi v cerkvi 
sv. Uršule. Velik dogodek je bilo praznovanje 100-letnice 
odprtja koče na Uršlji gori, ob tem pa predstavitev zborni-
ka Naša gora in natis spominske razglednice, ki jo je Filate-
listično društvo Ravne na Koroškem uporabilo kot motiv za 
izdelavo osebne poštne znamke.

Lahko si le želimo, da bi markacisti še naprej skrbeli za 
varnost na planinskih poteh, da bi člani prizadevno opra-
vljali svoje delo v organih in odborih društva, da bi kot do-
slej vzorno sodelovali z osebjem v stolpu RTV, županom in 
njegovimi sodelavci na Občini Prevalje, predvsem pa, da bi 
s pomočjo vodnikov in mentoric v vrtcu in na šoli na Pre-
valjah z vsakoletnimi tabori in planinskimi šolami v mladih 
kot bodočih članih društva še naprej budili ljubezen do 
planinarjenja in do gora. Pomembni dosežki našega dru-
štva so informacijska pisarna v centru Prevalj, skrbno vode-
na spletna stran, namestitev avtomatičnega defibrilatorja 
(AED) na Uršlji gori, v letu 2012 pa organizacija svečanosti, 
na kateri je Planinska zveza Slovenije v Družbenem domu 
na Prevaljah podelila najvišja priznanja slovenskim planin-
cem. Lahko se pohvalim, da so mnogi naši planinci ponosni 
nosilci tako priznanj za zvestobo društvu kot tudi najvišjih 
priznanj PZS, smo pa tudi nosilci Zlatega priznanja za šport 
Občine Prevalje.

Želim, da bi Prevaljčani radi prihajali na našo goro, pla-
ninci pa enako zagnano planinarili in delovali še naprej.

Jožef Merc, predsednik PD 

Ta Lebičeva knjiga nam govori o njegovi umetniški ustvarjalnosti, o skladateljevih mislih 
in spoznanjih, tudi o kritičnih pogledih na naša družbena dogajanja. V knjigi spoznavamo 
tega velikega Korošca, Slovenca, svetovljana. Dirigent Marko Munih mu je v knjigo zapisal, 
da je naš največji slovenski skladatelj, dirigent Marko Letonja pa, da je Lebič skladatelj sve-
tovnega formata.

"Za vse nas pod Uršljo in Peco pa je nedvomno 
največji duh, kar jih je dala Koroška. Biti vse 

življenje povezan z Lebičem, biti deležen njegove 
pomoči, naukov, slediti njegovim potem –  

tudi to je sreča, več kot sreča." 
Jožko Kert

JUBILEJI

OB JUBILEJU ROJAKA, AKADEMIKA IN ČASTNEGA OBČANA LOJZETA LEBIČA 
SMO IZDALI KNJIGI OD BLIZU IN DALEČ II TER KATALOG DEL. 
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Glasbeni abonma – LEBIČEVO GLASBENO LETO je bil v celoti posvečen 
rojaku skladatelju akademiku Lojzetu Lebiču. Na desetih koncertih smo 
slišali okrog trideset njegovih del vokalne in instrumentalne glasbe in na 
ta način počastili njegov jubilej. Abonma je vseboval: 
 • baletni koncert DBUS, Slovenski komorni zbor, 
 • koncert Simfoničnega orkestra z dirigentom Markom Letonjo, 
 • petnajsti letni koncert Koroškega APZ Mohorjan z dirigentko Hele-

no Buhvald Gorenšek, 
 • APZ Tone Tomšič z dirigentom Sebastjanom Vrhovnikom in Sloven-

skim tolkalnim projektom, 
 • Carmino Slovenico s Karmino Šilec, 
 • zbor sv. Nikolaja Litija s Heleno Fojkar Zupančič, 
 • Orkester Slovenske filharmonije z dirigentom Markom Hribernikom 

in za konec abonmaja smo doživeli še krstno uprizoritev Sušnikove 
Prevaljške legende. 

Lebičev jubilej smo počastili tudi s strokovnim posvetom Koroški skla-
datelji in koroška ljudska pesem in z razstavo o življenju in dela tega ve-
likega skladatelja, dirigenta in misleca – častnega občana naše občine, 
Vresa in KD Mohorjan.

Letošnjo 600. obletnico poslednjega USTOLIČENJA KARANTANSKIH 
KNEZOV v slovenskem jeziku smo počastili s koncertom Slovenskega ko-
mornega zbora, z razstavo o ustoličevanju knezov in sedmimi razstavami 
koroških slikarjev na Prevaljah, v Pliberku in v Tinjah ter z izdajo razglednice. 

Likovna dela so nam predstavili: Tony Emeka Tevž Potočnik, mag. Kri-
stijan Sadnikar, Franc Boštjan in Nežika Novak. Te razstave sodijo tudi v 
čezmejni projekt Avstrija/Slovenija REG - KULT. 

Tudi letos smo postavili razstavo jaslic.
Na letošnjem šestem Zborovskem festivalu ljudske pesmi je so-
delovalo pet zborov, dva iz zamejstva: moški pevski zbor Šenta-
nelski pavri, dekliški pevski zbor Aglaja - Radlje ob Dravi, pevska 
ekipa Svrž – Rož, Koroška; dekliška vokalna skupina Bodeča Neža 
- Vrh sv. Mihaela, Italija in komorni pevski zbor Mysterium – Kranj. 
Kot vsi dosedanje festivali, je tudi letošnji dokazal, da se je festival 
dobro prijel med zbori, dirigenti in poslušalci. Vsebinska zasnova 
festivala je svežina v našem zborovskem dogajanju. Festival je ton-
sko posnela tudi RTV SLO. 

SEDEMNAJSTI SUŠNIKOVI DNEVI
 so obiskovalcem postregli s petimi prireditvami: s kiparsko razstavo 
Nežike Novak, s simpozijem o koroških skladateljih in koroški ljudski 
pesmi, s pogovorom s prevaljskimi dr. znanosti, s koncertom Orke-
stra Slovenske filharmonije z dirigentom Markom Hribernikom, ki 
je bil vrhunec letošnje koncertne sezone. Izdali in predstavili smo 
novo knjigo skladatelja akademika Lojzeta Lebiča Od blizu in daleč 
II in Katalog del – v knjigi so zbrani skladateljevi pogovori o glas-
bi, eseji, skladateljeve misli in spoznanja …, veliko tehtnega bra-
nja. Letos smo dočakali tudi uprizoritev literarnega dela dr. Franca 
Sušnika Prevaljška legenda, baletne predstave v izvedbi plesalcev 
Društva baletnih umetnikov iz Ljubljane in koreografinje Claudie 
Sovre, glasbo je prispeval Lojze Lebič izbrano iz obstoječih del, v 
predstavi sodeluje tudi Koroški APZ Mohorjan.

ZALOŽNIŠTVO: Tudi letos smo izdali nekaj knjig: poleg Lebičeve še 
knjigo Marka Vrečiča Moj poudarek, Lucije Mirkac Tihi opazovalec sveta 
in slikanico Aleksandre Kocmut Dinozavri in Bajbulčki. V pripravi je no-

JUBILEJI

Orkester Slovenske filharmonije z dirigentom Markom Hribernikom
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tna edicija An korpič s'm čriešen prodava, v njej bodo zapisane pesmi 
Šentanelskih pavrov, nekdanjih Suhovrških pevcev in ljudskih pevcev z 
našega območja.

Mohorjani bomo leto zaključili z vsakoletnim božičnim koncertom 
na Štefanovo. 

DRUGE DEJAVNOSTI
SLOMŠKOVA ROMARSKA POT 
Tretjič smo poromali po Slomškovi romarski poti skozi občino oz. našo 
faro. Tokrat so se nam pridružili tudi romarji iz Koroške - iz Št. Pavla, Št. 
Andraža in drugih krajev. Srečanje je bilo prisrčno, gostje so bili presene-
čeni nad sprejemom in predstavitvijo občine in fare in naše kulturne de-
diščine. Prihodnje leto si želijo vnovičnega srečanja z nami.

KOROŠKI OTROŠKI PEVSKI ZBOR 
Še posebno vesela vest tega leta je, da smo to jesen ustanovili Koroški 
otroški pevski zbor (KOPZ), v njem prepevajo otroci od devetega do štiri-
najstega leta. To bo pevska šola za vzgojo zborovskih pevcev, v zboru poje 
okrog 30 pevcev iz raznih krajev naše doline in tudi iz zamejstva. Društvo 
smo pomnožili s sekcijo za družabni ples. Društvo Mohorjan tako šteje 
preko 190 aktivnih članov, delujočih v petih sekcijah. 

LETOS SMO IZVOLILI TUDI NOV ODBOR DRUŠTVA, 
KI MU PREDSEDUJE BOŠTJAN GORENŠEK, DIPL. 
MARK., PODPREDSEDNIK PA JE JANEZ GORJANC, 
DR. MED. MOHORJANI SO V TEM LETU PRIREDILI 36 
RAZNOVRSTNIH KULTURNIH DOGODKOV. LEPA BERA!

MOHORJANOVI NAČRTI? 
Redno delo in kakovostna rast vseh sekcij v društvu, delo na vseh progra-
mih, ki jih izvajamo, nadaljevanje dobrega sodelovanja z zamejsko Koro-
ško. In naše želje: da bi vsaj v prihodnjem letu, ko bomo praznovali 25 let 
redne koncertne dejavnosti na Prevaljah, ta dobila svojo postavko v pro-
računu – do sedaj namreč občina koncertne dejavnosti ni sofinancirala.
Kulturna dejavnost v občini je zagotovo najmnožičnejša, najuspe-
šnejša družbena dejavnost in na visokem nivoju, vrednotenje kul-
ture pa je podcenjeno in ni v sorazmerju z drugimi dejavnostmi. 
Brez duhovne, moralne, etične preobrazbe in vzpostavitve vre-
dnot v družbi ni pričakovati izhoda iz krize, v katero so nas pahnili 
posamezniki. Kultura pa nam kaže pot v ta izhod.

Hvala Vam, cenjeni obiskovalci naših prireditev, za vašo podporo na-
šemu delu. Ostanite tudi v prihodnje naši zvesti poslušalci in obiskovalci.

DOŽIVETE BOŽIČNE PRAZNIKE IN SREČNO IN ZADOVOLJNO NOVO 
LETO Z OBILO KULTURNIH DOGODKOV VAM ŽELIMO, MOHORJANI.

JUBILEJI

Šentanelski pavri na Zborovskem festivalu ljudske pesmiJerneja Jezernik in Lucija Mirkac na literarnem večeru

Predstavili so se doktorji znanosti.Po Slomškovi poti - pred cerkvijo Device Marije na Jezeru
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50 LET GLEDALIŠKE SKUPINE PREVALJE-MEŽICA

J'S S'M PA SNUOČ V WUNEM KRAJU BIW

Slovenc Slovenca vabi, s to predstavo se je 
pred petdesetimi leti pričelo gledališko vrenje 
med Peco in Uršljo Gledališke skupine Preva-
lje-Mežica. »Eden drugemu ogenj dajmo!« je 
bilo naše vodilo. »Če ne bo zapisano, nas ni 
bilo!« To je popotnica za nastanek zbornika 
ob zaključku delovanja Gledališke skupine Pre-
valje-Mežica, kjer je skozi vsa leta sodelovalo 
skoraj 400 gledaliških ljubiteljev. Zbornik smo 
posvetili spominu na naša ustvarjalna leta, ki 
so se spletla v opus dobrega – naj bo malce 
neskromno, morda celo zelo dobrega in kva-
litetnega ljubiteljskega dela, polnega presež-
kov – amaterizma, bolje ljubiteljstva z veliko 
začetnico. Na Prevaljah ne manjka kulturnih 
ustvarjalcev in kulturne energije skozi vsa ob-
dobja, kultura je imela vedno posebno mesto. 
Ni manjkalo prepleta besed bukovnikov, prvih 
besednih ustvarjalcev, izjemnih pisateljev, skla-
dateljev, glasbenikov, pevcev, ljudskega plesa, 
rezbarjenja, kiparskega in likovnega ustvarja-
nja, gledališkega ustvarjanja. Ustvarjalnost da-
našnje ljubiteljske kulture na Prevaljah pomeni 
nadaljevanje nekdanjega kulturnega delova-
nja, nadaljevanje kulturne tradicije, ki prehaja 
iz generacije v generacijo, iz roda v rod, zazna-
movana z družbenimi možnostmi in odsevom 
časa. To je stalnica našega naroda. 

Greta Jukič
foto: arhiv gledališke skupine

Slovenc Slovenca vabi leta 1963

»Če ne bo zapisano, nas ni bilo!« 
To je popotnica za nastanek zbornika 

ob zaključku delovanja Gledališke 
skupine Prevalje-Mežica, Gledališko 

vrenje med Peco in Uršljo

50 LET ŠENTANELSKIH PAVROV

Res je. Šentanelski pavri so (smo), od svojih 
začetkov leta 1964 pa vse do danes, bili v 
mnogih krajih, tako doma kot v tujini. Do 
danes je čas nameril kar pet desetletij petja, 
kar je zelo dolga doba. Še daljša se nam zdi, 
ko pomislimo, da jo praznuje pevski zbor. Ja, 
tudi to se zgodi. Letos je moški pevski zbor 
Šentanelski pavri praznoval 50-letnico svo-
jega delovanja. Zbor je pred 50 leti ustanovil 
Luka Kramolc, vodenje zbora pa je zaupal 
Mitji Šipku. Ta je zbor vodil vse do pred nekaj 
let, ko je pevovodsko piščal predal mlajše-
mu pevovodji Ferdu Piku. In novi pevovodja 
nam je takoj postavil izziv – snemanje nove 
zgoščenke, s katero bi primerno proslavi-
li »pevskega abrahama« in doprinesli po-
memben prispevek k ohranjanju naše žive 
kulturne dediščine. Tako smo zadnji dve leti 
pospešeno vadili in tonsko snemali domače 
koroške ljudske pesmi. Tako se jih je nabralo 

kar 19, ki bogatijo našo novo zgoščenko z 
naslovom »J's s'm pa snuoč v wunem kraju 
biw«. Poleg zgoščenke smo ob praznovanju 
predstavili tudi izdajo knjižice o zgodovini 
zbora ter jo obogatili z bogatim slikovnim 

materialom. Oboje skupaj zapakirano pa 
predstavili na osrednjem dogodku, ko smo 
obhajali praznovanje 50-letnice delovanja 
zbora. Slovesnost je potekala 8. novembra 
v prostorih gostilne Marin v Šentanelu, kjer 
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15 LET MEŠANEGA PEVSKEGA ZBORA KD LEŠE

ima zbor redne tedenske pevske vaje. Naš 
jubilejni koncert so obogatili tudi pevski 
gostje: ženski pevski zbor Jasna iz Starega 
trga pri Ložu, vokalna skupina Šentanel in 
etno skupina Rakuni. Prireditve se je ude-
ležilo tudi nekaj nekdanjih pevcev zbora. S 
svojim obiskom pa nas je počastil še prvi 
predsednik republike Slovenije Milan Kučan 
s soprogo. Prav on je v času svojega pred-
sedniškega mandata leta 1996 odlikoval 
naš zbor z visokim državnim odlikovanjem 
– častnim znakom za svobodo Republike 
Slovenije. Slovesnosti so se udeležili tudi 
župan občine Prevalje Matic Tasič in števil-
ni drugi ugledni gostje. Na prireditvi pa je 
kar nekaj pevcev prejelo tudi priznanja Jav-
nega sklada republike Slovenije za kultur-
ne dejavnosti za dolgoletno udejstvovanje 
na pevskem in kulturnem področju. Za kar 
vsakemu iskreno čestitam in jim želim še 
veliko pevskih uspehov. Organizacija kon-
certa ob visokem zborovem jubileju skupaj 
z izdajo knjižice s CD-jem je bila zahtevna, 
zato smo v zboru ponosni, da smo pev-
ci s skupnimi močmi uspeli izvesti projekt 

in kraju ter obiskovalcem predstaviti naše 
delo in poslanstvo. Na tem mestu se zato 
v imenu moškega pevskega zbora Šenta-
nelski pavri zahvaljujem vsem sponzorjem, 
donatorjem, posameznikom in kmetijam, 
ki ste nam finančno, materialno in moral-
no pomagali pri snemanju in izdaji nove 
zgoščenke, pri nastajanju in izdaji knjižice 

o zgodovini zbora ter pri organizaciji in iz-
vedbi samega praznovanja. S svojo pod-
poro ste nam pokazali, da cenite naš trud 
in naša prizadevanja za ohranjanje koroške 
ljudske pesmi, kot žive kulturne dediščine 
slovenskega naroda. 

Vinko Skitek, predsednik zbora
foto: arhiv društva

Leše imajo zelo bogato tradicijo kulturne-
ga ustvarjanja. Daleč v čas delovanja le-
škega premogovnika segajo glasbene in 
gledališke korenine. Mandolinska skupina, 
tamburaška skupina in številne uprizoritve 
slovenskih dramskih del so na Leše vabile 
ljudi iz vseh krajev Mežiške doline. Rudar-
ska godba je bila zibelka prevaljski godbi 
na pihala. Tudi petje je bilo doma na vasi, 
a samo kot fantovsko sredi vasi ali pod ka-
kšnim oknom. Pevskega zbora pa na Lešah, 
kljub vsej bogatosti kulturnega življenja, 
nikoli ni bilo. Sicer se iz arhivov da razbra-
ti, da so bile želje po ustanovitvi zbora, a 
do realizacije ni prišlo. Šele leta 1999, ko 

je prenehala delovati gledališka skupina, 
se je zbrala skupina kulturnikov in začela s 
skupinskim petjem. V začetku je zbor štel 
19 pevcev, zadnja leta pa nas je ostalo še 
12. Zbor deluje kot sekcija Kulturnega dru-
štva Leše in ga vsa leta vodi Silvo Gorenšek. 
Pojemo izključno ljudske pesmi, ki nam jih 
zapojejo starejši krajani, in tako ohranjamo 
pevsko dediščino. Ljudska glasba je vedno 
povezana z življenjem. Ljudsko pesem mo-
raš peti s srcem in potem je življenje mno-
gokrat lažje, prijetnejše, polnejše. Za petje 
ljudskih pesmi tudi ni pomembno in odlo-
čilno, ali posameznik ali skupina poje pesmi 
znanega pesnika ali skladatelja, ali ljudsko 

pesem, kjer sta avtorja neznana. Za ljudsko 
pesem je pomembno, kdo, zakaj in kako jo 
poje. Na Lešah v zboru pojemo sami »Leša-
narji«, kar je za kraj izjemnega pomena, saj 
se povezovanje kaže tudi v kakovostnejšem 
življenju na vasi. Zakaj pojemo? Ker imamo 
radi pesem, ker se radi družimo, ker radi za-
pojemo. Kako pojemo? Negujemo ljudsko 
petje, pojemo tri- ali štiriglasno.

 Ob 15-letnici delovanja je naše veli-
ko zadovoljstvo predvsem v tem, da smo 
vztrajali in ostali skupaj ter znali premosti-
ti tudi različne težave. Ob rednih teden-
skih vajah smo gradili naše prijateljstvo in 
ga skozi vsa leta utrjevali. Ob jubileju smo 
na Lešah pripravili praznični koncert z go-
sti. Nastopili so Klemen Gorenšek – bas-
baritonist, študent Akademije za glasbo v 
Gradcu, etno skupina Zimski kosci in učen-
ci podružnične šole Leše. V imenu JSKD RS 
je pevcem za dolgoletno ljubiteljsko petje 
podelila Gallusove značke Jožica Pušnik. 
Vsi pevci smo prejeli srebrne značke, zbo-
rovodja Silvo Gorenšek pa je prejel zlato 
Gallusovo značko. 

Hedvika Gorenšek 
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Policijska postaja Ravne na Koroškem je v letu 
2008 začela samostojni izobraževalni projekt s 
področja varnosti cestnega prometa, ki ga iz-
vaja pod sloganom »PROMETNA VARNOST – 
OBNOVIMO ZNANJE, OHRANIMO ŽIVLJENJA«.
Koncept projekta, ki poteka že šesto leto, je v 
osnovi ostal nespremenjen, njegov namen je 
vseskozi, da se z znanjem na področju cestno-
prometnih predpisov poveča upoštevanje pro-
metnih pravil in ravnanj voznikov in drugih ude-
ležencev v cestnem prometu.
Večina izobraževanj v okviru projekta se je izve-
dla skupaj z ostalimi institucijami, ki se ukvarja-
jo s prometno varnostjo, kar se je pokazalo kot 
zelo dober pristop. Na Policijski postaji Ravne na 
Koroškem se zavedajo, da prometna varnost ni 
odvisna samo od njihovega dela, ki ga izvajajo 
z usmerjenim delom na točkah, kjer je prihajalo 
in prihaja do prometnih nesreč, do hujših pre-
krškov, ter občasno na delih cest, kjer si udele-
ženci to sami želijo. Policisti s svojo vidnostjo 
umirjajo promet, z ugotavljanjem prekrškov pa 
skušajo vplivati na ravnanje udeležencev, ob 
tem pa vsa leta dodatno izvajajo različne pre-
ventivne aktivnosti.
Na prometno varnost vpliva še vrsta drugih 
dejavnikov, med katerimi so najpomembnej-
ši cesta, vozilo in voznik. Policisti pri nadzoru 
prometa ugotavljajo tehnično brezhibnost vo-
zil in ob kršitvi ukrepajo v skladu z zakonodajo, 
spremljajo stanje ceste in vzdrževalce cest ob-
veščajo o pomanjkljivostih. 

Zavedajo pa se, da je VOZNIK tisti, ki 
lahko največ pripomore k prometni 
varnosti, zaradi česar je celoten pro-
jekt usmerjen k izobraževanju na po-
dročju prometne varnosti, kar izhaja 
že iz slogana. Avtor projekta Miroslav 
Črešnik, pomočnik komandirja na Po-
licijski postaji Ravne na Koroškem, se s 
področjem preventive ukvarja že dvaj-
seto leto in je za tovrstno izobraževanje 
strokovno usposobljen (ima dovoljenje 
za učitelja cestnoprometnih predpisov 
ter z dovoljenjem generalnega direk-
torja policije poučuje cestnoprometne 
predpise, prav tako ima izpit za trenerja 
varne vožnje).

Lastni projekt Policijske postaje Ravne na Koro-
škem je bil že osnovi zasnovan na sodelovanju 
vseh služb, ki skrbijo za prometno varnost. Iz-
kušnje Policijske postaje Ravne na Koroškem pri 
sodelovanju z lokalnimi skupnostmi in drugimi 
subjekti so zelo pozitivne, saj so pri različnih iz-
vedbah in predavanjih k sodelovanju pristopili 
tudi ostali, ki se ukvarjajo s prometno varnostjo 
na območju Policijske postaje Ravne na Koro-
škem, ti pa so: sveti za vzgojo in preventivo v ce-

stnem prometu občin Ravne na Koroškem, Pre-
valje, Mežica in Črna na Koroškem, AVP – izpitni 
center Slovenj Gradec, Nacionalni inštitut za jav-
no zdravje, območna enota Ravne na Koroškem, 
Zveza šoferjev in avtomehanikov, Okrajno sodi-
šče Slovenj Gradec, Reševalna služba Koroške, 
ekipa rdečega križa Slovenj Gradec, Zdravstveni 
dom Ravne na Koroškem, Cestno podjetje Celje, 
Primotehna Maribor, Društvo motoristov Relax, 
Motoristično društvo Blue knights Slovenija I, 
AMD Dravograd, AMZS Center varne vožnje 
Vransko, Šola vožnje Relax, Šola vožnje Felix, 
Šola vožnje AMD Slovenj Gradec, Šola vožnje 
AMD Slovenj Gradec, Srednja šola Ravne na Ko-
roškem, Gimnazija Ravne na Koroškem, Osnovna 
šola Prežihovega Voranca, Osnovna šola Koroški 
jeklarji in druge osnovne šole, Postaja prometne 
policije Celje in Policijska uprava Celje.

Prometna varnost na območju Policijske 
postaje Ravne na Koroškem se iz leta v 
leto izboljšuje. Na območju Policijske 
postaje Ravne na Koroškem, ki pokri-
va Občino Ravne na Koroškem, Občino 
Prevalje, Občino Mežica in Občino Črna 
na Koroškem, od leta 2007 ni bilo pro-
metne nesreče s smrtnim izidom, kar je 
prav gotovo spodbuden podatek in do-
datna motivacija za vse, da ugodno sta-
nje prometne varnosti ohranimo.

V okviru projekta Policijske postaje Ravne na Ko-
roškem je bilo v izobraževanje vključenih okoli 
2.200 različnih udeležencev v cestnem prome-
tu (vozniki, pešci, starejši, vozniki začetniki …). 
Izvedenih je bilo 33 različnih predavanj, semi-
narjev, okroglih miz. Tokratni posvet 19. aprila 
2014 je bil namenjen izmenjavi izkušenj strokov-
njakov s področja prometne varnosti ter drugih 
subjektov, ki se ukvarjajo s prometno varnostjo. 
Želja organizatorjev je, da se prometna varnosti 
v lokalni skupnosti v prihodnjih letih še izbolj-
ša, s čimer bi se približali VIZIJI NIČ (nič smrtnih 
žrtev in nič hudo telesno poškodovanih v pro-
metnih nesrečah).

Organizator Policijska postaja Ravne na Koro-
škem je bila zadovoljna z udeležbo, saj so se 
vabljeni odzvali na vabila. Prisotne je pozdravil 
župan Občine Ravne na Koroškem dr. Tomaž 
Rožen. Od županov so bili prisotni še župan 
Občine Prevalje dr. Matija Tasič in župan Obči-
ne Mežica Dušan Krebel. Posveta so se udele-
žilili: vršilec dolžnosti direktorja Agencije za var-
nost prometa (AVP) mag. Igor Velov, predsednik 
Zavoda Varna pot Robert Štaba, ki je bil hkra-
ti predstavnik AMZS, Jure Prestor, predsednik 
sveta AVP, Barbara Klemen, članica sveta AVP, 
Janko Torej in Staš Potočnik iz Avto moto dru-
štva Ravne na Koroškem, predsednica Okrožne-

ga sodišča v Slovenj Gradcu mag. Petra Čas in 
okrajna sodnica Barbara Čoderl, inštruktor varne 
vožnje AMZS Center varne vožnje Vransko Bra-
ne Legan, direktor zdravstvenega doma Ravne 
na Koroškem mag. Stanislav Pušnik, Branka Bo-
žank iz Nacionalnega inštituta za javno zdrav-
je, območne enote Ravne na Koroškem, Jadran 
Žerjal, pomočnik komandirja Postaje prometne 
policije Celje, Aleksander Celan iz Vzdrževanja in 
obnove cest, izvršni direktor Šole vožnje Relax 
Boštjan Urek, Jože Gruden iz Šole vožnje Felix, 
Anton Matjašec, tajnik Zveze šoferjev in avto-
mehanikov, predsednik izpitne komisije na UE 
Slovenj Gradec Boštjan Knez, predsednica Sve-
ta za vzgojo in preventivo Občine Ravne na Ko-
roškem mag. Jelka Klemenc, predsednik Sveta 
za vzgojo in preventivo Občine Prevalje Ivan 
Krajnc, predsednik Sveta za vzgojo in preventi-
vo Občine Mežica Igor Pšeničnik, član Sveta za 
preventivo in vzgojo v cestnem prometu Ob-
čine Črna na Koroškem Danilo Emeršič, članica 
Sveta za preventivo Občine Dravograd Dragi-
ca Jurjec in ravnatelj OŠ Prežihovega Voranca 
Stanislav Osojnik. 

Strokovne prispevke so predstavili:
vršilec dolžnosti direktorja Agencije za varnost 
prometa mag. Igor Velov, predsednik Zavoda 
Varna pot Robert Štaba, ki je bil hkrati pred-
stavnik AMZS, predsednica Okrožnega sodišča v 
Slovenj Gradcu mag. Petra Čas, inštruktor varne 
vožnje AMZS Center varne vožnje Vransko Bra-
ne Legan, direktor Zdravstvenega doma Ravne 
na Koroškem mag. Stanislav Pušnik, dr. med. 
specialist. Vršilec dolžnosti Igor Velov je pred-
stavil delovanje Agencije za varnost prometa 
ter spremembe, ki se pripravljajo na področju 
usposabljanja voznikov, bili so predstavljeni tudi 
podatki o smrtnih žrtvah po posameznih obči-
nah za leto 2013. 
 
 Predsednik Zavoda Varna pot, ki je bil hkrati 
predstavnik AMZS, je pohvalil projekt za izbolj-
šanje prometne varnosti ter sodelovanje vseh 
navedenih predstavil kot »recept« za izboljšanje 
prometne varnosti ter povedal, da s to obliko 
dela izvajamo aktivnosti, ki so že pokazale do-
bre rezultate. 
Inštruktor AMZS Centra varne vožnje Vransko 
Brane Legan je predstavil delo na poligonu var-

Policijska postaja Ravne na Koroškem izvedla strokovni posvet 

»VIZIJA NIČ V LOKALNI SKUPNOSTI« 
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Medobčinsko redarstvo občin Mežiške doline je bilo 
ustanovljeno s sprejetjem Odloka o ustanovitvi in or-
ganizaciji skupne občinske uprave »MEDOBČINSKA 
UPRAVA OBČIN MEŽIŠKE DOLINE« (Uradno glasilo 
slovenskih občin št. 39/2012). Z odlokom sta občini 
Prevalje in Ravne na Koroškem ustanovili organ sku-
pne občinske uprave za skupno opravljanje nalog na 
področju razvojnih projektov in projektov ter na po-
dročju redarstva.

Z odlokom je določeno, da je sedež Medobčin-
ske uprave na Ravnah na Koroškem, Gačnikova pot 
5, Medobčinsko redarstvo občin Mežiške doline pa 
je notranja organizacijska enota, ki opravlja naloge 
občinskega redarstva v skladu z Zakonom o občin-

skem redarstvu, zakonom o pravilih cestnega pro-
meta, zakonom o varstvu javnega reda in miru ter 
drugimi predpisi.

DELOVNO PODROČJE
Temeljne naloge občinskih redarjev so opredeljene v Zakonu 

o občinskem redarstvu (ZORed):
 • nadzorovati varen in neoviran cestni promet v naseljih,
 • varovati ceste in okolje v naseljih in na občinskih cestah zu-

naj naselij,
 • skrbeti za varnost na občinskih javnih poteh, rekreacijskih in 

drugih javnih površinah,
 • varovati javno premoženje, naravno in kulturno dediščino,
 • vzdrževati javni red in mir.

MEDOBČINSKO REDARSTVO  
OBČIN MEŽIŠKE DOLINE

ne vožnje ter programe, ki jih izvajajo za različne 
skupine udeležencev, pri čemer je dal poudarek 
tečajem za voznike motornih koles, saj se je mo-
toristična sezona že začela.

Mag. Petra Čas je predstavila podatke o šte-
vilu izrečenih ukrepov prenehanja veljavnosti 
vozniškega dovoljenja in predlogov za odloži-
tev sankcije prenehanja veljavnosti vozniškega 
dovoljenja, ob tem pa poudarila, da je med kr-
šitelji zelo malo voznikov začetnikov. Zadnji pri-
spevek je podal direktor Zdravstvenega doma 
Ravne na Koroškem mag. Stanislav Pušnik, ki 
je predstavil kontrolne zdravniške preglede, ki 
se jih morajo udeležiti vozniki, če zaprosijo za 
odložitev sankcije prenehanja veljavnosti voz-
niškega dovoljenja. 
V drugem delu v razpravi je predstavnik šole 
vožnje Relax Boštjan Urek izpostavil težave pri 
opravljanju dela v šolah vožnje, ker so se poja-
vili posamezniki, ki usposabljanj ne opravljajo, 
kot to zahteva zakonodaja. Predstavnik Policij-
ske uprave Celje Jadran Žerjal, pomočnik ko-
mandirja na Postaji prometne policije Celje, je 
predstavil delo policistov pri zagotavljanju var-
nosti motoristov ter opozoril na začetek moto-
ristične sezone. 

Po mnenju organizatorja, Policijske postaje Rav-
ne na Koroškem, je tovrstna oblika izobraževa-
nja, ki se že sedmo leta izvaja v sodelovanju 
s celotno lokalno skupnostjo, korak do boljše 
prometne varnosti. 

Policijska postaja Ravne na Koroškem bo projekt 
»PROMETNA VARNOST – OBNOVIMO ZNANJE, 
OHRANIMO ŽIVLJENJA« nadaljevala in se od-
zvala na želje in potrebe vseh starostnih sku-
pin v lokalni skupnosti, saj je bilo na strokov-
nem posvetu potrjeno, da gre za pravi pristop, 
ki temelji na načrtnem delu, izobraževanju vseh 
udeležencev v cestnem prometu.

Članek pripravil: Miroslav Črešnik, pomočnik 
komandirja
Fotografije: Zoran Kralj, vodja policijskega oko-
liša Prevalje 

Vinko Mlakar
 komandir policijske postaje 
 policijski inšpektor I

Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu Občine 
Prevalje in Združenje šoferjev in avtomehanikov Ravne na 
Koroškem sta organizirala tekmovanje v spretnostni vožnji, 
ki je bilo 7. septembra 2014 v športnem parku Ugasle peči 
na Prevaljah. Tekmovanje je potekalo v okviru vsakoletnih 
Jesenskih srečanj. Letošnjega tekmovanja se je udeležilo 
14 tekmovalcev, ki so svoje vozniške spretnosti preizkusili 
na poligonu v osmih različnih nalogah. Najuspešnejši tek-
movalci so prejeli priznanja in nagrade.

Pripravili:
Oddelek za KCG

SPRETNOSTNA 
VOŽNJA V OKVIRU 
JESENSKIH SREČANJ 
2014

EKIPA PRVE POMOČI  
CIVILNE ZAŠČIE OBČINE 
PREVALJE
Ekipa prve pomoči Civilne zaščite Občine Prevalje se je letos že drugič udeležila 20. 
regijskega preverjanja usposobljenosti ekip prve pomoči Civilne zaščite in Rdečega 
križa, ki je potekalo 14. junija v Ribnici na Pohorju. Preverjanja se je udeležilo devet 
ekip iz koroške regije. Člani ekipe prve pomoči smo na štirih delovnih mestih oskrbeli 
18 poškodovancev. Kot edina ekipa smo se preverjanja udeležili le s štirimi bolničarji 
in vodjo ekipe, namesto 6-članske ekipe, in na koncu zasedli 5. mesto. Lanski rezul-
tat smo izboljšali za dve mesti. Zahvaljujemo se Občini Prevalje, ki nam je omogočila 
udeležbo na tekmovanju, prav tako se zahvaljujemo mentorjema, Janezu Kompanu in 
Petru Kordežu. Najlepše se zahvaljujemo Rajku Vrhovniku, članu ravenske ekipe prve 
pomoči OZRK Mežiške doline, ki nas je skrbno vodil in pripravljal na letošnje preverjanje. 
Člani ekipe prve pomoči Civilne zaščite Občine Prevalje pa se že pripravljamo na pre-
verjanje, ki bo prihodnje leto.

Pripravili: člani ekipe prve pomoči Civilne zaščite Občine Prevalje
foto: civilna zaščita 
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Zakon o prekrških določa, da o prekrških 
odločajo prekrškovni organi, katerih del so 
tudi pooblaščene uradne osebe občinskih 
redarstev, s čimer je občinskim redarjem 
dano pooblastilo, da odločajo o prekrških 
v hitrem postopku s plačilnim nalogom in 
z odločbo.

Občinski redarji na cestah v naselju 
(vključno z nekategoriziranimi cestami, ki 
so dane v javno uporabo), na občinskih ce-
stah zunaj naselja in nekategoriziranih ce-
stah zunaj naselja, ki se uporabljajo za javni 
cestni promet, izvajajo nadzor nad določ-
bami Zakona o pravilih cestnega prome-
ta (ZPrCP). 

Največ kršitev se pojavlja pri 
ustavljanju in parkiranju vozil, in 
sicer na lokacijah, kjer ni signali-
zacije, ki bi izrecno prepovedu-
je parkiranje in ustavljanje. To je 
na avtobusnih postajah, križiščih, 
pločnikih, na prehodih za pešce ali 
pred njimi ter na vozišču v naselju, 
kjer poteka dvosmerni promet in 
ločilne črte niso vrisane.

Na podlagi Zakona o cestah (ZCes-1A) 
lahko občinski redarji izvajajo nadzor na 
občinskih cestah, nekategoriziranih cestah, 
ki se uporabljajo za javni cestni promet, in 
državnih cestah v naseljih. Po tem zakonu 
je najpogostejša kršitev nameščanje ali od-
laganje lesa, opeke, zemlje, drugega mate-
riala ali predmetov v cestnem svetu. Ravno 
tako prihaja do onesnaženja cestišč javne 
ceste z zemljo ali blatom z vozil, ki se vklju-
čujejo v promet na javno cesto s kolovozne 
poti, nekategorizirane ceste, individualne-

ga priključka ali druge zemljiške površine. 
Upoštevajoč Zakon o varstvu javnega 

reda in miru (ZJRM-1), prihaja do nedostoj-
nega vedenja na javnem kraju, nedostojne-
ga vedenja do uradne osebe pri uradnem 
dejanju, vandalizma ter neupoštevanja za-
konitega ukrepa uradne osebe. 

Občinsko redarstvo izvaja nadzor nad 
kršitvami Zakona o volilni in referendumski 
kampanji (ZVRK) iz plakatiranja v času volil-
ne kampanje in po njej. Redarji lahko ukre-
pamo v primeru plakatiranja zunaj določe-
nih mest, v primeru, da je nameščen plakat 

brez soglasja lastnika objekta, ter če plakati 
niso odstranjeni najkasneje v 15 dneh po 
dnevu glasovanja. 

Na podlagi Zakona o zaščiti živali (ZZZiv) 
občinski redarji izvajajo nadzor nad ravnanji 
skrbnikov psov, ki morajo zagotoviti fizično 
varstvo psa tako, da je pes na povodcu.

Delo in pristojnost občinskih redarjev 
pa sta določena tudi v Odloku o javnem 
redu in miru v Občini Prevalje. V tem od-
loku je med drugim prepovedano točenje 
in uživanje alkoholnih pijač izven prostorov, 
ki so določeni za točenje alkoholnih pijač, 
parkirati tovorna vozila na javnih površinah, 
razen za čas opravljanja del. Ravno tako je 
prepovedano puščati iztrebke domačih ži-
vali na javnih površinah. Vodnik, ki vodi psa 
ali drugo domačo žival po navedenih po-
vršinah, je dolžan ustrezno počistiti iztreb-
ke le-tega ter uporabljati za to označene 
koše oziroma tam, kjer le-teh ni, zabojnike 
za mokre komunalne odpadke.

PRISTOJNOSTI
Medobčinsko redarstvo deluje kot pre-

krškovni organ na celotnem območju občin 
ustanoviteljic in je pristojno:

• delovati v skladu z Zakonom o ob-
činskem redarstvu, Zakonom o pre-
krških, Zakonom o splošnem uprav-
nem postopku in z občinskimi 
odloki, ki ji določajo pooblastila in 
pristojnosti;

• nadzorovati izvajanje Zakona o pra-
vilih cestnega prometa, Zakona o ce-
stah, Zakona o varstvu javnega reda 

NOVOSTI ZA OBČANE

Na cestišču javne ceste je prepovedano vlačiti hlode, veje, skale in podobne predmete kot tudi pluge, brane in 
drugo kmetijsko orodje ter druge dele tovora; globa 1.000 EUR, pravne osebe 4.000 EUR.

Preden se vozilo vključi v promet na javni cesti s kolovozne poti, nekategorizirane ceste, individualnega priključ-
ka, območja izvajanja del ali druge zemljiške površine, mora voznik odstraniti z vozila zemljo ali blato, ki bi lahko 
onesnažila vozišče; globa 1.000 EUR oz. za pravne osebe 4.000 EUR.
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NOVOSTI ZA OBČANE

in miru ter vseh drugih zakonov in občinskih odlokov v tistih 
določilih, ki ji podeljujejo pristojnost nadzora;

• voditi prekrškovne postopke v skladu z določili Zakona o pre-
krških, z izdajanjem odločb in plačilnih nalogov v primerih 
ugotovljenih kršitev zakonskih določil in določil občinskih 
predpisov iz dodeljenih pristojnosti;

• voditi upravni postopek v skladu z Zakonom o splošnem 
upravnem postopku;

• odločati o podanih ugovorih in zahtevah za sodno varstvo, 
ki jih kršitelji podajajo zoper izdane odločbe o prekrških 
oziroma plačilne naloge v prekrškovnih postopkih v okviru 
svojih pristojnosti;

• opozarjati na nepravilnosti in pomanjkljivosti z drugih po-
dročij dela upravnih organov, ki so ugotovljene ob teren-
skem delu.

NAJPOGOSTEJŠE ZAZNANE  
KRŠITVE V OBČINI PREVALJE
V času od marca do novembra smo obravnavali 75 zadev. Največ 
je bilo naslednjih prekrškov:

Zakon o pravilih cestnega prometa

Ustavitev in parkiranje:

na zaznamovanem mestu na vozišču ali 
zaznamovani niši, ki je rezervirana za av-
tobuse ali avtotaksi vozila

22 kršitev

na vozišču v naselju, kjer poteka dvosmerni 
promet in ločilne črte niso vrisane

13 kršitev

na označenem parkirnem prostoru za 
invalide

7 kršitev

na prehodu za pešce, stezi za pešce, ploč-
niku ali v območju za pešce

7 kršitev

kjer je to v nasprotju z omejitvami, prepo-
vedmi in obveznostmi, izraženimi s pro-
metno signalizacijo

3 kršitve

Zakon o zaščiti živali

skrbnik psa ni zagotovil fizičnega varstva 
psa na javnem mestu tako, da je pes na 
povodcu

3 kršitve

Medobčinsko redarstvo občin Mežiške doline je začelo delo-
vati s 1. 1. 2014, ko smo pričeli izvajati nadzor v skladu z delovnim 
področjem in pristojnostmi. Delo redarja opravlja en redar, ki ima 
opravljeno strokovno usposabljanje za opravljanje del občinskega 
redarja in preizkus znanja, pokriva pa območje obeh občin. 

Od začetka delovanja pa do marca je delo potekalo bolj v sme-
ri obveščanja in ozaveščanja občanov obeh občin ustanoviteljic o 
delovanju redarstva, in sicer tako, da se je v primeru zaznane kr-
šitve občane samo opozarjalo, da je bil storjen prekršek in kakšna 
je sankcija oziroma zagrožena globa za zaznan prekršek. Na redar-
stvu smo pripravili in izdali tudi zloženko o pristojnostih občinskih 
redarjev, ki so jo prejela vsa gospodinjstva tako v Občini Ravne na 
Koroškem kot tudi v Občini Prevalje. V tem času je bila oblikovana 
internetna stran medobčinskega redarstva na internetnem naslovu 
www.ravne.si Občine Ravne na Koroškem z namenom čim boljše-
ga obveščanja občanov o delovanju organa in pristojnostih redar-
stva. Želimo si, da bi lahko v prvi vrsti delovali predvsem v smislu 
izobraževanja občanov, tako da si skupaj z njimi prizadevamo za 
red na prometnih površinah, površinah za parkiranje, za prosti čas 
in šport, da bi tako omogočali prijazen in urejen življenjski prostor.

Pripravila:
Aleksander HOČEVAR
Irena DOŠEN

Na označenem prostoru za invalide naj 
parkirajo invalidi …; globa 80 EUR. 

Na vozišču v naselju, kjer poteka dvosmerni 
promet in ločilne črte niso vrisane,  

sta ustavitev in parkiranje prepovedano ;  
globa 40 EUR.

Na zaznamovanem mestu na vozišču ali  
na zaznamovani niši, ki je rezervirana za  

avtobuse ali avtotaksi vozila sta ustavitev 
in parkiranje prepovedana – globa 40 EUR. 



41

Primarno zdravstvo je temeljni nosilec 
zdravstvenega varstva na svetu. Seda-
nji hiter razvoj medicine, prenos dela s 
sekundarnega na primarni nivo, večanje 
števila kroničnih bolnikov, večja izobra-
ženost in zahtevnost bolnikov, hiter ra-
zvoj strokovnih smernic, nezanimanje 
mladih kolegov za specializacijo iz dru-
žinske medicine, tudi zaradi podcenje-
nosti te specializacije, staranje kolegov, 
večanje glavarine na zdravnika je samo 
nekaj razlogov za preobremenjenost 
primarnega zdravstva. Dobra osnova 
zdravstvenega varstva omogoča boljšo 
kakovost, manjše stroške, večjo enakost 
in večje zadovoljstvo z zdravstvenim 
varstvom nasploh, bolnikov in zaposle-
nih na primarni ravni (1, 2). Obremenje-
nost družinskih zdravnikov v Sloveniji je 
glede na število obiskov med prvimi v 
Evropi. Uvedba referenčnih ambulant 
pomeni uvedbo novega, boljšega na-
čina dela na primarnem nivoju. 

Referenčne ambulante so ambulante družinske 
medicine, v katerih deluje okrepljen tim, in sicer 
poleg zdravnika in srednje medicinske sestre 
oziroma zdravstvenega tehnika pri obravnavi 
bolnika sodeluje tudi diplomirana medicinska 
sestra (DMS) v polovičnem delovnem času. V 
običajni ambulanti družinske medicine je samo 
5 odstotkov časa namenjenega preventivni de-
javnosti, ostalih 95 odstotkov pa zajema kura-
tivno obravnavo kroničnih in akutnih bolnikov. 
V referenčni ambulanti pa je 25 odstotkov časa 
namenjenega preventivni dejavnosti, 25 od-
stotkov DMS za vodenje kroničnih bolnikov, 25 
odstotkov kroničnim bolnikom in 25 odstotkov 
akutno bolnim. Za pridobitev statusa referenčne 
ambulante je treba izpolnjevati nekaj pogojev, 
in sicer: zagotoviti je treba ustrezno infrastruk-
turo, pretok informacij, ustrezne človeške vire, 
ustrezno načrtovanje in planiranje ter ustrezno 
kakovost in varnost. Prve referenčne ambulan-
te so začele delovati s 1. aprilom 2011; takrat je 

bilo 60 ambulant, na Koroškem sta začeli delati 
dve, v Slovenj Gradcu in na Prevaljah, sedaj pa 
se število referenčnih ambulant širi vsako leto. 
Konec leta 2013 jih je bilo v Sloveniji že 352, npr. 
v Zdravstvenem domu Ravne sedaj delujejo štiri 
referenčne ambulante. 

V prvem letu delovanja referenčnih ambulant 
je bilo področje dela DMS omejeno na vodenje 
urejenih kroničnih bolnikov z astmo, kronično 
obstruktivno pljučno boleznijo (KOPB), sladkor-
no boleznijo tipa II, kasneje se je začelo izvaja-
ti preventivno presejanje, najprej za srčno-žil-
ne bolezni, kasneje tudi za sladkorno bolezen, 
depresijo, povišan krvni tlak ter kajenje in pitje 
alkohola. Razširilo se je tudi število kroničnih 
bolezni, in sicer arterijske hipertenzije, depre-
sije, osteoporoze, hipertrofije prostate. DMS so 
po končanem izobraževanju usposobljene za 
sodelovanje v timu, za vodenje teh bolezni pa 
pridobijo še posebna znanja.

DMS obravnava bolnike s kroničnimi boleznimi 
po protokolu, vodi registre kroničnih bolnikov 
(seznam bolnikov z neko boleznijo), deluje na 
področju preventive, predvsem pri presejanju 
populacije za srčno-žilne bolezni. Preiskova-
nec pred obiskom referenčne ambulan-
te opravi laboratorijske preiskave, ob 
pregledu pa skupaj z DMS izpolni pre-
sejalne vprašalnike in opravi meritve 
(telesna teža, višina, krvni tlak, perifer-
ni pulzi …), odvisno od rezultatov pa ga 
DMS usmeri v dodatno laboratorijsko ali 
funkcionalno diagnostiko oziroma ga 
napoti na pregled k osebnemu zdrav-
niku. DMS po kazalnikih in vprašalnikih 
ugotavlja urejenost kronične bolezni. 
Število kontrolnih obiskov pri DMS je različno 
glede na obravnavano kronično bolezen, na pri-
mer pri astmi so predvideni štirje obiski letno, 
sladkorna bolezen zahteva 2–6 obiskov letno pri 
DMS, enega pri zdravniku družinske medicine; 
podobno je tudi pri vodenju drugih kroničnih 
bolezni. DMS ob vodenju kronične bolezni pre-

veri urejenost bolezni z vprašalnikom, zavzetost 
bolnika za zdravljenje – pacientovo pravilno 
jemanje zdravil (bolnik naj bi s seboj prinesel 
neporabljena zdravila ali seznam z zapisom je-
manja oziroma porabe zdravil), preveri stranske 
učinke zdravil, izmeri parametre, ki so navedeni 
v protokolu obravnave, in razloži rezultate. Pred-
vsem pa si za pacienta vzame bistveno več časa, 
kot ga ima na voljo izbrani osebni zdravnik. Če 
je bolezen urejena, se z bolnikom dogovori za 
način obravnave naprej, in sicer se dogovorita 
za naslednje srečanje po veljavnem protokolu za 
posamezno bolezen; če pa bolezen ni urejena, 
DMS napoti bolnika k zdravniku glede na nuj-
nost stanja: takoj – isti dan ali odloženo. 

 Ena od novosti referenčnih ambulant je dispan-
zerski način dela v splošni ambulanti, ko pacien-
te na pregled vabimo. Vabljene so osebe, ki so 
opredeljene v referenčni ambulanti družinskega 
zdravnika, po 30. letu starosti. 
V referenčni ambulanti na Prevaljah je bila po 
dveh letih delovanja opravljena kratka anketa 
in ugotovljeno je bilo, da po oceni pacientov 
referenčna ambulanta izpolnjuje pričakovanja 
bolnikov, pacienti zaupajo DMS, bolj ji zaupajo 
ženske kot moški; iz pogovorov je bilo ugoto-
vljeno, da ženske več vedo o referenčni ambu-
lanti in načinu dela tam kot pa moški, referenč-
na ambulanta bistveno pripomore k promociji 
ključnih dejavnikov zdravega načina življenja. 
Anketa pa je pokazala, da je največja pomanj-
kljivost slaba promocija referenčne ambulante. 
Bolnike bi bilo treba seznaniti z delom te ambu-
lante preko javnih občil, z zloženkami ali osebno. 
Z uvedbo referenčnih ambulant želimo izbolj-
šati obravnavo in zadovoljstvo pacientov in za-
poslenih ter doseči manj pritožb pacientov, na-
črtno vodenje bolnikov, zmanjšanje frekvence 
obiskov, ne želimo pa zmanjšati dostopnosti 
(1). Cilj je, da bi sčasoma postale vse ambulan-
te družinske medicine referenčne. Tako bi bili 
vsem bolnikom dani enaki pogoji za obravnavo.

Avtor: asist. Zdenka Koželj Rekanović, dr. med., spec.

NOVOSTI ZA OBČANE
REFERENČNA AMBULANTA,  
NOVOSTI NA PRIMARNEM NIVOJU

Asist. Zdenka Koželj Rekanović, dr. med., spec.
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DAN ZDRAVJA IN HUMANOSTI  
NA JESENSKIH SREČANJIH

Dan zdravja, združen z dne-
vom humanitarnosti, se je 
pokazal kot dobra nova vse-
bina Jesenskih srečanj, ki jo 
bomo vsekakor razvijali. De-
lavnice so bile zelo dobro obi-
skane, kar je dokaz, da posta-
jamo čedalje bolj ozaveščeni 
in odgovorni za svoje zdravje.

Spoštovani občani!

Župnijska Karitas Prevalje sporoča vsem, ki ste 
se znašli v stiski zaradi brezposelnosti ali ste v 
trenutni materialni ali kakršni koli drugi stiski 
in še niste poiskali pomoči, storite to, pomagali 
bomo. Diskretnost je zagotovljena. Vsak problem 
je rešljiv, nihče naj ne bo lačen, skoraj vedno 
imamo na razpolago mleko, testenine, riž, zdrob, 
moko, sladkor, vedno pa prijazno besedo.

Kako in kdaj smo dosegljivi pri Karitasu?
ELEKTRONSKA POŠTA, nikoli je ne odpira 
nepooblaščena oseba: vivod(at)t-1.si
DEŽURSTVO: ob četrtkih od 16. do 18. ure v 
zimskem času
POGOVORI Z DEŽURNO SODELAVKO:  
T - 82 31 700 ali pustite svoj kontakt.
NUJNI PRIMERI, DISKRETNA ŠTEVILKA:  
041 489 165 vodja Karitas
Vsem, ki želite nakazati denar za pomoč, hvala. 

Župnijska Karitas Prevalje

Letošnje srečanje starejših občanov nad 80 let v Družbenem domu
foto: Rezka Vivod

foto: Ivan Žagar in Peter Kordež
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Socialna oskrba na domu spada poleg mobilne pomoči v storitve pomo-
či družini na domu. Namenjena je uporabnikom, ki imajo zagotovljene 
bivalne in druge pogoje za življenje domačem okolju, če se zaradi sta-
rosti ali hude invalidnosti ne morejo oskrbovati in negovati sami, njihovi 
svojci pa take oskrbe in nege ne zmorejo ali zanju nimajo možnosti. Gre 
za različne oblike organizirane praktične pomoči in storitev, s katerimi se 
uporabnikom vsaj za določen čas nadomesti potrebo po institucional-
nem varstvu, v drugi družini ali v drugi organizirani obliki.

V skladu z novimi trendi in reševanjem socialnih stisk prebivalstva, ki 
jih pred izvajalce postavljajo hitro nastajajoče spremembe, skušamo tudi 
v Domu starejših Na Fari slediti novim nalogam. Tako bomo s 1.1.2015, na 
podlagi sklepa, sprejetega na seji Sveta Občine Prevalje, pričeli izvajati soci-
alno oskrbo – pomoč družini na domu ( v nadaljevanju: pomoč na domu). 

Osnovni namen in cilj izvajanja storitev pomoči na domu je, da upo-
rabnikom z našimi storitvami:
 • omogočamo kakovostnejše življenje v domačem okolju (čim bolj 

neodvisno in samostojno življenje, krepitev moči), hkrati pa s stori-
tvami nadomeščamo institucionalno varstvo, 

 • prispevamo k večji vključenosti posameznikov, 
 • izboljšamo dostop do storitev in programov,
 • izboljšamo kakovost storitev in programov in hkrati povečamo nji-

hovo ciljno usmerjenost in učinkovitost, 
 • krepimo strokovno avtonomijo, upravljavsko samostojnost in ra-

cionalno poslovanje, sodelovanje s svojci uporabnikov in drugimi 
nosilci pomoči (patronažna služba, zdravstvena služba, center za 
socialno delo in druge nevladne organizacije v mreži pomoči),

 • zagotavljamo kakovostno, kontinuirano in zanesljivo oskrbo ter 
pomoč starejšim ljudem v njihovem domačem okolju na območju 
občine Prevalje in na osnovi izraženega interesa drugih lokalnih 
skupnosti tudi drugod.

 
OPIS STORITVE
Storitev se prilagodi potrebam posameznega uporabnika in obsega:

1. POMOČ PRI TEMELJNIH DNEVNIH OPRAVILIH:
 • pomoč pri oblačenju in slačenju,
 • pomoč pri umivanju in kopanju,
 • pomoč pri hranjenju,
 • pomoč pri opravljanju osnovnih življenjskih potreb,
 • vzdrževanje, nega in čiščenje osebnih ortopedskih pripomočkov;

2. GOSPODINJSKO POMOČ:
 • prinašanje enega pripravljenega obroka hrane,
 • nabava živil in priprava enega obroka hrane,
 • pomivanje posode,
 • osnovno čiščenje bivalnega dela prostora in odnašanje smeti,
 • postiljanje in osnovno čiščenje spalnih prostorov;

3. POMOČ PRI OHRANJANJU SOCIALNIH STIKOV:
 • spremljanje upravičencev pri opravljanju nujnih obveznosti,
 • informiranje ustanov o stanju in potrebah upravičenca,
 • priprava na institucionalno varstvo,
 • vzpostavljanje socialne mreže z okoljem in sorodstvom.

Poleg osnovnih storitev nudimo uporabnikom pomoči na domu 
možnost vključevanja v domske aktivnosti (prireditve, predavanja, izleti, 
razstave ipd.) ter druženje s prostovoljci, ki organizirano delujejo v Domu 
starejših Na Fari.

Nosilci in izvajalci aktivnosti:
 • Stanka VAUH, direktorica 
 • Marjeta Štrekelj, univ. dipl. soc. delavka
 • socialne oskrbovalke

Odgovorna oseba za izvedbo in vodenje projekta
Marjeta Štrekelj – koordinatorica pomoči na domu 
Tel. 02/ 82-40-920 int. 211
E-naslov: marjeta.strekelj@ds-nafari.si

UPORABNIKI
Uporabniki pomoči na domu so osebe, ki jim preostale psihofizične 
sposobnosti omogočajo, da z občasno organizirano pomočjo drugega 
ohranjajo zadovoljivo duševno in telesno počutje in lahko funkcionirajo 
v domačem bivalnem okolju. 

Pod pogoji iz prejšnjega odstavka so uporabniki:
 • osebe, stare nad 65 let, ki so zaradi starosti ali pojavov, ki spremljajo 

starost, nesposobne za samostojno življenje;
 • osebe s statusom invalida po Zakonu o družbenem varstvu du-

ševno in telesno prizadetih oseb, ki po oceni pristojne komisije ne 
zmorejo samostojnega življenja, če stopnja in vrsta njihove invali-
dnosti omogočata občasno oskrbo na domu;

 • druge invalidne osebe, ki jim je priznana pravica do tuje pomoči in 
nege za opravljanje večine življenjskih funkcij;

 • kronično bolne osebe in osebe z dolgotrajnimi okvarami zdravja, 
ki nimajo priznanega statusa invalida, pa so po oceni pristojnega 
centra za socialno delo brez občasne pomoči druge osebe nespo-
sobne za samostojno življenje;

 • hudo bolni otrok ali otrok s težko motnjo v telesnem ali težko in 
najtežjo motnjo v duševnem razvoju, ki ni vključen v organizirane 
oblike varstva. 

 
Stanka VAUH, direktorica

»POMOČ NA DOMU«  
TUDI IZ DOMA STAREJŠIH NA FARI
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Z namenom, da bi lahko občani še učinkoviteje uresničevali svoje 
pravice in obveznosti v okviru storitev, ki jih izvaja upravna enota, 
smo v nadaljevanju pripravili nekatere pomembnejše informacije 
po posameznih vsebinskih sklopih oz. področjih.

PODJETJA IN SAMOSTOJNI PODJETNIKI
Nadgradnja državnega portala za podjetja in samostojne podje-
tnike e-Vem omogoča bolj kakovostne in pregledne informacije, 
poenostavitev poslovanja podjetij ter prispeva k znižanju stroškov. 
Med novosti spada tudi poslovni koledar, kjer bo podjetnik lahko 
v vsakem trenutku obveščen, komu, kdaj in kako mora poročati o 
svojem poslovanju. Vključuje še iskalnik po vsebini, točke Vem z 
zemljevidom ter e-postopke znotraj posamezne vsebine.

Pri nadgradnji portala je vzpostavljena enotna uredniška po-
litika državnih poslovnih portalov. Vse novosti v zvezi s portalom 
e-VEM si je možno ogledati na spletni strani http://evem.gov.si/
evem/drzavljani/zacetna.evem.

POSODOBITEV GERK (GRAFIČNIH ENOT RABE 
KMETIJSKIH ZEMLJIŠČ) V LETU 2014/2015
Spremembe in dopolnitve Zakona o kmetijstvu in novega Pravil-
nika o registru kmetijskih gospodarstev prinašajo združitev sole-
žnih GERK-ov istega KMG-ja v bloke, določitev največje upravičene 
površine, spremembe pri članih kmetije, novosti za planine, nove 
vrste in ukinitev nekaterih vrst rabe GERK-ov. 

Z obvestilom pristojnega ministrstva so bili vsi nosilci pozvani, 
da na pristojni upravni enoti uredijo oziroma uskladijo vse podatke, 
ki na obvestilu niso posebej navedeni oziroma niso točni. To je še 
posebno pomembno za nosilce kmetijskih gospodarstev, ki želijo 
v letu 2015 vložiti zbirno vlogo za subvencije, in tiste, ki so upravi-
čenci v ukrepih kmetijsko okoljskih plačil (KOP).

Novo stanje GERK-ov oziroma blokov si občani lahko ogleda-
jo na spletnem naslovu: http://rkg.gov.si/GERK/, v aplikaciji 'Javni 
pregledovalnik grafičnih podatkov MKGP-RKG'. Na istem spletnem 
naslovu v rubriki 'Aktualno' najdete tudi razširjena navodila glede 
novosti v RKG in obrazce za sporočanje sprememb v RKG.

Na območju UE Ravne na Koroškem je bilo v letu 2014 skupno 
evidentiranih 1005 kmetijskih gospodarstev, 573 od teh pa je imelo 
v obdelavi skupno okrog 4832 ha kmetijskih zemljišč. Na območju 
Občine Prevalje je bilo v letu 2014 evidentiranih 277 kmetijskih go-
spodarstev, 174 od teh pa je imelo v obdelavi skupno okrog 1589 
ha kmetijskih zemljišč.

NOV NAČIN PRIJAVE KRATKOTRAJNEGA DELA IN 
DRUGE NOVOSTI
Na podlagi novega Zakona o preprečevanju dela in zaposlovanja na 
črno je treba kratkotrajno delo prijaviti pri Območni enoti Zavoda 
RS za zdravstveno zavarovanje z obrazcem M12 – prijava/odjava 
zavarovanja za primer poškodbe pri delu in poklicne bolezni. Pavšal 
se plačuje mesečno v trenutni višini 4,58 EUR. Podrobnosti glede 
pogojev za prijavo kratkotrajnega dela določa zakon.

NOVA UREDITEV OSEBNEGA DOPOLNILNEGA DELA 
Zakon o preprečevanju dela in zaposlovanja na črno uvaja novo 
ureditev osebnega dopolnilnega dela. Od 1. 1. 2015 naprej mora 
posameznik pred pričetkom opravljanja osebnega dopolnilnega 
dela priglasitev opraviti sam preko spletnega portala AJPES z di-
gitalnim spletnim potrdilom ali osebno na upravni enoti. Posa-
meznik, ki je priglasil osebno dopolnilno delo, lahko opravlja delo 
za osebo, ki ima vrednotnico. Ta velja za koledarski mesec, njena 
vrednost pa je določena v pavšalnem znesku 9 EUR.

Seznam del, ki se bodo lahko opravljala kot osebno dopolnil-
no delo, bo določen v Pravilniku o osebnem dopolnilnem delu, ki 
mora biti sprejet do 31. 12. 2014. 

UVELJAVITEV PRAVICE DO TEHNIČNEGA 
PRIPOMOČKA IN PRILAGODITVE VOZILA
Zakon o izenačevanju možnosti invalidov in Pravilnik o tehničnih 
pripomočkih in prilagoditvi vozila določata ukrepe za izenačeva-
nje možnosti invalidov, in sicer:
 • sofinanciranje tehničnih pripomočkov za invalide s senzorni-

mi okvarami (gluhi, naglušni, slepi, slabovidni in gluhoslepi) v 
višini 85 odstotkov vrednosti tehničnega pripomočka,

 • sofinanciranje prilagoditve vozila ali sofinanciranje nakupa 
novega prilagojenega vozila gibalno oviranim invalidom, ki 
lahko vozilo sami upravljajo, ter invalidom, ki vozila sami ne 
upravljajo, prilagoditev vozila pa je nujno potrebna za vstop 
invalida v vozilo in varno vožnjo, v višini 85 odstotkov vre-
dnosti prilagoditve vozila oziroma razlike v ceni novega ne-
prilagojenega vozila.

Vlogo se odda na upravni enoti, podrobnejše informacije in 
obrazci vlog pa so dostopni na spletni strani Ministrstva za delo, 
družino, socialne zadeve in enake možnosti:

http://www.mddsz.gov.si/si/delovna_podrocja/invalidi_vzv/
izenacevanje_moznosti_invalidov/

PRENEHANJE OBVEŠČANJA O POTEKU VELJAVNOSTI 
OSEBNIH DOKUMENTOV IN PROMETNIH DOVOLJENJ
Skladno z usmeritvami pristojnega ministrstva smo upravne enote 
prenehale pošiljati vljudnostna obvestila o prenehanju veljavnosti 
osebnih dokumentov in prometnih dovoljenj. Glede na to vse ob-
čane pozivamo, naj bodo pozorni na potek veljavnosti prometnega 
dovoljenja, da se bodo izognili neljubim posledicam (plačilo globe). 
Preko državnega portala E-uprava pa se lahko naročite na samodej-
no obveščanje o poteku osebnih dokumentov. Storitev, ki se imenu-
je spletni opomnik, se izvede s kvalificiranim digitalnim potrdilom 
in omogoča, da uporabnik prejme sporočilo o poteku veljavnosti 
identifikacijskih dokumentov na elektronski naslov in/ali preko SMS 
obvestila, in to en mesec, 14 dni in tri dni pred potekom veljavnosti. 

Vlogo za pridobitev digitalnega spletnega potrdila SIGEN-CA 
lahko podate v sprejemni pisarni upravne enote.

Povezava na e-upravo je naslednja: http://e-uprava.gov.
si/e-uprava/opomnik/.

 Vlasta Božnik, načelnica 

DELOVNO PODROČJE  
UPRAVNE ENOTE RAVNE NA KOROŠKEM
Nekatere pomembnejše informacije za občane
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NA LEŠAH NE SPIMO

PRAVLJIČNA VAS LEŠE

Leše, kot tipično spalno naselje, je v zadnjih letih priča razveselji-
vemu priseljevanju novih “Lešanarjev”, predvsem mladih družin, 
ki so za vas vedno dobrodošla osvežitev. Razveseljivo pa je tudi 
njihovo vključevanje v družbeno življenje in dogajanje v naselju, 
ki je zelo pestro in raznoliko. 

Da na Lešah na spimo, kažejo številne aktivnosti, ki so 
se odvijale v letu, ki počasi jemlje slovo. Tako je KS Leše 
z lastnimi sredstvi, in po večini tudi z lastnim delom, po-
stavila dodatne drogove za protokolarne zastave pred 
POŠ Leše, pomagala krajanom pri pridobivanju sogla-
sij, uredila prostore za izpostavo RK Leše, preuredila in 
z notranjo opremo opremila sejno sobo. KS Leše je v 
tem letu prav tako nabavila in v sodelovanju s ŠD Leše 
postavila otroška igrala na športnem igrišču Leše. Poleg 
tega je za zagotavljanje nemotenega dela AED napra-
ve tudi pozimi v omarico inštalirala ogrevanje za ohra-
njanje funkcionalnosti baterijskega napajanja naprave. 

Pri dogajanju na Lešah pa nikakor ne moremo mimo dela društev, 
ki so glavni motor dejavnosti, saj družijo ljudi v kraju in ogromno 
doprinesejo k njegovemu razvoju. Kulturno društvo Leše je s svo-
jo že tradicionalno prireditvijo “Pravljična vas Leše” poskrbelo za 
prepoznavnost kraja ne le v regiji, temveč na ravni celotne Slove-
nije. Tudi tokrat je bil odziv enkraten in na pravljičnih pohodih in 
ustvarjalnih ter športnih delavnicah so sodelovali otroci iz celotne 
Slovenije. V okviru KUD Leše deluje tudi sekcija “Mešani pevski 
zbor”, ki prav letos praznuje 15-letnico delovanja. Njegovi člani so 
bili za dolgoletno prepevanje nagrajeni z enajstimi srebrnimi in 

enim zlatim Gallusovim priznanjem. Prav tako v okviru KUD Leše 
deluje etno skupina “Zimski kosci”, ki je v minulem letu izdala svoj 
prvi CD, letos pa že pripravlja novega. Član zasedbe Blaž Pavlinec 
pa je za svoje dolgoletno delo na področju kulture prejel srebrno 
Sušnikovo priznanje. 

Nič manj dejavno pa ni bilo tudi ŠD Leše. Člani sekcije Kolovrat so 
se s prijatelji in somišljeniki udeležili tradicionalne prireditve “Kolo 
osmice”, ki se v okviru festivala špargljev vsako pomlad odvija na 
Primorskem, v Brestanici pri Komnu. Junija je na Lešah potekal že 
tudi tradicionalni “Picikltrophy”, skupinsko orientacijsko kolesarje-
nje, ki vsako leto pridobiva več navdušenih udeležencev. V okviru 
letošnjega “Trophyja” se je na igrišču ponovno odvijal tudi turnir 
v malem nogometu. Društvo je tudi organiziralo pohod z Leš na 
Uršljo goro, ki se ga je udeležilo lepo število pohodnikov. V okviru 
športnega društva delujejo še sekcija za fitnes, ki je v tem letu z 
lastnim delom in lastnimi sredstvi še posodobila in nadgradila fi-
tnes z dodatnimi napravami, sekcija za namizni tenis ter sekcija za 
rekreacijo starejših občanov, ki je v nastajanju. Športno društvo se 
v tem letu loteva novih projektov z izdelavo balinišča ter z izdela-
vo prog za kolesarski kros, “dirttrack-a” za BMX, ter downhill pro-
ge. S kolesarsko zvezo Slovenije potekajo pogovori o organizaciji 
tekmovanj v downhillu in kolesarskem krosu, ki bi se ob ugodnem 
razpletu lahko na Lešah odvijala že v prihodnjem letu.

Ob vsem naštetem pa nikakor ne smemo pozabiti na posluh in 
pomoč občine Prevalje ter na izdatno pomoč občanov iz drugih 
krajev občine, ki so ob posameznih dogodkih in projektih sodelo-
vali in na različne pomagali pri njihovi realizaciji. Hvala vsem. Brez 
vas bi določene stvari bile neizvedljive.

Uroš Kresnik, predsednik KS Leše 

Po zelo dolgem deževnem obdobju je bila sobota, 20. septembra 2014, 
zares nekaj posebnega. Na 3. festivalu Pravljična vas Leše, ki ga je organi-
ziral KD Leše, so nas božali sončni žarki, ti pa so prebudili tudi pravljična 
bitja iz Pravljične vasi. Sedem pravljičnih bitij (škrati, čarovnice, velikani 
ajdi, žal žene, pegasti konji, Leškirji in orli), ki se med letom skrivnostno 
skrivajo vsak v svojem kraljestvu, se še posebno radi prikažejo prijaznim 
otrokom in vsem dobrim ljudem. Tako je bilo tudi to septembrsko dopol-
dne, ko se je majhna vasica Leše spremenila v pravljično vas, v kateri si je 
marsikatera družina pričala nepozabno pravljico sredi narave. 

Festivalsko dogajanje se je začelo ob 10. uri z dvema animacijskima po-
hodoma, ko so se številni otroci podali na pot Po sledeh nagajivih škratkov 
in v Pravljični svet čarodejk. Skupaj s škrati in čarovnicami so pohodniki ob 
11. uri prispeli v središče vasi, kjer se je že pričelo tudi vse drugo festivalsko 
dogajanje: pravljične ustvarjalne in športne delavnice, pravljični srečolov 
(srečke so se kupovale s prav posebnim plačilnim sredstvom – lešniki, ki so 
jih obiskovalci dobili v leškirski banki), pravljična tržnica s sedmimi stojni-
cami z izdelki domače in umetnostne obrti ter eko izdelki koroških kmetij, 
pravljična zelemenjava, pravljična bukvarna ... Vsak, ki je prišel v pravljično 
vas, si je lahko izžrebal pravljično ime, ki mu ga je Leškirka s prav poseb-
no starinsko pravljično pisavo napisala na knjižno kazalko. Posebnost le-
tošnjega festivala pa sta bili vožnja s pravljično kočijo in pravljična pošta. 
Otroci so narisali 95 unikatnih razglednic s pravljičnimi motivi in jih oddali 
s pravim poštnim žigom Pravljične vasi Leše in pravljično poštno znam-
ko v pravljični poštni nabiralnik. Izdane pa so bile tudi posebna kuverta, 
znamka in razglednica Pravljične vasi Leše (oblikovanje Boštjan Gorenšek 

v sodelovanju s Koroškim filatelističnim društvom). Da so bili obiskovalci 
festivala ves čas seznanjeni s potrebnimi informacijami, programom in 
potekom dogajanja, sta skrbela leškirja klicarja, ki sta dogodke oznanja s 
trobento in oznanilom. Domačini in glasbeni gostje, etno skupina Zim-
ski kosci, so s svojo glasbo pričarali veselo glasbeno razpoloženje. Med 
dogajanjem je bilo poskrbljeno tudi za domače bio pravljične dobrote, 
kosila in napitke. Ob cestah in poteh so bili obiskovalcem na voljo tudi 
zaboji z jabolkami. V popoldanskih urah so se otroci odpravili še na dva 
vodena pohoda, in sicer v Kraljestvo leških orlov ter se z zemljevidom v 
rokah lotili iskanja skritega zaklada, v katerem je bilo poleg cekinov skri-
to tudi žezlo Pravljične vasi Leše. Za oddih med pestrim dogajanjem in 
aktivnostmi na prostem si je kakšnih 100 obiskovalcev ogledalo lutkov-
no predstavo družine Hancman z naslovom Zaklad pod hribom. Sledilo 
je slavnostno odkritje štirih kipov leških pravljičnih bitij, ki so nastali na 6. 
mednarodnem slikarsko-kiparskem taboru Poljana v organizaciji društva 
Karinta. Avtorji kipov so: Vido Dretnik (Prevalje), Albert Krajger (Avstrija), 
Ferdo Kralj (Prevalje) in Bryan Lauch (ZDA). Kipe bomo umestili v krog pri 
obračališču in bodo tako krasili našo pravljično vas. Nadobudnim mladim 
avtorjem likovnega natečaja so bile podeljene knjižne nagrade. Novi am-
basador Pravljične vasi Leše je postal Matjaž Pikalo, ki je žezlo pravljične 
vasi prejel od pravljičnih bitij in dosedanje ambasadorke, ravnateljice OŠ 
Franja Goloba Prevalje Mire Hancman. Vsi skupaj smo se razveselili in 
posladkali še s torto velikanko leškirko, narejeno po skrivnostnem pra-
vljičnem receptu. Festivalsko dogajanje je ob 17. uri sklenil Matjaž Pikalo 
s svojo glasbeno zasedbo Avtodafe. 

NAŠI KRAJI
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Projekt Pravljična vas Leše, ki združuje več kot 100 prostovoljcev 
(domačinov in prostovoljcev iz sosednjih krajev) različnih starostnih 
skupin, postaja najbolj obiskan družinski festival na območju Koroške. 
Tudi letos smo našteli več kot dva tisoč obiskovalcev. Z novimi ide-
jami in mislimi pa smo že pri 4. festivalu, za katerega verjamemo, da 
bo privabil in navdušil še več družin, otrok in vseh mladih po srcu, ki 
želijo preživeti nepozaben dan v objemu narave, ustvarjalnosti, raz-
posajenosti, v majhni vasici, kjer pravljična bitja še živijo! 

V imenu organizatorja prireditve se NAJLEPŠE ZAHVALJUJEM VSEM, 
ki ste pomagali pri organizaciji in izvedbi prireditve. HVALA. 

Klavdija Kodrun, predsednica KD Leše
foto: Boštjan Gorenšek
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Odkrivanje in spoznavanje naravne dediščine sta čedalje bolj prisotni in 
ni nam treba daleč, da odkrijemo še neodkrito. To smo spoznali tudi mla-
di raziskovalci OŠ Franja Goloba Prevalje pri izdelavi turistične naloge na 
temo Na zabavo v naravo. Ugotovili smo, da je naša naravna dediščina bo-
gata in zanimiva in da jo lahko povežemo v celovito turistično ponudbo. 
Z nalogo smo sodelovali na državnem tekmovanju Turizmu pomaga la-
stna glava, ki ga organizirata Turistična zveza Slovenije in Ministrstvo za 
šolstvo, znanost in šport.
Naloga je bila odlično ocenjena in prejeli smo 2 zlati priznanji, za nalogo 
in za najboljšo predstavitev na turistični tržnici v Velenju.
Nalogo so s pomočjo mentoric Klavdije Kodrun in Hedvike Gorenšek iz-
delale učenke: Urška Dretnik, Nuša Grzina, Tjaša Krof in Ana Mačič Kotnik, 
na predstavitvi v Velenju so se jim pridružili še učenci: Urška Kumprej, Or-
lando Savič Frankulovič, Aljaž Rebol in Mojca Kamnik.
Učenci, ki so pri nalogi sodelovali, so se prvič srečali s tovrstno dejavno-
stjo. Ob tem so svoje znanje širili in bili vedno bolj ustvarjalni. Ob izdelavi 
naloge so se naučili turistično-raziskovalnega dela. Pri nastajanju naloge 
je na šoli ves čas potekala medpredmetna povezava z različnimi predmeti, 
povezovali smo se tudi z društvi, ki delujejo v občini Prevalje. Naš turistični 
produkt je namenjen predvsem osnovnošolskim otrokom. Mladim želi-
mo približati naravo in jim pokazati, da se lahko v današnjem, modernem 
času odlično zabavamo tudi brez telefonov, interneta, televizije in vseh 
drugih multimedijskih pripomočkov, ki so preplavili naš planet. Pot nas 
pelje skozi tri kraljestva, zeleno, rjavo in črno, z dnevniškimi namigi išče-
mo pot, na vsaki postaji so animacije. Nalogo lahko preberete na spletni 
strani šole in prelistate v šolski knjižnici.

Pot začnemo v zelenem kraljestvu.
ZELENO KRALJESTVO
ČEBELARSKO-SADJARSKI UČNI CENTER, Prevalje 
Tipičen slovenski čebelnjak z učno sobo je v bližini cerkve Device Marije 
na Jezeru. V sklopu centra je cvetlični vrt, kjer raste več kot 45 vrst me-
dovitih rastlin, ki so opremljene z botaničnimi tablami. Ob centru je tudi 
sadovnjak starih sadnih sort. 

NAHAJALIŠČE KAMNIN, Poljana 
Na desnem bregu reke Meže je kremenovo-sericitni filit, ki je v kontak-
tu s kremenovim porfirjem. Zaradi tektonskih procesov je drobno nagu-
ban. V izdanku je lepo viden prelom in s tem kontakt med kamninama.

KOZOLEC, Poljana 
Kozolec uvrščamo med toplarje in je eden redkih ohranjenih v dolini 
Meže. V zadnjih letih je kozolec dobil novo vsebino. Tu potekajo različne 
etnološke prireditve, razstave in delavnice.

TRODEBELNA LIPA, Poljana 
Ob gostišču Kocka stoji najdebelejša lipa v občini Prevalje. Sodi med narav-
ne znamenitosti državnega pomena. Obseg debla je 689 cm, višina 35 m. 

RJAVO KRALJESTVO
LEŠKI DVOJČICI, Leše 
Na hribu nad vasjo Leše stojita le nekaj metrov narazen cerkvi, posveče-
ni sv. Ani in sv. Volbenku. Cerkvi sta bisera cerkvene umetnosti iz 15. sto-
letja. Pripovedka govori, da naj bi cerkvi gradili velikani ajdi, ki nas bodo 
del poti tudi spremljali.

PEGASTI GOZD, Leše 
V listnatem gozdu nad vasjo Leše vidimo na drevesnih deblih umetni-
ško oblikovane kroge. To so skorjasti lišaji, ki so pokazatelji čistega zra-
ka. Gozd so si za svoje domovanje izbrali pravljični pegasti konji, ki jih na 
poti tudi srečamo. 

KAČASTA SMREKA, Leše 
Na robu gozda ob kmetiji Jušel raste zanimiva smreka, ki svoje skriven-
čene veje prav po kačje razteza na vse strani. To je posledica redke kom-
binacije dednega zapisa, kjer raste le terminalni popek, stranski poganjki 
pa ne izraščajo oziroma izraščajo zelo redko. 

V črnem kraljestvu se naše raziskovanje pravljične poti narave zaključi.
 
ČRNO KRALJESTVO
NAHAJALIŠČE PREMOGA, Leše 

Na Lešah je od leta 1818 do 1939 deloval rudnik premoga in je bil v pet-
desetih letih 19. stoletja največji rudnik na Slovenskem. Ohranjen je ostal 
le vhod v rov Franciscus iz leta 1849. Po poti do rova je še vedno mogo-
če najti koščke premoga, v rovu pa nas še vedno lahko preseneti naga-
jivi rudarski škrat. Vhod v rov je v sklopu Geoparka in je od leta 2012 del 
Unescove kulturne dediščine. 

Hedvika Gorenšek 

PO PRAVLJIČNI POTI NARAVE
NAŠI KRAJI

http://www.koropedija.si/index.php/Me%C5%BEa
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NAŠI KRAJI
KRAJEVNA SKUPNOST ŠENTANEL V LETU 2014

DAN 
DRŽAVNOSTI 

POD KOZOLCEM 
NA POLJANI

V tem koledarskem letu se v naši krajevni skupnosti ni zgodila ka-
kšna revolucionarna stvar, ni bilo večjih pridobitev ali otvoritev, 
čeprav smo člani sveta KS vse leto pridno delali.

Leto 2014 se je začelo z močnim žledolomom, ki ni prizanesel 
našim gozdovom. Kar štiri dni so bile posamezne kmetije in stano-
vanjske hiše brez elektrike. Zaradi polomljenih dreves pa je bilo dlje 
časa neprevoznih veliko cestnih odsekov. Posledice smo pomagali 
odstranjevati vsi domačini, komunalne službe, gasilci, elektrikarji 
… Najbolj zaželeno blago v teh časih so bili električni agregati, ki 
smo jih na veliko kupovali in si jih posojali med seboj. 

Največ dela v tem letu je bilo v naši krajevni skupnosti opravlje-
nega na cestnem in komunalnem področju. Med večjimi omeni-
mo, da smo s pomočjo ustreznih služb sanirali cestni odsek v Ra-
čevem grabnu, uredili bankine ob asfaltni cesti v Šentanel, očistili 
prenekateri vodni prepust, gredirali in popeskali (čeprav bolj sla-
bo) prenekateri kilometer makadamskih cest in delno sanirali ne-
kaj plazov. Na tem področju nas v prihodnosti čaka še veliko dela.

Skupaj z Občino Prevalje, Komunalnim podjetjem Log, Cerkve-
nim gospodarskim svetom in lastnim delom smo postorili kar nekaj 
del na pokopališču pri farni cerkvi: Zaključili namestitev žlebov in 
dokončno uredili odvodnjavanje, uredili zelenice, popravili strešno 
konstrukcijo na obzidju, sanirali omet na obzidju, montirali stojala 
za zalivalnike, namestili razsvetljavo na stopnišče, uredili električ-
no napeljavo v vežici.

V kulturni sobi Šentanel smo namestili novo omaro, v kate-
ri bodo našli mesto razstavni eksponati šentanelskih kulturnih 
ustvarjalcev in tistih, ki so kakorkoli prispevali h kulturni dediščini 
Šentanela.

Krajevna skupnost Šentanel in člani sveta KS smo aktivno sode-
lovali tudi pri vseh kulturnih, športnih in družabnih prireditvah, ki 
so se odvijale v naših krajih. Omenimo le največje: Krajevni praznik, 
Kolesarjenje po Šentanelu, Pohod po mlinarski poti, kolesarska pri-
reditev Black hole na Jamnici, Lukanovi dnevi, razširitev kmečkega 
muzeja pri Dvorniku, praznovanje ob 30-letnici podružnične šole 
Šentanel, petdesetletnica zbora Šentanelski pavri. 

Jesenske volitve so pokazale, da vsa dela, ki smo ga opravili v 
zadnjih letih, le niso bila neopažena. Hvala za zaupanje. V skoraj isti 
»zasedbi« kot v preteklih letih smo si že zastavili nove ambiciozne 

cilje, ki jih bomo poskušali uresničiti v bližnji prihodnosti. Uredi-
tev igrišča pri šoli Šentanel, zaključek izgradnje čistilne naprave na 
Šentanelu, ureditev vaškega jedra z Brusnikovo bajto, asfaltiranje 
makadamskih odsekov cest, ki vodijo preko dvorišč ali neposredno 
ob stanovanjskih hišah …

Upamo, da nam bo z vašo pomočjo uspelo realizirati čim več 
zgoraj omenjenih projektov.

Štefan Peršak – predsednik KS Šentanel
foto: arhiv KS Šentanel

Slovenska himna, ki jo je slavnostno zapel 
Koroški akademski pevski zbor Mohorjan, je v 
hladen in deževen večer ponesla zanos in po-
nos enega najpomembnejših praznikov naše 
domovine – dan državnosti. Na Poljani, pod 
kozolcem, Turistično društvo Poljana svečano 
zaznamuje ta dan od leta 1991 in je to hkrati 
osrednja občinska proslava. Spomin na 25. junij 
1991, ko je Slovenija formalno postala neodvi-
sna in smo dobili to, kar smo sanjali stoletja – 
svojo samostojno, suvereno in demokratično 
državo Slovenijo. Sanje, za katere so naši pred-
niki umirali, so postale resničnost. Kam pa smo 
te sanje in to resničnost pripeljali, je pa seveda 
drugo vprašanje. A ker so prazniki vedno čas, 
ko se ustavimo in se potrudimo, da naredimo 
kaj lepega, se imamo lepo in razmišljajmo do-

bro, smo pod kozolcem na Poljani praznično 
proslavili praznik naše države Slovenije, domo-
vine, kjer živimo, delamo in smo.

Letošnje praznovanje je bilo vsebinsko ve-
zano na 600. obletnico poslednjega ustoličenja 
koroških vojvod leta 1414. Ustoličevanje koro-
ških vojvod je bil poseben fevdalni obred, ki je 
izviral iz starejšega ustoličevanja karantanskih 
knezov in se je ohranil vse do leta 1414.

KD Mohorjan je na Poljani v tem letu pripra-
vil kar nekaj spominskih prireditev na to temo, 
TD Poljana pa je dodal še en kamenček v moza-
ik častitljive in pomembne obletnice, saj so dali 
idejo in naročilo za novo sliko na odru kozolca. 

Scenska likovna kulisa kozolca je 
tako dobila novo podobo z novo vse-
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bino, ki je delo domačih avtorjev, slikarjev članov društva 
Karinta. Sliko je naslikal Leander Fužir, pri delu mu je poma-
gal Alojz Krevh. Slika predstavlja zgodovinsko ljudsko igro 
Poslednje ustoličenje, ki so jo 1. 9. 1935 igrali na koroškem 
taboru na Poljani. Režiser igre je bil tamkajšnji učitelj na 
Strojni, France Brenk. Nastopilo je več kot dvesto združenih 
igralcev iz Mežiške doline pred več kot 5.000 gledalci. Slika 
ima dodatek v levem zgornjem kotu, kjer so naslikani Polja-
na in lastniki, ki so tudi zaradi te igre (dali so na razpolago 
posestvo) bili kot zavedni Slovenci izgnani v Srbijo. Program 
na prenovljenem odru pod kozolcem so oblikovali: župan dr. Matic Tasič 
s slavnostnim nagovorom, Koroški akademski zbor Mohorjan, vokalni 
kvintet Ajda s citrarko Tino Kseneman, Vokalna skupina Šentanel, ženski 
pevski zbor Modrin s Holmca in Hedvika Gorenšek kot povezovalka in 
recitatorka. Celoten program je bil slavospev naši domovini, ki je obisko-
valcem in pevcem vlivala ponos in občutek srčne pripadnosti skupnosti 
in zavedanja, da smo domovina mi vsi skupaj kot dom in družina in da 
je država naša skupna skrb in skupna usoda.

Prireditev smo zaključili s kresovanjem, ki je prav tako tradiciona-
len zaključek dneva državnosti na Poljani, v organizaciji Turističnega 
društva Poljana.

Jože Kozlar, predsednik TD Poljana

Zadnji konec tedna v septembra 2014 smo člani Turističnega društva Po-
ljana že sedmič po vrsti (vsako leto) organizirali dobrodelni »Bolšji sejem« 
v kozolcu na Poljani.

Uporabne predmete, ki jih več ne potrebujemo, prinesemo ali pripe-
ljemo v kozolec, nato pa si udeleženci sejma za simbolično »ceno« naj-
dejo zase kaj uporabnega. Sredstva, ki jih tako zberemo, predamo v celoti 
v roke družini, posamezniku, osnovni šoli v občini Prevalje, ki jim je taka 
pomoč nujno potrebna in v dogovoru s Centrom za socialno delo. Po-
leg vseh prijaznih ljudi, ki so predmete prinesli, je Mojca Skitek, p. d., Kavh, 
kot vedno doslej, podarila celo peko kruha, Krajevna skupnost Holmec pa 
dala vrednostni bon za nakup blaga v trgovini Tuš, v vrednosti sto evrov. 
Iskrena hvala vsem, ki ste sodelovali na prijazen in nesebičen način in s 
tem pomagali nekomu uresničiti skromne sanje.

Marija Stacher 

V novembru se je na Prevaljah odvijala že 16. 
tradicionalna Moštna gavda - Andrejevanje, ki ga je 
organiziralo Sadjarsko društvo Mežiške doline. Na 
gavdi je bila izbrana tudi že Moštna dčva. Že šestnajsta 
ambasadorka koroške rujne kapljice – mošta, je postala 
Janja Pokeržnik iz Otiškega vrha pri Dravogradu. 
»Zaželela sem si, da bi se dobro uvrstila, kot vsakdo, ki se 
prijavi na tekmovanje, nisem pa pričakovala zmage. Zelo 
sem presenečena in vesela,« je povedala Janja takoj po 
razglasitvi, da je postala nova Moštna dčva. Sicer pa se 
trenutno šola na ravenski gimnaziji.

Doroteja Vavh
foto: Zala Ramšak

DRUŠTVA

BOLŠJI SEJEM

16. MOŠTNA GAVDA – ANDREJEVANJE 2014 NA PREVALJAH

Stara moštna d'čva predaja venček in poslanstvo svoji naslednici
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Spominski park na Prevaljah stoji na me-
stu, kjer je bil nekoč Cimerlov tajht. V njem 
so leta 1997 postavili prvo skulpturo, Po-
mnik železarstvu na Prevaljah, leto kasneje 
so na pobudo KD Mohorjan prostor name-
nili Spominskemu parku Prevalj z doprsnimi 
kipi pomembnih osebnosti občine. Tako je 
na enem mestu zbran spomin in opomin 
zanamcem. In prav v tej čudoviti oazi kul-
turnih očakov sredi Prevalj smo se poklo-
nili spominu na življenje in delo Blaža Ma-
vrela z odkritjem doprsnega kipa, replike 
upodobitve Blaža Mavrela iz lipovega lesa 
akademskega kiparja Andreja Grošlja. Kip je 
odkril sorodnik in tudi osrednji govornik na 
proslavi Luka Mavrel, p. d. Žirovnik s Strojne. 
Hvaležna sem občini Prevalje in vsem Stro-
jancem, ki so nas počastili z obiskom, šenta-
nelci smo bili gostitelji in izvajalci kulturne-
ga programa. Prav je, da kultura sega preko 
vseh meja, saj je naše osnovno poslanstvo 
širiti obzorje duha spoštovanja, ljubezni do 
pretekle zgodovine in sedanjega časa s po-
gledom v prihodnost. Ohraniti moramo 
prav vsako pisano, narisano, izgovorjeno, 
zapeto, izklesano besedo ali stvar, ki nas 
notranje bogati in razveseljuje, naredi ljudi!

22. avgusta, ko se je petkov dan že pre-
vešal v noč, je privabil lepo število obisko-
valcev. Po besedah predsednice KD Preva-
lje, pobudnika postavitve pomnika Blažu 
Mavrelu, in pozdravu župana smo se v bo-
gatem kulturnem programu sprehodili po 
poti življenja in delih Blaža Mavrela. 2. fe-
bruarja 1896 rojen v Gradišču pri Libeličah 
je umrl 18. junija 1972 na Strojni, kjer je tudi 
pokopan. Bil je bajtar, samotar sredi zelenih 

gozdov med Strojno in Šentanelom. Brati se 
je naučil iz Mohorjevih knjig, samouk, ki je 
hrepenel po učenosti in srčno rad prebiral 
lepo slovensko besedo. Zapisoval je koroške 
šege in navade, pisal ljubezenske in domo-
ljubne pesmi, igre … Njegova večja dela 
so: Camarske pesmi, Koroški ženitvovanj-
ski običaji, Šopek s Koroških gozdov, Gozd 
šumi v meni in še veliko pesmi objavljenih 
v publikacijah. Bil je častni član Koroškega 
kino kluba Prevalje, o njem je posnel tri do-
kumentarne filme in podeljeval - za filmske 
dosežke plakete Blaža Mavrela. O njem se 
bo še bralo, saj si je s svojimi deli, kot biser 

Koroških gozdov postavil spomenik. Hvala 
za ljudi, ki so med nami in se neumorno tru-
dijo, da tudi preprosti bukovniki ne tonejo v 
pozabo. V mislih imam našo sončno pod-
županjo Margareto Jukič, hvala ti. Že v trdi 
temi smo še poskusili od Blaža tako opevan 
koroški, Marinov mošt in domače orehe z 
rženim kruhom. Moštna pesem od Mavrela, 
ki jo je uglasbil Albin Kranjc, pa je še dol-
go odmevala v prijeten zaključek proslave.

Hvala vsem nastopajočim in še na mno-
go lepih, prisrčnih in kulturno bogatih dru-
ženj, drage občanke in dragi občani. 

Danica Miler, predsednica KD  
foto: JANEZ GORJANC, EVA JEROMEL

ODKRITJE POMNIKA BLAŽU MAVRELU

Luka Mavrel, nečak Blaža Mavrela, župan dr. Matic Tasič, Rudolf Juteršek ,  
ob odkritju pomnika Blažu Mavrelu v Spominskem parku na Prevaljah

Luka Mavrel, Danica Miler
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Smo Folklorno društvo Holmec in dovolite, da se vam na kratko 
predstavimo. Društvo je bilo ustanovljeno leta 2008 in danes že 
šteje okoli 40 članov. Družimo se vsak ponedeljek v osnovni šoli 
Holmec, kjer skupaj preživimo dve prečudoviti uri.

Najprej so bila to le druženja, kasneje smo se pričeli udeleže-
vati področnih revij in le-te so nam dokazale, da lahko pokažemo 
še kaj več. Leta 2011 smo se zato odločili za večjo investicijo in šli 
v raziskavo in projekt, da pridobimo narodne noše. S pomočjo ko-
stumografinje dr. Marije Makarovič, etnologinje in strokovnjakinje 
za oblačilno kulturo, in gospoda Tomaža Simetingerja, strokovnja-
ka za plesno izročilo, smo ta projekt tudi izpeljali. Investicija je bila 
precej visoka, zato se še enkrat zahvaljujemo vsem, ki ste nam pri 
tem kakor koli pomagali. Danes ponosno nosimo mestne noše 
Mežiške doline iz obdobja 1850-1900. Radi pa bi vse to še nadgra-
dili, saj smo pri projektu ustvarjanja naših narodnih noš spozna-

li marsikaj, kar je že tonilo v pozabo. Želimo, 
da bo etnološka dediščina plesov in narodnih 
noš raziskana, dokumentirana in ohranjena za 
prihodnje rodove. Zato načrtujemo skupaj s 
KD Mohorjan v prihodnjem letu izdati knjigi 
Plesi in noše Mežiške doline. V vseh teh letih 
delovanja smo pod vodstvom vaditeljev Janija 
Sušnika in Franja Miklavca pripravili pet samo-
stojnih spletov in zato imamo kaj pokazati. V 
letošnjem letu smo sodelovali na Prešernovi 
proslavi Pomežik kulturi v Družbenem domu 
na Prevaljah, kjer smo prikazali plese Mežiške 
doline, Roža in Podjune. Sodelovali smo na 
področni reviji, radi pogledamo, kako pleše-
jo drugi, sledilo pa je še kar nekaj nastopov, v 
goste so nas povabila razna društva; društvo 
Karitas na Ravnah, društvo klekljaric v Črni na 
Koroškem, krajevna skupnost Holmec na sre-
čanje Holmčanov – tu res ne smemo manjkati, 

nastopili smo v okviru leškega praznika na Lešah in bili v gosteh 
pri šentanelski folklorni skupini.

V okviru našega folklornega društva pa deluje tudi sekcija RA-
KUNI, ki nam s pesmijo in posebnimi instrumenti vedno prikličejo 
nasmeh na obraz. Njihova želja je uglasbiti pesmi koroških bukov-
nikov in jih predstavljati kot del posebne koroške kulture. Tako se 
vsi skupaj trudimo ohraniti v spominu, kako so se znali poveseliti 
že v starih časih.

V zakulisju priprav na te dogodke, na vajah, na zabavo nikoli 
ne pozabimo. Organiziramo občne zbore, sestanke, piknike, vsa-
ko leto si privoščimo še kakšen izlet. Pa naj še kdo reče, da dobra 
volja ni na Hol'mcu doma! 

Barbara Šmit

28. Jesenska srečanja na Prevaljah so se začela v znamenju Evrovi-
zije. Za to so poskrbeli mladi koroški glasbeniki, ki so, pod okriljem 
društva Riff, pripravili prav poseben koncert. Pred polnim Družbe-
nim domom so glasbeniki ob spremljavi banda namreč predstavili 
največje evrovizijske uspešnice.

NADGRADNJA DOSEDANJEGA DELA
»Ideja za takšen koncert je nastala po instinktu. Evrovizijske pesmi 
radi poslušamo in odločili smo se, da na ta način še popestrimo 
naše delo. Dve leti smo se že posvečali slovenskim popevkam, zdaj 
pa smo se odločili tudi za mednarodno glasbo. S tem smo na nek 
način nadgradili oziroma popestrili naš program,« je o projektu 
povedal Miha Kadiš, bobnar in spremljevalni vokalist, sicer pa tudi 
eden od ustanoviteljev društva Riff. Slednje že od leta 2008 pove-

zuje koroške glasbenike, ki sodelujejo pri različnih glasbenih do-
godkih. »Vsi pa smo prostovoljci, to delamo, ker ob tem uživamo. 
Radi imamo, da ljudje začutijo, kar čutimo mi. Z glasbo to lahko 
delimo,« je sklenil Kadiš. 

SPREHOD SKOZI BOGATO ZGODOVINO IZBORA
Z veliko vnemo ter dobro voljo pa so se glasbeniki lotili tudi evro-
vizijskega koncerta. V dveh urah programa so predstavili nekatere 
največje uspešnice in obiskovalce popeljali skozi zgodovino izbo-
ra, ki bo prihodnje leto slavil že šestdesetletnico. S svojo interpre-
tacijo so tako obudili spomin na nekatere starejše, že zimzelene 
evrovizijske skladbe, kot so legendarni Waterloo, pa Save your kis-
ses for me, Ein bißchen Frieden, Ne partez pas sans moi, Hold me 
now, Insieme: 1992, Rock me, Take me to your heaven, Love shine 

OJ MI SMO PA NA HOLM'CU DOMA 
FOLKLORNO DRUŠTVO HOLMEC

DRUŠTVO ZA RAZVOJ GLASBE RIFF  
IN MELODIJE EVROVIZIJE 2014

DRUŠTVA
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KULTURNO DRUŠTVO KARINTA V LETU 2014

a light in Fly on the wings of love. Pozabili pa niso niti na novejše 
uspešnice. Med njimi smo tako lahko slišali tudi pesmi My number 
one, Satellite, Fairytale, Hard rock Hallelujah, Molitva in Euphoria.

MED NASTOPAJOČIMI TUDI 'PRAVA' EVROVIZIJKA
Čeprav dogodkov, povezanih z Evrovizijo, na Koroškem ni ravno na 
pretek, pa se Korošci gotovo še dobro spomnijo izbora izpred dveh 
let. Takrat je slovenske barve na tekmovanju v Bakuju namreč zasto-
pala Eva Boto iz Šentjanža pri Dravogradu. Danes 18-letno pevka 
je nastopila tudi na tem koncertu, občinstvo pa jo je pozdravilo z 

glasnim aplavzom. Obiskovalci so bili, seveda, najbolj navdušeni 
ob izvedbi evrovizijske pesmi Verjamem. Poleg skladbe, s katero 
se je predstavila tudi evropskim poslušalcem, pa je Eva zapela še 
tri evrovizijske skladbe – Euphorio, Molitvo ter Energy. 

Eva je bila v zaodrju nadvse vesela, da je lahko ponovno stopila 
pred domače občinstvo in podoživela svojo evrovizijsko izkušnjo: 
»Ko sem prišla na oder in spet zapela Verjamem ter ko sem vide-
la še filmček iz Bakuja, sem bila malo nostalgična. Seveda sem se 
spomnila na Evrosong. Bil je lep občutek, tudi zaradi tega, ker sem 
lahko pela ob spremljavi banda.« Sodelovanje med mlado pevko in 
društvom Riff sicer traja že nekaj časa, lani pa so Evo člani povabi-
li tudi na božično-novoletni koncert. »Takšno povabilo z veseljem 
sprejmem. Mislim, da smo dobra ekipa,« nam je zaupala Korošica, 
pred katero je nedvomno zanimivo obdobje. Oktobra se je odpra-
vila v Maribor na študij, a zaradi novih obveznosti glasbe ne bo 
obesila na klin. »Pripravljamo nove pesmi in upam, da jih čim prej 
dokončamo. Verjetno še letos,« nam je zagotovila naša nekdanja 
evrovizijska predstavnica.

Riffovci so s koncertom nedvomno popestrili deževne septem-
brske dni, evrovizijske melodije pa še enkrat več približali tudi Ko-
rošcem. Kdo ve, morda pa bo zanimiv koncert po vzoru tovrstnih 
prireditev v tujini, ki so se že izkazale za zelo uspešne, tudi pri nas 
postal tradicionalen.

Mojca Šipek

Tudi letošnje leto smo člani KD Karinta bili izredno aktivni. Udele-
žili smo se mnogih slikarskih in kiparskih kolonij v Sloveniji in tuji-
ni, sodelovali pri projektih Občine Prevalje, uredili ducate razstav 
v Grošljevi in galerijah po koroškem.

Najodmevnejša prireditev, ki pa jo člani in članice našega dru-
štva izvedemo vsako leto pa je tradicionalen, letos že šesti : slikar-
sko - kiparski tabor "ART KARINTA"

Številne likovne in kulturne dejavnosti, ki so se tokrat izvajale, 
smo tokrat organizirali in izvedli v času med 28. do 31. avgustom 
2014 na Poljani pri Prevaljah.

Izbira dostopne lokacije, pri kozolcu na Poljani ter čudovito 
vreme, sta botrovali, da je bil obisk tabora s strani ljubiteljev likov-
ne in ostalih umetnosti, kakor tudi naključnih mimoidočih - naj-
večji do sedaj.

Letošnji temi likovnikov so bila bitja s pravljične vasi Leše in 
600ta obletnica ustoličenja zadnjega koroškega vojvode.

Pravljična bitja, nastala na likovni koloniji, so po končani kolo-
niji "vandrala" v svoja domovanja - v "Pravljično vas Leše". Na ta-
kšen način smo člani kulturnih društev KARINTA in LEŠE prikazali 
samo eno od neštetih možnost sodelovanja med skupinami ljudi, 
ki ustvarjamo v različnih oblikah umetnosti.

25 likovnikov s Koroške in ostalih delov Slovenije ter Avstrije, 
Italije in ZDA je ustvarjalo v čudovitem vremenu in okolju, pri ko-
zolcu na Poljani ter v bližnji okolici. Ustvarjanje v različnih tehnikah 
(slikarstvo, kiparstvo, pirografija, keramika...), je bilo omogočeno 
s pomočjo nesebičnih donatorjev in z gostoljubjem gostitelja g. 
Jožefa Kozlarja. Da so umetniki lahko ustvarjali je pripomogla tudi 
odlična pogostitev gostišča Krivograd, kjer so udeleženci iz oddalje-

Leander Fužir pri ustvarjanju
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nih krajev tudi prenočili v času trajanja slikarsko kiparskega tabora.

Likovna, je bila pospremljena tudi z ostalimi umetnosti. Štiri-
dnevni kulturni program, so nam tako s komedijo pomagali ople-
menititi "Kimperk teater", z domačo pesmijo in glasbo pa so raz-
veselili kvintet "AJDA" ter etno skupina "Zimski kosci".

Del nastalih likovnih stvaritev bomo poklonili občini, osnovni 
šoli in donatorjem.

V okviru slikarsko-kiparskega tabora "ART KARINTA 2014", smo 
v Grošljevi galeriji izvedli tudi zelo obiskano razstavo nastalih del, 
ter natisnili publikacijo.

Zahvaljujemo pa se seveda tudi občanom Prevalj, za vašo pod-
poro in obisk, na koloniji in razstavah ter vas vabimo, da še naprej 
spremljate naše ustvarjanje, v živo, kakor tudi na facebook strani" 
KULTURNO DRUŠTVO KARINTA"! 

Denis Dretnik - tajnik KD Karinta
foto: Emil Petek

KREJANOV MEMORIAL 2014
Že tradicionalna kolesarska prireditev Krejanov 
memorial je bila do sedaj vedno prva v vrsti v 
sklopu Jesenskih srečanj, ki se dogajajo na Pre-
valjah. Tokrat je bilo drugače, Jesenska srečanja 
so bila že zdavnaj mimo, ko smo se pognali v 
breg. Glavni in dežurni krivec za to je bilo vre-
me. Prva napoved kolesarjenja je bila za 6. 9., 
druga 13. 9. in tretja 20. 9. 2014. No tale je ob-
veljala, hvala bogu, še enkrat pa se je izkazalo, 
da gre zares v tretje rado, kaj rado, kot po ma-
slu. Kljub prestavljenemu terminu je ob 11.00 
svoje konjičke za “roge” držalo 27 deklet, punc, 
mamic, babic in pa 170 dedcev. Po pravici po-
vedano, smo na Krejanov memorial čakali kot 
pes na kost, na Koroškem je namreč z ukinitvijo 
Koroškega pokala v vzponih naenkrat zazevala 
luknja, ampak ni panike, veseli smo lahko, da še 
imamo to pravo, pristno prireditev, na kateri pač 
ne smeš manjkati.
OK, kot je zdaj že v navadi, se v strjeni kolo-
ni zapeljemo po glavni cesti do naselja Pod 
gonjami, kjer se zasliši pok ... pink in start. Ti-
sti prehod pod železniško progo naenkrat po-
stane premajhen, hja, vsi bi rad čim prej sko-
zi, da si izborimo najboljše “štartno mesto”. 
In spet je enako, menjalniki pokajo, diha se pre-
ko maksimuma, nekateri že kar na začetku pre-
klinjajo, pojma nimam, koga in zakaj … no, da 
ne bom krivičen do nekaterih, ki se od začetka 
do konca pripeljejo z nasmeškom na obrazu, 
ko pripeljejo v cilj s polnim bidonom in rdeči-
mi očmi. Ja, za to so krive postojanke, ki jih na-
stavijo lokalni kmetje ob trasi. Letos so se med 
domače dobrote pomešale tudi čokoladice. Za-
nimivo in okusno. Pot nas vodi, kot vsako leto, 
pod vznožjem Brinjeve gore, tukaj je selekcija 
že narejena, na samem vrhu, kjer lahko malo 
zadihaš do naslednjega “rukerja”, pa “ Palček” 
v travi. Da dobiš defekt, se še nekako zližeš, to-
krat ni bilo sreče, ni bil defekt, ampak je spustil 

najšibkejši člen na verigi … bi še šlo, mi pravi, 
če bi našel tisti k…. členek, tako pa je prepu-
ščen na milost in nemilost, ampak pazi, nek-
do, se je ob neznanem času pojavil ob njem, 
mu “poštimal” verigo in odšel neznano kam, 
kar pomeni, da je v cilj pripeljal, kot da se ne bi 
zgodilo nič, ok, prsti na rokah so ga izdajali, da 
se je igral in šaril po “mašini”. Vreme je bilo to-
krat že skoraj kičasto. Tega res nismo bili vaje-
ni, saj je na sami podelitvi bilo pošteno vroče. 
Hja, morda tudi zaradi deklet, katere so bile, po 
oblačilih sodeč, še vedno v juniju, ko smo imeli 
teden dni nad 30 stopinj. Kot vedno je bila tudi 
tokrat še najbolj zanimiva podelitev. Ki je hkrati 
sprostitev in nagrada za premagano pot. Mimi 
je poskrbel za glasbo, mični gospodični in po-
delitev priznanj najboljšim in praktičnih nagrad, 

ki jih je spet bilo za en mali, bivalni kontejner.  
Tudi dva bicikla sta dobila nova lastnika, zdi se 
mi, da sta ostala celo k'r doma in nista romala 
v daljne kraje, kot se je to že dogajalo … Najhi-
treje sta s progo opravila Teja iz Žerjava in Rok, 
pravi, da je iz Slovenj Gradca. Rok je postavil tudi 
nov mejnik –58,02 minute.
Za konec tokrat ne bi preveč dolgovezil, verje-
tno se lahko zahvalim kar v imenu vseh sodelu-
jočih. HVALA organizatorju za še enega odlično 
izpeljanega “Krejana”, hvala Berniju, da je pir bil 
tokrat hitro na mizi, in lepa hvala vsem, da ste si 
vzeli čas v soboto in prireditev naredili takšno, 
kot mora biti …<fantastično.

dEE

Člani KD Karinta so vedno pripravljeni  
sodelovati kot zunanji mentorji na likovnih delavnicah.
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KOROŠKO DRUŠTVO ZA OSTEOPOROZO 
USPEŠNO NA JESENSKIH SREČANJIH

REKREACIJA IN ŠPORT 
ČLANOV DRUŠTVA 

INVALIDOV MEŽIŠKE 
DOLINE, PODRUŽNICA 

PREVALJE

Ena od pomembnih nalog društev za oste-
oporozo je tudi ozaveščanje prebivalstva 
o tej tihi in zahrbtni bolezni. Letos smo s 
predstavniki Zveze društev iz Ljubljane med 
Jesenskimi srečanji na Prevaljah uspešno 
izvedli meritve kostne gostote na petnici. 
Meritev se je udeležilo 84 občank, tudi ne-
kaj občanov, in kar v desetih primerih smo 
ugotovili osteoporozo. Te smo usmerili v na-
daljnje preiskave, da bodo dobili napotke za 
zdravljenje. Naše društvo deluje že 13. leto. 
Povezuje članice iz Koroške, blizu 500 nas 
je. Samo s Prevalj je dobra desetina članic, 
ki so pri delu društva zelo aktivne. 

Vse naše delo je usmerjeno v aktivnosti 
za lažje obvladovanje te bolezni: 
 • Izbiramo primerno prehrano. 
 • Imamo zdrav način življenja, z veliko 

gibanja,  
brez kajenja in alkohola. 

 • Redno in pravilno jemljemo zdravila 
 • Zdravniki priporočajo, da smo vsak 

dan 15–30 minut na soncu. 
 • V zimskem času pa dodatno uživamo 

vitamin D.

Veliko lahko naredimo že s preventivo. 
Najmočnejše orožje proti osteoporozi je na-

stanek močnih kosti v mladosti, pred 30. 
letom. Zato pozivamo starše, naj ugasnejo 
televizorje in računalnike in naj se z otroki 
veliko gibljejo v naravi. Vsak dan naj jim po-
nudijo dovolj sveže hrane, bogate z minera-
li. Večina misli, da je to bolezen žensk, to se 
vidi tudi v našem članstvu, saj močno pre-
vladujejo ženske, moških članov pa ni niti 10. 
Statistični podatki kažejo, da ima vsak peti 
moški po 50. letu starosti višje tveganje za 
zlom kosti, kot pa recimo za rak prostate. Z 
leti pa tveganje samo še narašča. Ravno zato 
je bil letošnji svetovni dan osteoporoze po-
svečen preprečevanju te bolezni pri moških. 
Letos smo imeli dvakrat šolo osteoporoze 
na morju, spomladi v Strunjanu, v jeseni pa 
v Savudriji. Večkrat smo se odpeljali na ko-
panje v termalna zdravilišča, imeli smo več 
daljših skupnih pohodov v naravo. Brinje-
va gora je postala ena od naših priljublje-
nih točk. Redna tedenska aktivnost je tudi 
terapevtska telovadba. Organizirana je po 
vseh večjih krajih Koroške. Telovadbo vodi-
jo strokovno usposobljene fizioterapevtke 
za simbolično ceno. Nikoli niste ne presta-
ri in ne premladi, da bi zaščitili svoje kosti. 

Vabimo vas, včlanite se v naše 
društvo. V sredo dopoldne nas naj-
dete nad Mladinsko knjigo na Rav-
nah, Prevaljčani stopite v stik z Je-
rico Kavtičnik. Društvo se iskreno 
zahvaljuje vodstvu prevaljske obči-
ne, zlasti gospodu županu, ki nam je 
že večkrat ponudil dvorano za naše 
aktivnosti. 

Ivana Prislan, Koroško društvo za osteoporozo

Program rekreacije in športa invalidov Mežiške doline izvaja Invalid-
sko športno društvo Samorastnik Ravne na Koroškem. V letu 2014 
so uspešno sodelovali pri tem programu tudi člani naše podružni-
ce. Najbolj množično so sodelovali v pikadu. Na društvenem tek-
movanju med invalidi Mežiške doline so v ekipnem tekmovanju v 
pikadu osvojili 1. mesto ženske (Marija Kopmajer, Marija Jakopič, 
Marjeta Kavtičnik in Helena Golob) in 1. mesto moški (Franc Fužir, 
Ljubo Djurdjić, Anton Golob in Peter Ozmec). V tekmovanju posa-
mezno pa so osvojili naslednja mesta: 1. mesto Marija Kopmajer, 
2. Helena Golob pri ženskah in 2. mesto Ozmec Peter in 3. mesto 
Ljubo Djurdjić. V kegljanju posamezno pa sta bili druga Anica Fužir 
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in tretja Marija Jakopič. V ligaškem tekmovanju v pikadu – ekipno 
med invalidskimi društvi Koroške (Ravne, Dravograd, Slovenj Gra-
dec, Muta in Radlje ob Dravi) pa je Ravne osvojilo v moški konku-
renci 1. mesto (v ekipi so bili tudi Anton Golob, Ljubo Djurdjić in 
Peter Ozmec), v ženski konkurenci pa 2. mesto (v ekipi so bile tudi 
Helena Golob, Marija Kopmajer in Jakopič Marija). Na državnih pr-
venstvih invalidov Slovenije je tekmovala tudi Tatjana Glušič, ki je 
v smučanju – veleslalom osvojila zlato medaljo. Tekmovala je tudi 
na DP v plavanju, kjer je osvojila dve zlati medalji.

Peter Ozmec

Na športnem prizorišču na Prevaljah je Društvo Altra – enota Pre-
valje, s sedežem v Ljubljani že drugo leto zapored gostila Nogo-
metni turnir nevladnih organizacij iz celotne države, ki delujejo na 
področju duševnega zdravja. Turnirja so se udeležile organizacije, 
ki izvajajo socialnovarstvene programe, podprte s strani Ministr-
stva za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti ter drugih 
sofinancerjev, med drugimi tudi občin. Poleg Altre so sodelovale 
še nogometne ekipe iz Ozare, Šenta, Novega Paradoksa in Vezi. 

Tekmovalni vidik te prireditve gotovo nikoli ni v ospredju, pač 
pa zaznamovanje svetovnega dne duševnega zdravja (10. 10. 2014) 
s športnim udejstvovanjem, druženjem, dobro voljo, povezova-
njem in ozaveščanjem javnosti z izvajanjem socialnovarstvenih 
programov. V dneh okoli svetovnega dne duševnega zdravja se 
tudi sicer v državi odvijajo številne odmevne prireditve, ki opozar-
jajo na porast stisk, duševnih motenj prebivalcev ter destigmatiza-
cijo le-teh. Tovrstni dogodki so gotovo pomembni tudi za koroško 
regijo, saj po porastu duševnih stisk spada v sam vrh, hkrati pa je 
regija deficitarno področje, v katerem je treba še dodatno razširiti 

in nadgraditi oblike pomoči v lokalnih skupnostih. Na Prevaljah se 
je 9. 10. 2014 vila množica ljudi, tekmovalci, trenerji in sodniki so 
turnir vzeli zelo resno, navijači in organizatorji pa smo ob krasnem 
sončnem dnevu, dobrem povezovanju dogodka in pozdravnem 
govoru župana občine Prevalje imeli občutek, kot da se na igrišču 
borijo nogometaši NK Korotana, in sicer v tistih najbolj zlatih časih. 

Zmaga in pokal sta tako že tretje leto zapored pripadla ekipi 
društva Altra, kjer vedno združimo naše fante s sedeža v Ljubljani 
in iz enote na Prevaljah. Nepopisno vzdušje in veselje ob zmago-
slavju se vedno znova dotakneta tudi nas zaposlenih, saj je zado-
voljstvo v očeh ljudi, s katerimi delamo in skrbimo za ohranjanje 
njihove telesne in mentalne kondicije, neprecenljivo. 

Naj se zahvalimo še vsem akterjem in donatorjem, ki ste tako 
ali drugače prispevali k uspešni izvedbi dogodka. 

Vodja Svetovalnice z dnevnim centrom

Društvo Altra - Enota Prevalje
Maja Pučelj Brunec

ŠPORT

DRUŠTVO ALTRA  
NOGOMETNI TURNIR NEVLADNIH ORGANIZACIJ

Vsi smo zmagovalci
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Center je postavljen v mirnem kotičku poleg farne cerkve Device 
Marije na Jezeru. Namenjen je predvsem čebelarjem, ogledom 
šolskih in odraslih skupin. V centru je postavljen tipični slovenski 
čebelnjak z učno sobo, nakladnimi in AŽ, prašilčki, panjskimi konč-
nicami z otroškimi motivi in hotelom za žuželke. Ob čebelnjaku stoji 
kozolec, ki sprejme okrog dvajset obiskovalcev. Vsebino dopolnjuje 
sadovnjak, kjer so zasajena drevesa starih sadnih sort, namenje-
na izobraževanju o pridelavi, negi, sajenju in obrezovanju sadne-
ga drevja. Učni center je namenjen tako ogledom kot tudi raznim 
delavnicam, ob obisku vam bomo predstavili čebeljo družino, če-
belnjak z okolico in cvetlično-zeliščni vrt. V sklopu učnega centra 
je nastal tudi cvetlično-zeliščni vrt z 22 gredami in več kot 50 vr-
stami cvetic, zelišč in dišavnic. Velik poudarek je na medovitosti 
posameznih rastlin. Vsaka rastlina je opremljena s tablico, na kateri 
so predvsem botanični podatki: slovensko in latinsko ime, družina, 
čas cvetenja, barva cvetov in stopnja medovitosti. Poleg tega vam 
predstavimo tudi možnost njihove uporabe v vsakdanjem življe-
nju. Čaje, tinkture, mazila, ki jih izdelujem tudi iz zelišč, ki rastejo 
na tem vrtu, vam predstavim pod svojo dejavnostjo: Kmetija Hu-

JKA SLOVENIJA – 1. POKALNA TEKMA

ČEBELARSKO-SADJARSKI UČNI 
CENTER NA FARI NA PREVALJAH

PREDSTAVITEV ZVEZE: 
Zveza klubov JKA Slovenije – JKA Slovenija je karate organizacija, ki de-
luje v okviru JKA (japonske karate zveze). Namenjena je izobraževanju 
strokovnega kadra, organizaciji seminarjev, tekmovanj, prireditev in or-
ganizaciji potovanj na različne karate seminarje po svetu. Zveza je članica 
JKA/WF (Japan karate association) in Zveze karate organizacij Slovenije. 
Z ustvarjanjem pogojev želimo spodbujati razvoj in napredek JKA kara-
teja v Sloveniji. Organiziramo različne dogodke, ki prinašajo dodano vre-
dnost strokovnega in organizacijskega delovanja klubov in zveze. Zavezani 
smo k visokim standardom gojenja tradicionalnega karateja. Ustvarjamo 
nove projekte, načine razmišljanja in delovanja v cilju spreminjanja kara-
te sveta v Sloveniji.
V zvezo je včlanjenih 15 klubov iz Slovenije (Karate klub Prevalje in Mežica ).
Vsako leto organiziramo republiško tekmovanje in dve pokalni tekmi.

1. POKALNA TEKMA:
V nedeljo, 9. septembra 2014, je potekala v telovadnici OŠ Franja Goloba 
1. Pokalna tekma JKA karateja Slovenije. Tekmovanja, ki je potekalo od 
10 do 15. ure, se je udeležilo preko 150 tekmovalcev iz vse Slovenije. Tek-
movanje je gladko potekalo na treh boriščih. Vidnejše rezultate iz karate 
kluba Prevalje so dosegli v kategorijah: 
MALČKI KATA B – Igor Vučetič – 2. mesto; 
ST. DEKLICE KATA A – Nina Hočevar – 2. mesto; 
KADETINJE KATA A – Tara Ledinek – 2. mesto; 
KADETINJE KUMITE – Tara Ledinek – 3. mesto; 
ST. DEČKI KUMITE – Emir Kunič – 3. mesto; 
MLADINCI KATA A – Matic Bračko – 3. mesto; 
MLADINCI KUMITE – Matic Bračko – 3. mesto. 
Na tekmi sta s Prevalj sodila Ivan Mravljak in Samo Sobočan.

Ivan Mravljak, predsednik kluba 

Pred začetkom tekmovanja, člani karate kluba Prevalje in Mežica

Člani karate kluba Prevalje

http://www.jka.or.jp/
http://www.karate-slovenija.si/
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dobnik – občutek narave. Vsako leto na vrtu dodajamo nove vrste 
rastlin. Lani je svoje mesto dobila ajda, letos pa še facelija, obe sta 
znani po veliki medovitosti. Na vrtu raste veliko rastlin, na katerih 
lahko čebele naberejo cvetni prah in medičino preko celega leta, 
razen v zimskih mesecih. Zavedamo se, da je to zelo pomembna 
hrana za normalen razvoj čebelje družine. Cvetni prah je čebelji 
kruh, brez katerega čebele ne bi preživele. Brez čebel ni oprašitve 
cvetov rastlin in dreves, brez tega ni pridelka in ne hrane za ljudi. 
Namen centra je, da bi čebelnjak in zeliščni vrt z okolico lahko re-
dno predstavljali predvsem vrtcem in šolskim skupinam, katerih 
učni načrti so povezani z znanjem o čebelarstvu, zeliščih in dišav-
nicah. Poleg predstavitve čebelarjenja, kar je že sedaj zasnovano, 
tudi s krožkom na osnovni šoli. Izvajale bi se tudi delavnice o ureja-
nju vrta in skrbi zanj. Denimo učne delavnice o spoznavanju zelišč 
in dišavnic, nabiranju, sušenju le-teh, njihova priprava za uporabo 
čajev in izdelkov, povezanih z zelišči in medom. Učni center s če-
belnjakom in vrtom je na ogled tudi vsakemu izmed vas – vabljeni!

Kontakt za ogled čebelnjaka z zeliščnim vrtom:
Čebelarsko društvo Prevalje; Trg 2a; 2391 Prevalje; 
Rudi Vogel; 00386 (0)41 347 229; vogrudi@gmail.com
Tatjana Ladinek; 00386 (0)31 248 075; 
tanaladinek@gmail.com

Tatjana Ladinek
foto: arhiv Čebelarskega društva

V okviru TD Poljana deluje sekcija za zdravilne 
rastline Povojček. Morda se komu zdi to ime 
čudno, vendar je čisto preprosta, privzeta be-
seda iz ljudskega izročila. To besedo so rade 
uporabljale naše babice za zdravilno rožo in so 
ji včasih rekle tudi, da je povoj Marije device ali 
soldaški peteršilj, zlata ketnica, vendar je v vsa-
kem primeru šlo za isto majhno in nežno zdra-
vilno rastlino. Babice so to zdravilno rož ćo rade 
uporabile pri kuhi, saj so poznale njene zdravilne 
učinkovine. Manjkala ni v nobeni takrat razširjeni 
»r´pičevižupi«. Za zimo pa so jo posušile in z njo 
kuhale čaje za zdravljenje bolezni dihal, slabo-
tnega živčevja, pri slabi prebavi in pri težavah z 
jetri. Iz opisanega vidimo, da je ni za podcenje-
vati, čeprav danes, žal za vse težave, mladi naj-
raje pohitijo k svojemu zdravniku po antibiotike. 
Danes je naša sekcija ponosna na to ime, ki se 
je dobro prijelo tudi med občinstvom. Iz skro-
mnega začetka in anonimnosti je prav to ime 
popeljalo sekcijo, da smo danes poznani že po 
širšem koroškem prostoru in dalje.
Vse to pa je rezultat premišljenega in smelo za-
stavljenega letnega načrta, ki ga sekcija začrta 
že zgodaj pomladi. Prednost pred vsem imajo 
zdravilne rož će in ves program je vezan in pre-
pleten z njimi. Kaj so to zdravilne rastline, katero 
lahko utrgamo, da nam bo pomagala ob dolo-
čeni bolezenski težavi, kako jo uporabljati, da se 
bo njena moč prenesla v naše telo, je osnovni 
namen našega izobraževalnega programa. Lju-
dem hočemo približati ta del narave, jim poka-
zati te rastline, zato vsako leto pomladni čas 
namenimo pripravam na razstavo le – teh. Na 
Poljani imamo okrog kozolca urejene cvetlične 
gredice, kjer lahko spoznate te žlahtne rožice. 

Člani sekcije si prizadevamo, da jih pripravimo 
čim več, povemo o posamezni roži čim več upo-
rabnih zdravilnih lastnosti na naših botaničnih 
urah, ki spremljajo program razstave. Letošnja 
razstava je imela prav velik odmev. Njena vsebi-
na in obseg je že prerasla pojem razstave, zato 
smo jo preimenovali v Festival zdravilnih rastlin.
Pestra izbira tem v programu je privabila šte-
vilne obiskovalce iz koroške okolice in širše od 
njenih meja. Vsako leto nas obiščejo skupine 
prebivalcev iz bližnje avstrijske Koroške, ki z za-
nimanjem obiščejo vse ponujene teme. Posebej 
pa se obiskovalci razveselijo tudi sadik zdravilnih 
rastlin, ki jih priskrbimo ob tem dogodku. Po-
seben poudarek smo v letošnjem letu namenili 
sodelovanju z osnovnimi šolami.
Razveselilo nas je spoznanje, da se že v mladih 
prebuja zanimanje za zdravilne rožice, še bolj pa 
dejstvo, da so nekatere šole pohitele s pripravo 
svojih cvetličnih gred, kjer učenci sami skrbijo 
zanje. Za nas je bila to neizmerna pohvala, da 
smo na tak način približali otrokom del narave 
in tako spoznali, da naš trud ni bil zaman. Leto-
šnje priprave za festival zdravilnih rastlin so bile 
izredno pestre, kajti zastavili smo si cilj – izda-
ti brošuro o zdravilnih rastlinah, katero bomo 
predstavili ob tem dogodku. Z njo smo želeli 
vključiti tudi ljudske recepte oziroma recepte, 
po katerih so naše babice pomagale bolnim. 
Pomladanski del naših aktivnosti je bil vezan 
samo na to, kako pridobiti čim več izvirnih in 
uporabnih receptov in napotkov. V kratkem času 
nam je to uspelo in tako smo lahko vsebinsko 
oblikovali brošuro, ki smo jo poimenovali: Po-
vojčkove r̀ cnije iz roda v rod.
Pri tem moramo pohvaliti tudi učence OŠ Hol-

mec, ki so pridno pridobivali ljudske recepte pri 
svojih babicah in prababicah.
Trud članom sekcije Povojček je bil poplačan, 
saj nam je uspelo do festivala zdravilnih rastlin 
izdati brošuro. Zanimanje zanjo je bilo izredno 
in je prva naklada takoj pošla.
Pojdimo nazaj k naravi, vzemimo njene daro-
ve, ki nam jih polaga v naročje, začutimo njeno 
neizmerno moč na cvetočih travnikih, gozdo-
vih, vodah. 

Milan Podojsteršek

POVOJČKOVE Ŕ CNIJE IZ RODA V ROD

foto: Janez Dokl
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Otroci srečujejo jezike na različne načine. Že pred 
vstopom v šolo so v stiku z vrstniki in starejšimi, ki 
prihajajo iz drugih jezikovnih in kulturnih okolij, vse 
več možnosti za

izpostavljenost tujim jezikom pa ponujajo tudi 
mediji, katerih vsebina je predstavljena v

najrazličnejših jezikih. Z modernejšim načinom ži-
vljenje, z možnostjo potovanj in tudi zaposlitev izven 
Slovenije se nam zdi pomembno, da se učenci čim bolj 
zgodaj srečajo s poučevanjem tujih jezikov. Aprila smo 
se prijavili na Javni razpis za vključitev osnovnih šol v 
postopno uvajanje prvega tujega jezika v 2. razred OŠ 
v šolskem letu 2014/2015. Izbranih je bilo 15 odstotkov 
osnovnih šol od skupnega števila šol v Sloveniji. Na 
naši šoli poteka angleščina v dveh oddelkih 2. razreda 
na centralni šoli in na vseh podružnicah. Delo redno 
spremljamo, tudi s pomočjo Zavoda za šolstvo. Pouk 
angleščine je obvezen in se izvaja dve uri tedensko. 

NOVOSTI V ŠOLSKEM LETU 2014/2015

ANGLEŠČINA V DRUGEM RAZREDU

ŠOLA VRTEC
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NEOBVEZNI IZBIRNI PREDMETI

DVIG SOCIALNEGA IN KULTURNEGA KAPITALA

RAZVOJ IN STROKOVNA PODPORA  
NEMŠKEGA JEZIKA NA OBMEJNEM  
PODROČJU (izmenjava učiteljev)

V 4. razredu so kot nove vsebine uvedeni neobvezni izbirni premeti. 
Na centralni šoli so učenci izbrali nemščino, računalništvo in šport. 
Ure so vključene v urnik pred poukom ali po njem. Na centralni šoli 
je vključenih 94,2 odstotka otrok. Na podružnični šoli Leše vsi učen-
ci 4. razreda obiskujejo neobvezni izbirni predmet računalništvo. 

Na podružnicah Šentanel in Holmec je število otrok v 4. razredu 
pod normativom, in letos teh predmetov nismo mogli organizirati.

V 7. razredu se je končal projekt obvezni drugi tuji jezik (nem-
ščina), učenci so se vpisali k izbirnemu predmetu nemščina (72 
% učencev).

Z oktobrom na naši šoli poučuje tudi učiteljica, ki je zaposlena na 
Ljudski šoli v Pliberku. Na teden opravi 20 ur dela z učenci in otroki 
v vrtcu. Cilj tega projekta je predvsem jezikovna obogatitev pouka 
z nemščino in obogatitev drugih dejavnosti, jezikovno izpopolnje-

vanje učiteljev, povezave med šolami in spoznavanje obeh šolski 
sistemov. Asistentka nemščine je prisotna v vrtcu, v 1. razredu, v 
3. razredu, v 4. razredu pri neobveznem izbirnem predmetu nem-
ščina in na predmetni stopnji v dogovoru z učiteljico nemščine.

v lokalnih skupnostih za razvoj enakih možnosti in spodbujanje socialne skupnosti. Projekt poteka pod pokroviteljstvom Ministrstva za 
izobraževanje, znanost in šport. Nosilec projekta je OŠ Črna na Koroškem. Naša šola sodeluje kot partnerska šola. V okviru tega projekta 
je bil v Črni na Koroškem 25. 11. 2014 organiziran poklicni sejem za učence 9. razreda, ki smo se ga udeležili.

ŠOLA VRTEC

NENASILNA KOMUNIKACIJA  
(nekje ima vsak srce ali everyone carries a heart) 
Pri našem delu se skoraj vsak dan srečujemo s konfliktnimi situ-
acijami med učenci, med učencem in učiteljem in med starši in 
strokovnimi delavci. Dostikrat konfliktov ne znamo ustrezno rešiti 
ali se odzvati na agresivno komunikacijo. Zato smo z veseljem 
sprejeli izobraževanje o nenasilni komunikaciji z ime-
nom Nekje ima vsak srce, ki nam ga podarja naš nek-
danji učenec Marko Pistotnik z željo, da se učimo in po-

skušamo zopet obuditi človeške vrednote, spoštovati 
človeške potrebe in to znanje prenašati naprej. Projekt 
poteka v obliki predavanj in delavnic.

Ime projekta Nekje ima vsak srce smo povzeli po dr. Francu 
Sušniku (Pomnjenja). Izobraževanje je najprej namenjeno strokov-
nim delavcem šole. Potekalo bo tri leta. Predavateljica je Marianne 
Gothlin (Švedska).

EVROPSKI PROJEKTI
Zdrav življenjski slog, Shema šolskega sadja, Popestrimo šolo (še čakamo na izbor) so projekti, ki so financirani iz evropskih in državnih 
skladov. Na naši šoli potekajo že nekaj let. Vsekakor pa pomenijo veliko popestritev in tudi finančno pomoč našemu strokovnemu delu 
v času pouka in za obšolske dejavnosti učencev.

Ustvarjali smo v Krojačkovi delavnici
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 • Samoevalvacija (Šola za ravnatelje)
 • TOR – Trening odgovornega ravnanja 

– državni projekt (Zavod za šolstvo 
Slovenije), sodelujejo vsi strokovni de-
lavci in učenci

 • UNESCO (državni), v različnih projek-
tih sodelujejo vsi učenci šole in stro-
kovni delavci. Ponovno pridobili certi-
fikat – naziv

 • Evropska vas (državni projekt v okviru 
UNESCA), vključeni so bili učenci po-
družnične šole Leše, vrtec Leše, po-
družnična šola Šentanel 

 • Gradimo prijateljstva –čezmejno so-
delovanje (interni z mednarodnim 
sodelovanjem), vključeni so učenci 
podružnične šole Holmec, Gimnazija 
Celovec, nemški krožek 

 • Rastem s knjigo – državni projekt
 • Bralna značka (šolski)
 • Kramolčeva pevska značka (šolski)

 • Sreča je v srečanjih (sodelovanje z 
Domom starejših Na Fari)

 • Posadimo drevo – mednarodni 
projekt

 • Raziskovalne naloge – državni projekt 
(Mladi raziskovalci Slovenije – Zveza 
za tehnično kulturo Slovenije, Turistič-
na zveza Slovenije) 

 • EKO (šolski), sodelujejo vsi učenci šole 
in vsi strokovni delavci 

 • ZDRAVA ŠOLA (državni), vključeni vsi 
učenci in strokovni delavci

 • Naučimo se plavati (državni), sodelo-
vali so učenci 2., 3. in 6. razredov (ter 
vse podružnice z oddelkom od 1. do 
3. razreda 

 • Športna značka Zlati sonček in Krpan 
(državni) 

 • Športni karton (državni)
 • Najbolj športna osnovna šola 

(državni)

 • Hura, prosti čas – odprimo telovadni-
ce (in šolske prostore) med šolskimi 
počitnicami (državni) 

 • Veter v laseh – športna zaključna pri-
reditev šole

V tem prispevku niso zajete vse dejav-
nosti, ki bogatijo delo naše šole. Sodelu-
jemo skoraj na vseh krajevnih prireditvah, 
povezujemo se z društvi in organizacijami. 
S svojim delom se trudimo, da smo kako-
vostna šola, povezana z okoljem.

Spoštovani starši, krajani!
Zahvaljujem se vam za sodelovanje 

in podporo v tem letu. Naj bo prihodnje 
vsaj tako dobro , naj vam prinese zdravja 
in zadovoljstva.

Ravnateljica: Mira Hancman

PROJEKTI, KI POTEKAJO V POVEZAVI Z 
RAZLIČNIMI ZAVODI, Z OBČINO ALI SAMO NA 
ŠOLI IN POTEKAJO ŽE VEČ LET

ŠOLA VRTEC

Krojačkove delavnice je obiskal predsednik RS Borut Pahor. Dr. Dragica Haramija, predsednica Bralne značke 
Slovenije, Tone Partljič, Jiri Kočica, akademski kipar, 
Borut Pahor, Mira Hancman
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Vrtec Prevalje, ki deluje na dveh lokacijah – Vrtec Krojaček Hlaček in 
Vrtec Leše – se ponosno predstavlja z nekaj svojimi dogodki, pro-
jekti in dejavnostmi. Uspešno smo zaključili šolsko leto in z vese-
ljem ter dobro zasedeni pričeli novo šolsko leto. Deluje 13 skupin, 
vrtec obiskuje 236 otrok, od tega 17 v Vrtcu Leše. Zaposleni se tru-
dimo čim bolje poskrbeti zanje in dobro sodelovati s starši, starimi 

starši in okoljem. Delo v skupinah poteka v obliki tematskih sklo-
pov in projektov. Veliko je tudi skupnih dogodkov in projektov ter 
dodatnih dejavnosti. Trudimo se izhajati iz otroka, mu omogočati 
raznolike možnosti in doživetja v času, ko je z nami, ter poskrbeti 
zanj, kakor najbolje vemo in znamo.

Začetek letošnjega šolskega leta je bil zelo intenziven. Že drugi teden 
septembra je potekal tradicionalni Krojačkov teden s Krojačkovim 
dnevom. V tem tednu so po skupinah potekale dejavnosti v pove-
zavi s Krojačkom Hlačkom (branje knjige in pogovor, izdelovanje ra-
znih izdelkov iz gumbov ter drugega materiala, risanje motivov na 
steklena vrata …) ter skupne dejavnosti. Imeli smo Krojačkov mini 
disko, Krojačkov igrivi dan, Krojačkove delavnice. Na obisk sta prišla 
folklorna skupina osnovne šole, s katero smo tudi zaplesali, ter Kro-
jaček Hlaček, ki nam je povedal pravljico in prinesel sladke gumbe, 
presenečenje iz kuhinje. Ponosni smo, da so lahko tudi otroci, pred-
stavniki vrtca, odtisnili roke na podstavek za Pomnik bralni znački ter 
se udeležili otvoritve Pomnika. Poseben dan je bil sreda, 10. 9. 2014, 
ko smo praznovali prvo obletnico otvoritve Vrtca Krojaček Hlaček. 
Otroci in zaposleni smo vrtcu zapeli pesem Vse najboljše ter upih-
nili svečko na čisto pravi torti, ki so nam jo spekle krasne kuharice. 
Umetnik g. Franc Krivograd je za nas poslikal vhod vrtca. Sedaj nas 
pozdravljajo in nam pot kažejo zmaji, ptice in gumbi.

Pomočnica ravnateljice za vrtec Ana Buhvald Pori

V tem šolskem letu smo uredili glasbeno 
igralnico. Naš vrtec razpolaga z velikim šte-
vilom najrazličnejših instrumentov – Orffo-
va glasbila, ritmična in melodična glasbila, 
veliki instrumenti … Le-ta so v novem pro-
storu zaživela, saj so sistematično urejena, 
pravilno poimenovana, vidno označena ter 
na dosegu otroških rok. Veseli nas, da vod-
stvo vrtca prisluhne potrebam po nabavi 
novih instrumentov. Tako smo pred kratkim 
pridobili otrokom zelo zanimive, privlačne 
zvočne tube, cajone, ropotulje »jačke« ter 
ritmične trakove za glasbeno ustvarjanje 
otrok. Cilj glasbene igralnice je na prijeten 
način, skozi igro, otroku približati glasbe-
no umetnost. 
Otroci tako skozi igro:
 • spoznavajo glasbene prvine (ritem, 

melodija),
 • poslušajo in spoznavajo različne zvr-

sti glasbe,
 • igrajo na glasbila,

 • spoznavajo družine glasbil in njihove 
predstavnike,

 • pojejo,
 • plešejo.

Glasbeno umetnost povezujemo tudi z 
ostalimi področji, npr. dramsko ustvarja-
nje, gibanje …

Zadovoljna sem, ko vidim vedoželjne in 
srečne otroke, ki aktivno glasbeno ustvar-
jajo. Prav v glasbeni igralnici lahko naredijo 
prve korake v svet glasbe.

Vzgojiteljica Vesna Kovačec

UTRIP VRTCA PREVALJE

KROJAČKOV TEDEN

GLASBENA IGRALNICA V VRTCU KROJAČEK HLAČEK

ŠOLA VRTEC
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ŠPORTNO POPOLDNE ZA NAJMLAJŠE S STARŠI

FIT POPOLDANSKA VADBA

LUTKOVNA PREDSTAVA KOKOŠ IN JAJCE

Otroci so naše največje bogastvo! So igrivi, radovedni, iznajdljivi, željni no-
vega znanja in gibanja. Radi plezajo, se igrajo z žogo, plazijo skozi tunele, 
luknje, pod klopmi in blazinami, plešejo … Vedno poiščejo nekaj novega, 
nekaj, česar še niso raziskali, pa čeprav so s temi istimi rekviziti telovadi-
li že včeraj. Ker so danes rekviziti postavljeni na drugačen način, je pred 
njimi nov izziv. Vsak dan jih znova občudujemo, kako so polni energije in 
življenja! Kako željni so igre. In prav igra je tista, ki vsem polepša vsakdan. 
Otrokom in njihovim staršem. Ravno zaradi tega sva se z vzgojiteljico Emo 
Lepen lansko šolsko leto odločili, da v našem Vrtcu Krojaček Hlaček enkrat 
mesečno otrokom in njihovim staršem ponudiva popoldansko dejavnost 
Športno popoldne za najmlajše s starši. Vadba je namenjena najmlajšim 
otrokom prvega starostnega obdobja (starost otrok od 1 do 3 let) in nji-
hovim staršem, da skupaj raziskujejo, urijo in krepijo svoja telesa ter tako 
spoznavajo in osvajajo prva gibalna znanja. Vadba poteka enkrat meseč-
no v sodobno opremljeni telovadnici našega vrtca, traja eno šolsko uro 
in je za otroke vrtca brezplačna.

Poleg aktivnega preživljanja prostega časa s svojim malčkomima taka vad-
ba številne prednosti. Zaradi prisotnosti staršev so otroci bolj motivirani 
in z njihovo pomočjo premagujejo zahtevnejše gibalne naloge. Mnoge 
dejavnosti lahko starši izvajajo skupaj z otrokom. Otroci se na srečanjih 
razgibajo, razvijajo motorične sposobnosti, gradijo na vztrajnosti ter usva-
jajo osnovne gibe (hoja, tek, poskoki, plazenje, lazenje …). Pri telovadbi 
se nasmejimo, družimo in tako vzpostavljamo prisrčne in tople odnose 
med otroki, starši in vzgojiteljicama. Dejavnost je uspešna, saj otroci sledijo 
svoji notranji sliki, domišljiji, zmožnostim, kar na različne načine tudi izra-
žajo in z navdušenjem sodelujejo. Ob zaključku pa izražajo zadovoljstvo.
Dodatna obogatitvena dejavnost Športno popoldne za najmlajše s starši 
je bila in je učinkovita, prijazna in preprosta za izvedbo. Prinesla nam je 
veliko užitka in zabavnega učenja.

Vzgojiteljica Eva Podovšovnik

V letošnjem šolskem letu že enajsto leto poteka FIT popoldanska vadba 
za otroke našega vrtca. Pri vadbi uporabljamo metode po Mednarodnem 
projektu FIT Slovenija. To je projekt promocije gibalne športne aktivno-
sti za zdravje otrok. Program je privlačen in dostopen vsem otrokom, ne 
glede na njihove gibalne sposobnosti. Ponuja zanimive, privlačne in ka-
kovostne vadbene vsebine, ki so v pomoč pri zagotavljanju zdravega ra-
zvoja otrok. Način vadbe je igra.
Vadbo obiskuje približno 60 otrok v starosti od 3 do 6 let, razdeljenih v 
dve skupini. Vadba je za otroke vrtca brezplačna. Vsak torek po eno šol-
sko uro v telovadnici Vrtca Krojaček Hlaček telovadimo na pripravljenih 
poligonih, se igramo z žogami, obroči, baloni, se »kepamo« s časopisnim 
papirjem ... skratka uživamo. Glede na odzive otrok so te ure vesele, za-
nimive, zabavne in predvsem prekratke. Naša želja je, da so otroci samo-
zavestnejši, bolj sposobni in zadovoljni.

Vzgojiteljici Andreja Herga in Maja Sterže, foto: Andreja Herga

Strokovne delavke Vrtca Prevalje smo se v lanskem šol-
skem letu po nekajletnem premoru ponovno odločile 
obuditi dramsko skupino. Oktobra letos smo vzgojitelji-
ce otroke razveselile z lutkovno predstavo Kokoš in jajce 
(po knjižni predlogi Pica Floridia). Zgodba pripoveduje 
o kokoši, ki si domišlja, da je papagaj. Kmalu, po nekaj 
zanimivih zapletih in nasvetih živali s kmetije, spozna, 
da je le navadna kokoš. Otroci so v predstavi zelo uži-
vali. Predvsem so jih pritegnile lutke, ki so jih lahko po 
končani predstavi tudi pobliže spoznali. Lutkovno pred-
stavo smo v začetku novembra odigrale tudi za učence 
1. in 2. razreda OŠ Franja Goloba Prevalje. 
Ker vemo, da preko gledaliških dejavnosti otroku omo-
gočamo in ga spodbujamo k doživljanju in izražanju ču-
stvenih vsebin, pa tudi vrednostnih in estetskih doži-
vljanj, smo veseli, da lahko ponudimo tovrstne vsebine. 
Večino v povezavi z zunanjimi profesionalnimi izvajalci, 
s člani Lutkovnega krožka OŠ Franja Goloba in z Občino 
Prevalje, tokrat pa tudi v izvedbi vzgojiteljic.

Vzgojiteljica Ema Lepen

foto: Ema Lepen, Sonja Lah

ŠOLA VRTEC



PROJEKT GEOPARK

POKLICI NAŠIH STARŠEV

Lani je vrtec začel sodelovati v čezmejnem projektu GEOPARK Karavanke. Na-
slov projekta je bil »Zemlja bruha – na površju se nekaj zakuha«. Spoznali smo 
vulkan in njegovo delovanje. Ogledali smo si bruhanje lave in ob tem spoznali, 
kakšne barve in oblike je lava. Skupaj smo izdelali vulkan ter ga preizkusili. Otroci 
so likovno ustvarjali z različnimi tehnikami. Vse izdelke smo poslali na razstavo 
v Geopark Mežica. Naši izdelki so bili nagrajeni. Za nagrado smo prejeli kameni 
spomin. V projektu so otroci zelo uživali. 
Letošnje šolsko leto poteka projekt pod naslovom »Pestro, raznoliko, živo – v 
našem gozdu je zanimivo«. Vključujeta se dve skupini Vrtca Krojaček Hlaček.

Vzgojiteljici Jelka Može in Andreja Herga
foto: Jelka Može

V skupini smo izvedli projekt »Poklici naših staršev«. Pozvali smo starše, 
ki bi otrokom želeli predstaviti svoj poklic. Našemu povabilu se je od-
zvalo zelo veliko staršev in dva dedka. Otroci so bili nad njihovo pred-
stavitvijo zelo navdušeni in prav vsak med njimi si je želel, da nas obi-
ščejo tudi njegovi starši. Spoznali smo veliko različnih poklicev (gasilec, 
vojak, reševalec, keramičar, frizerka, učiteljica …) in se ob vsakem nekaj 
novega naučili.

Vzgojiteljici Jelka Može in Andreja Herga
foto: Jelka Može

ŠOLA VRTEC

Na naslovnici: Pomnik branju slovenskih šolarjev pred OŠ Prevalje z likom Krojačka Hlačka na pragu 55-letnice Bralne značke je 
nastal v sklopu Krojačkovih kiparskih delavnic akademskega kiparja Jirija Kočice v sklopu čezmejnega kulturnega projekta REG-KULT 
sofinanciranega s pomočjo EU, Operativnega programa Slovenija-Avstrija 2007--2013, katerega vodilni partner je Občina Prevalje.

Ob odkritju pomnika branja slovenskih šolarjev Krojačka Hlačka 11. septembra 2014 je predsednik RS Borut Pahor dejal: "Danes smo 
odkrili spomenik malemu možiclju, a veliki ustanovi Bralni znački, ki pomembno prispeva k ohranjanju naše kulture."

Prevaljske novice št. 20, letnik 14, leto 2014.
Glasilo Občine Prevalje izide enkrat letno in ga prejmejo vsa gospodinjstva v Občini Prevalje brezplačno. Izdajatelj: Občina Prevalje, T: 02 82 46 100, F:  02 82 46 124, e-pošta: obcina@prevalje.si; naslov uredništva: Trg 2a, 2391 Prevalje; 
odgovorni urednik: Danilo Vute; uredniški odbor: Andreja Plazovnik, Greta Jukič, Eva Jeromel, Bernarda Gradišnik. Gradivo s fotografijami pripravile strokovne službe Občine Prevalje, zavodi, kulturna in druga društva ter posamezniki. 
Priprava gradiva, oblikovanje, grafična priprava: Andrej Knez, s. p.; tisk: Malex, d. o. o., Ravne na Koroškem; naklada: 2300 izvodov. Naslovnico je oblikoval arhitekt Borut Bončina.

Napenjanje možganov na kvizu 
Foto: Simon Pšeničnik

Torta je bila lepa in še dobra po vrhu.
foto: SonjaLah

Ob glasbi smo se veselo zavrteli.
foto: Sonja Lah
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